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Obračun ob koncu leta in pogled v novo

V malem ostati zvest je največje

I m

t

In  leto je spet okrog, bi lahko zapisali pod 
črto obračuna, ki ga naredim o, ko se bliža 
konec leta. Že navada je taka, da ob koncu 

leta naredim o obračun opravljenega dela in 
pom islim o na vse tisto, kar bi lahko naredili, a 
tega zaradi takih ali drugačnih razlogov 
nismo, kot se tudi sprašujemo, kaj nam  bo 
novo leto, ki je pred vrati, prineslo novega, kaj 
bom o mi v njem  naredili. Konec leta je vedno 
čas razmišljanja, a tudi čas velikih načrtov in 
upov za prihodnje, novo leto, za katerega smo 
ponavadi prepričani, da bo lepše, kot je bilo 
leto, ki odhaja v zgodovino.
"Cinik je tisti, ki pozna ceno vsake stvari, a 
nobene resnične vrednosti!" je preprosta 
resnica, ki sem jo prevedel iz pism a angleškega 
prijatelja, ki m i je te dni pisal o pom enu 
besede in  poezije v današnjem času. Pomislil 
sem, da se mi, ki teden za tednom  pišemo in 
pripravljamo naš časopis, premalokrat 
zavedamo, kako pom em bne so besede, katerih 
vrednosti in  pom ena se zaveš šele takrat, ko se 
te dotaknejo, tako ali drugače.
Kako beseda zaboli, a tudi dobro dene!
Kako beseda lajša bolečino, a tudi kako zareže 
in  rani!
Imeti odnos do besede in  imeti odnos do 
sočloveka, kateremu je beseda nam enjena!
Tega vodila smo se seveda skozi leto, ki odhaja, 
skušali pri Novem glasu vedno držati; če nam  
to ni uspelo, drage bralke in  bralci, gre to 
pripisati utrujenosti in  prozaičnemu vsakdanjiku, 
ne pa malom arnosti, saj si pri Novem glasu iz 
tedna v teden prizadevamo, da bi bili pri pisanju 
pošteni in  jasni, predvsem pa odkriti.
Malo nas je v uredništvu, a zato im am o veliko 
dobrih sodelavcev, prav vsakemu gre zahvala za 
delo in  vabilo k sodelovanju tudi v prihodnje! 
Različni smo si, na različnih koncih in  krajih 
našega malega sveta smo, a prav zato vsi 
postavljeni na pom em bna mesta in  prav vsak od 
nas je za naš tednik nezamenljiv!
In osebno vam  lahko zagotovim, da im am o do 
vas, drage bralke in  bralci, resničen in  pošten

odnos, ker im am o odnos do jezika in  samih 
sebe!
Spoštujemo vas, ker spoštujemo slovensko 
besedo in  same sebe, svoje delo!
Sestavljanje mozaika, kar naš tednik gotovo je, je 
včasih naporno, je pa zelo lepo delo, eno 
najlepših za tiste, ki to radi delamo, zato ob 
koncu leta hvala vsem, ki ste sodelovali, tudi 
tistim, ki ste nas neupravičeno in  upravičeno 
kritizirali. Poslušamo vas, vse vas poslušamo, da 
bi vas razumeli in  same sebe ob vas, kajti Novi 
glas je sestavni del naše skupnosti!
Nismo ciniki in  se prav zato zavedamo vseh

vrednosti in  vrednot, o katerih pišemo, in  ena 
prvih je gotovo odnos do našega jezika, za 
katerega radi rečemo, da je temelj, na katerem 
stoji vse delovanje nas samih in  seveda naše 
narodne m anjšine v Italiji. Da ni povsod tako, se

zavedamo dobro tudi sami, ki skušamo teden za 
tednom  napraviti tak časopis, da bi ga vi radi 
jemali v roke in  v njem  našli nekaj zase, tudi 
takega, kar bi vam  dalo misliti, saj ste gotovo, 
podobno kot mi, sami prepričani, da pri nas ne 
gre vse tako, kot bi moralo iti. In tudi vsesplošno 
božanje in  pospravljanje težav pod preprogo ne 
vodi nikamor, zato včasih pišemo tudi kritično in 
bom o to še počeli v  prihodnje!
Prav zato lahko z m irno vestjo odkrito napišemo, 
da smo naveličani politike, tiste politike, ki samo 
obljublja, a ne stori ničesar, da bi se stvari 
premaknile z mrtve točke. V mislih im am o

seveda zaščitni zakon za našo narodno manjšino, 
ki ga sedanja vlada ne izvaja, kot ga ni prejšnja, in  
prav nič ne kaže, da bi ga nameravala izvajati. Da 
so to do danes delali drugi in  to počnejo danes 
tako im enovani naši, ne spremeni nobenega 
dejstva: zaščitni zakon je mrtva črka, paritetni 
odbor pa pravi posm eh vsakemu človeku dobre 
volje, ki skuša še verjeti v zakonodajo.
Prav zato lahko z m irno vestjo odkrito napišemo, 
da bi si želeli boljšo slovensko šolo za naše 
otroke, tako, v kateri bi bilo daleč na prvem 
mestu poučevanje slovenščine, saj ima samo zato 
šola naziv šola s slovenskim učnim  jezikom, 
predvsem pa tako, v kateri bi slovenščino 
poučevali taki ljudje, ki imajo odnos do jezika in 
samih sebe, ki sebe spoštujejo in  svoj jezik, saj le 
tako lahko pričakujemo, da bodo spoštovali naše 
otroke!
Prav zato lahko z m irno vestjo in  odkrito 
zapišemo, da bi si želeli v naši narodni skupnosti 
dosti več vzajemnosti in  solidarnosti, dosti več 
resnične skupnosti in  manj poraznega "cinizma, 
ki vedno ve za vsako ceno, a prave vrednosti ne 
pozna". Tiste solidarnosti, ko ne bi bilo potrebno 
pisati več o razlikah in  "naših in  vaših", ampak 
predvsem o skupnosti, naši narodni skupnosti, v 
kateri bi vsak našel prostor zase zato, ker je v 
resnični skupnosti vsakdo pom em ben!
Ko vam  ob koncu leta v im enu celotnega 
uredništva in  v svojem želim v novem  letu, ki 
prihaja, veliko dobrega in  Božjega blagoslova, si 
seveda želim, da bi našem u Novemu glasu ostali 
zvesti, ker je pač "m ajhno res m ajhno, a v malem 
ostati zvest je največje", kot so m odro govorili 
stari ljudje!

Jurij Paljk

Sporočilo uredništva

Prihodnja številka Novega glasa bo 
izšla v četrtek, 11. januarja  2007. 
Cenjene sodelavke in  sodelavce  
prosimo, naj nam prispevke pošljejo 
do petka, 5. januarja.
Prosimo za  razumevanje.
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Na čelu Pentagona nekdanji direktor CIA

Novi ameriški obrambni 
minister je Robert Gates

N ovi am eriški 
obram bni m in i
ster in  nekdanji 

direktor ameriške 
obveščevalne agencije 
CIA Robert Gates je bil 
26 let uslužbenec am e
riške tajne policije CIA in 
se kot njen prvi profesio
nalni uslužbenec v zgo
dovini CIA povzpel na 
položaj direktorja. Po
ložaj m inistra je te dni 
prevzel v odločilnem tre
nutku za vojno v Iraku, 
ki je njegovega predhod
nika Donalda Rumsfelda 
stala položaj. Ko je am eriški 
predsednik  George Bush po 
zm agi dem okratov na kongre
snih volitvah 8. novem bra spo
ročil, da bo zamenjal obram bne
ga m inistra, je dejal, da si želi 
"svež pristop", s tem  pa priznal, 
da sedanji ne deluje. Rumsfeld, 
ki je bil m ed obram bnim i m in i
stri z najdaljšim stažem v am e
riški zgodovini, je bil tudi glavni 
tvorec vojne strategije v Iraku in 
še vedno brani odločitev za n a
pad na Irak m arca leta 2003

kljub nasprotovanju m ednarod
ne skupnosti in  zadnje čase tudi 
ameriške javnosti. 63-letni Gates 
je položaj prevzel v času obsežne 
revizije politike do Iraka, Bush 
pa je že napovedal, da bo s pred
stavitvijo nove strategije počakal 
do januarja in  tako dal Gatesu 
možnost, da sodeluje pri njenem  
oblikovanju.
Ob politiki do Iraka in  Afgani
stana Gatesa čakajo tudi drugi iz
zivi. Eden teh je predlog vojske 
za povečanje sil za več deset ti

soč vojakov prav zaradi 
obrem enitev, ki zanjo 
predstavljata oba spora. 
Rumsfeld je tem u naspro
toval, stališče Gatesa pa ni 
znano. Gates je na 
zaslišanju pred senatom  
napovedal, da bo km alu 
po prevzem u dolžnosti 
obiskal Irak, da bi se nato 
lahko s poveljniki pogovo
ril o spremembah politike. 
Presenetil pa je, ko je na 
zaslišanju za razliko od Bu
sha dejal, da ZDA v Iraku 
ne zmagujejo. Med sena
torji je sicer požel odobra

vanje zaradi odkritosti, dejal pa 
je tudi, da so glede strategij v 
Iraku "na m izi vse m ožnosti". 
M ožna pa so nesoglasja m ed 
njim  in Belo hišo, saj je Gates tu 
di podprl začetek dialoga s Sirijo 
in  Iranom, ki m u administracija 
nasprotuje. Gates je bil tudi član 
Bakerjeve komisije, ki je v po 
ročilu s sicer neobvezujočim i 
predlogi ocenila, da je bila dose
danja politika do Iraka 
neuspešna in  da so potrebne te
meljite spremembe.

Po vstopu Romunije in Bolgarije

Ali se bo nadaljnja širitev EU 
zaustavila?
R om un ija  in  Bolgarija b o 

sta 1. januarja  2007 p o 
sta li n a jn o v ejš i č lan ic i 

Evrospke unije . Število n je n ih  
član ic se bo  tako povečalo  od 
sedan jih  25 n a  27, kar je b ilo  
že p red  časom  n ač rto v an o . 
Spričo vrste problem ov, ki so 
nas ta li ob  zad n jih  širitvah , v 
v o d stv e n ih  o rg a n ih  U nije 
prev ladu je težn ja , da je sedaj 
p o tre b e n  p o s ta n e k  v sp reje
m an ju  n o v ih  članic, razen  H r
vaške, s katero  že po tekajo  p ri
stopna pogajanja. Sedanje čla
nice m orajo  p redvsem  u red iti 
vp rašan je  v zvezi 
z evropsko  u s ta 
vo, ki je več ina  
držav č lan ic  še n i 
p o trd ila , F rancija 
in  N izozem ska pa 
sta jo  n a  re feren 
d u m u  zav rn ili.
Sedaj razm išljajo, 
kako bi se p rem o 
stil sedanji zastoj.
Prevladuje 
m nen je , naj bi se 
sedan je  b esed ilo  
u stave u s trez n o  
preu red ilo  in  skr
čilo, tako da b i b i
lo  bolj dojem ljivo 
za po v p rečn eg a  
Evropejca in  da b i ga volivci na 
m o reb itn em  referen d u m u  p o 
trdili.
D rugo vprašan je se n an aša  na 
k o n k re tn o  uveljav ljan je  te 
m e ljn eg a  n ač e la  o povsem  
prostem  kroženju  blaga, kapi- 
ta lov  in  ljudi ozirom a delovne 
sile. Pri zadn ji š iritv i iz le ta  
2004, ko je v  U nijo  v sto p ilo  
dese t n o v ih  č lan ic , je b ilo  
sp reje to  do lo č ilo , da stare 
države č lan ice  lahko  om ejijo  
p ro sto  zaposlovanje delavcev 
iz n o v ih  p rid ru ž en ih  član ic za 
do b o  sedm ih  let. Le tri od  d o 
te d a n jih  p e tn a js tih  č lan ic  se 
n iso  poslužile  te  pravice (Ve
lika B ritan ija , Irska in  Šved
ska). Sedaj pa (po v stopu  Ro
m u n ije  in  B olgarije) zap ira  
v ra ta  n ju n im  delavcem  tu d i 
Velika Britanija. Za ta  korak se

je od loč ila , p o te m  ko se je 
"opekla" ob  širitvi le ta  2004, 
ko je računala  n a  priliv  13 ti
soč p rise ljen cev  n a  leto , od  
m aja 2004 do jun ija  2006 pa 
je reg is trira la  427 tiso č  p r i
seljencev. Sedaj se je oč itn o  že
le la  zavarovati p red  tv e 
gan jem , čeprav  b i n je n o  g o 
spodarstvo p reneslo  tu d i nov  
priliv  delovne sile.
R om unija  im a zan im ivo  p re 
tek lost. Ko so jo  v začetku  2. 
stoletja po  Kr. zasedli R im ljani 
m ed  v lad an jem  cesarja Traja
na, se je im e n o v a la  D akija.

Poaled na Bukarešto

Večji del pod jarm ljenega p re 
bivalstva je p o sto p o m a sprejel 
la tinsko govorico, tako da d a 
našn jo  ro m u n šč in o  p riš tev a
m o  m ed  rom anske jezike. Kot 
povsem  sam osto jno  državo v 
so d o b n e m  sm islu  je R om u
nijo  p rizna l Berlinski kongres 
leta 1878. D anes šteje 21 m i
lijo n o v  preb ivalcev , g lavno  
m esto  pa je Bukarešta (dva m i
lijo n a  preb ivalcev). K o m u n i
stičnega režim a se je rešila po 
padcu  berlinskega zidu (1989). 
Kljub težavni dem okratizaciji 
ji je u sp e lo  se v k lju č iti v 
A tlan tsko  zavezništvo  (Nato) 
in  sedaj v Evropsko un ijo . 
V ečina (85% ) ro m u n sk eg a  
p reb iv a ls tv a  p rip ad a  p rav o 
slavni veri, k a to lič an o v  je 
k ak ih  6%. D e n a rn a  e n o ta  je 
lev. D o leta 1860 so R om uni

Povejmo na glas

uporab ljali p ri p isan ju  cirilico, 
ko so jo u rad n o  zam enjali z la
tin ico .
Tudi Bolgarija im a staro  zgo
dovinsko preteklost. Tudi n je 
n o  sa m o sto jn o  so d o b n o  
d ržavnost je leta 1878 po trd il 
že o m e n je n i B erlinski k o n 
gres. K om unistične v ladavine 
se je rešila po  padcu  b erlinske
ga z idu  leta 1989. Bolgarščina 
je v sk u p in i ju žn o slo v an sk ih  
jezikov najb liž ja  m akedonšči- 
ni. Bolgari uporabljajo  cirilico. 
G lavno m esto  je Sofija (1 m i
lijon  prebivalcev), vseh p reb i
valcev Bolgarije p a  je d o b rih  
sedem  m ilijonov . Kot p o  n a 
ro d n o sti je tu d i v verskem  p o 

g le d u  ra z n o 
lika. P rev la
d u je jo  p rav o 
slavni.
V sed an jem  
širitvenem  
p rog ram u  
Unije je še H r
vaška. P ris to 
p n a  pogajan ja 
so se v zad 
n jem  o bdob ju  
nekoliko 
upočasn ila . 
T udi ja v n o m 
nen jske  raz i
skave kažejo, 
da je n a k 
lo n je n o s t H r

vatov  evropski povezavi precej 
upad la. Eden zadn jih  zapletov 
v  pogajan jih  je poskus Zagre
ba, da b i enostransko  uveljavil 
zakon o ekološko-ribo lovnem  
pasu  v Jad ranu . Prav v m in u 
lih  d n e h  je h rvašk i sabor o d 
ločil, da izvajan je o m e n je n e  
eko loško -ribo lovne  co n e  o d 
loži do  1. januarja  2008. S tem  
je H rvaška sam a postav ila  ča
sovni okvir, v katerem  b i m o 
rala z EU končati pogajan ja o 
ribištvu. Po m n e n ju  slovenske
ga p rem iera  Janeza Janše  je to  
"tvegano početje", saj b i se H r
vaška lah k o  zn ašla  v p o d o b 
n em  položaju  kot Turčija, ki n i 
izpo ln ila  zavez, ki izhaja jo  iz 
pogajalskega okvira z Unijo, in  
so pogajan ja z n jo  začasno za
stala.

Alojz Tul

Na pragu no
Č eprav h o d im o  p o  poti, za katero sm o  se 

tako ali drugače od loč ili in  čeprav  
p reh o d  v  naslednje le to  sam  p o  sebi še 

n e  p o m e n i neka j novega ali prelom nega, pa  
sm o  ob iztekajočem  zadnjem  m esecu  vendar  
prepričani, da je  prihajajoče le to  odvisno  od  
tega, kako  si ga b o m o  zam islili in  kako  ga bo
m o  načrtovali, kaj torej od  njega pričakujem o  
in  ka j si od  njega že lim o . In vsekakor je  
osrečujoč ta občutek, da lahko  načrtujem o, da 
sm o  p o ln i pričakovanj in  da se lahko prepusti
m o  klicu svojih  želja, za katere dobro vem o, da 
se jim  sicer n i koristno  prepuščati v  preveliki 
m eri - n o vo  le to  pa je  izjema, k i se ji seveda 
n ikakor n e  velja odreči.
V  vsakem  prim eru  si že lim o  več  sreče in  zado
voljstva, več uspeha na delu, v  šoli, več  uspeha  
pri kateri ko li stvari, s katero se ukvarjamo, več  
sreče v  p o vsem  osebnem  življenju. In ko  reče
m o  v  povsem  osebnem  življenju, im a m o  v  m i
slih željo, da sm o  sprejeti, da sm o  razum ljeni, 
da so trdna in  iskrena naša prijateljstva in  da 
n e  pojenja  p la m en  ljubezni, tiste, k i prihaja k  
nam  od  zunaj, in  tiste, k i jo  g loboko  v  sebi pre
m o rem o  m i sami. Pri tej povsem  osebni in  na 
videz od  vsega tako o d m a kn jen i že lji pa kaj 
hitro  ugotovim o, da je  n jena izp o ln ite v  odvi
sna od  drugih in  sploh n e  sam o od  nas: na de
lu  sm o  skupaj z  drugim i, ravno tako v  šoli, pri 
vseh stvareh, s ka terim i se ukvarjam o, sm o  
skupaj z  drugim i in  to liko  bolj pri tem , da bi 
bili radi sprejeti, zares razum ljen i, obdan i s 
prijatelji in  zares ljubljeni. Vedno sm o  skupaj 
z  drugim i, skupaj z  drugim i sm o  vedno, n e 

pretrgom a in povsod. Skupaj sm o  v  teh krajih, 
v  katerih živ im o , skupaj sm o  v  naši narodni 
skupnosti, skupaj z  drugim i sm o  v  skupnosti 
z  večinskim  narodom , in  ko  govorim o  o raz
ličn ih  narodnih  skupnostih , se želja p o  sreči v  
po vsem  osebnem  življenju  p o n o v i na višji rav
ni, saj sta obe m e d  seboj prepletem . V  sk u p n o 
sti z  večinskim  narodom  si n a m reč  na enak  
način  želim o, da bi bili sprejeti in  razum ljeni, 
in  čeprav sm o  že sprejeti in  razum ljen i pri vse 
večjem  delu večinskega naroda, si že lim o, da 
bi bili sprejeti in  razum ljeni pri n jegovem  še 
večjem  delu in  pri vseh n jegovih  pripadnikih . 
V svojevrstn i skupnosti sm o  z  m a tičn im  naro
dom , od  katerega sm o  še p o seb n o  odvisn i in  
je  za nas bistveno, da sm o  tudi tu  sprejeti in  ra
zu m lje n i in  da lahko  dam o svoj delež in  čast 
n jegovem u  vse bolj u spešnem u in  vsesplošno  
p rizn a n em u  razvoju. N e nazadnje sm o  v  sku 
p n o sti z  vse bolj poveza n im i evropskim i naro
di, k jer k o t  narodnostna m anjšina  zagovarja
m o  tisto  o p le m e n ite n o  m ed seb o jn o  spošto 
vanje, k i resn ično  upošteva tud i najm anjše, 
zato pa n ič  m a n j p o m e m b n e  narodne enote. 
In sledn jič  sm o  v  velikanski skupnosti najraz
vitejših držav, za katere si že lim o, da bi dajale 
p rim er vsem u  svetu, kako  je  treba spoštovati 
vsa ljudstva  tega sveta n e  g lede na s to p n jo  
njihovega razvoja, drugačnost n jihove civiliza
cije in  vere. Zavedam o se pač, da, dokler n e  bo  
m edsebo jno  razum evanje zavladalo p o  vseh  
celinah, n e  b o m o  m ogli biti pom irjen i in  sreč
n i n iti m i tukaj.

Janez Povše

C EMU VSE TE 
PETARDE ?

PRAZNOVATI MORAM

Od 15. do 24. maja 2007

Z Novim glasom na Kitajsko

Vabilo na desetdnevno po
tovanje z Novim glasom 
na Daljni vzhod je zelo 

mikavno in  vznemirljivo. Ljudska 
Republika Kitajska je po velikosti 
tretja na svetu in meri 9,6 milijo
nov km2, po številu prebivalstva 
1,28 milijarde pa prva država. Pok
rajinsko je zelo razgibana od hima
lajskih osemtisočakov, rečnih in 
jezerskih planjav do morja z
18.000 km morske obale; puščave, 
stepe, pragozdovi in  deževni tro
pski predeli, ogrom na polja in 
kraški svet pokrivajo to veliko po
vršino, na kateri živi več kot 50 et
ničnih skupin, največja po narod
nosti je Han z glavnim mestom 
Peking ali Beijing z 10 milijoni pre
bivalcev.
Naše desetdnevno potovanje se bo 
omejilo na nekdanjo cesarsko Ki
tajsko po sledeh p. Mateja Riccija 
in neizbežno sedanjo moderno Ki
tajsko, čeprav v oklepu rdečega 
režima stopa v svet globalizacije. 
Najprej se bomo ustavili v Šangaju, 
modernem pristaniškem mestu, ki 
ohranja še del starega mestnega

središča z Budovim templjem. 
Obiskali bom o tudi Suzhou, me
sto svile in tipično staro kitajsko 
vas Zhojiajiao. Odpotovali bomo 
v Xian, kjer so na ogled tri velike 
dvorane z glinenimi vojščaki, ki so 
jih odkrili šele leta 1972. Ogledali

Na dnu...

MEDNARODNI DAN MIRU !

si bom o še pa
godo "Divje go
si". Sprehodili 
se bom o po 
znamenitem ki

tajskem zidu, ki je bil sezidan že 
pred dva tisoč leti. Prav zanimivo 
in  lepo je glavno mesto Peking. 
Ogledali si bom o njegove zname
nitosti kot Trg nebeškega miru, 
prepovedano mesto in  Nebeški 
tempelj, mavzolej p. Mateja Riccija

in cesarske palače s sanjskimi vr
tovi in lepotami narave.
V spored potovanja so vključene 
dve folklorni predstavi (v Šangaju 
in Xianu) ter dve tipični večerji (v 
Pekingu in Xianu).
Za potovanje je potreben potni li
st, ki mora biti veljaven še šest me
secev od začetka potovanja. Poto
vanje z letalom traja deset ur. V pri
meru, da bi zaradi notranjih letal
skih kitajskih povezav prišlo do 
spremembe datuma odhoda, bo
m o to sporočili vsem udeležen
cem. Vpisovanje se prične po No
vem letu, od 8. januarja. Pri vpisu 
se plača 300,00 evrov kot akonta
cija, ostalo pa v prvi polovici apri
la.
Pojasnila in  program dobite na 
upravi Novega glasa v Gorici in na 
uredništvu v Trstu.
Novi glas pripravlja potovanje in 
romanje v Rim za zadnji teden v 
aprilu 2007.
Za obe potovanji se, prosimo, 
prijavite čim prej!
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P O G O V O R | Bogdan Kralj, glasbenik

"Slovenci moramo stremeti 
za kakovostjo! n

O b koncu leta je čas za 
raznovrstne obračune. 
Vsakdo potegne črto 
pod opravljenim  delom  in  raz

mišlja, kako naprej. O slovenski 
kulturi pri nas in zlasti o njenem  
nadvse uspešnem letu smo se po
govorili z glasbenikom, dirigen
tom  in kulturnim  delavcem Bog
danom  Kraljem.

Kako ocenjuješ stanje kulture
pri nas v  zamejstvu?

Današnja družba ponuja  na 
vsakem koraku veliko stvari. Ta 
široka paleta ponudb  je razvidna 
tudi na ku lturnem  področju. 
N ekoč je bilo glasbe
n o  ustvarjanje tako 
rekoč om ejeno sko
rajda le na zborov
sko petje, na klasič
no  glasbo in  narod- 
no-zabavno. Danes 
je še veliko drugega 
vmes. Podobno ve
lja tudi za gledališče, 
likovno  um etnost 
ipd....
Kultura ima m ed  
Slovenci, in  torej tu
di v  zamejstvu, pose
ben status. Vedno  
sm o dajali veliko  
težo ku lturnem u  
ustvarjanju. Posa
m ezn ik  in  manjšina 
sta se razvijala tudi 
na ku lturnem  p o 
dročju. Še vedno  
sm o zelo angažirani 
k o t p o n u d n ik i in  
obiskovalci ku ltur
nih  prireditev.
Opažam pa skorajda 
absurdno stanje - p o  eni strani 
tarnamo, da nas je vedno manj, 
p o  drugi strani pa lahko že iz p o 
vršnega listanja časopisov razbe
remo, da je kulturnih dogodkov  
vedno več. M enim , da nam  
manjka na tem področju koordi
nirano delo. Vsi nam reč delamo  
vse - društva organizirajo ne le 
m anjše prireditve, a tudi večje 
dogodke, zato pride do dvoj
nikov, saj institucije, k i bi mora
le to ponuja ti institucionalno, 
nudijo isto.
Zaradi tega pogrešam racionali
zacijo moči, kar bi doprineslo tu
di k  m anjšim  stroškom in večje
m u  učinku v  javnosti. Slovenci

Foto IG

m oram o stremeti za kakovostjo  
na kulturnem  področju.

Kakšno je poslanstvo Glasbe
ne matice?

GM ima p o  m ojem  poslanstvo, 
da širi glasbeno kulturo m ed  Slo
venci v  Italiji, obenem  pa da igra 
vlogo mosta m ed  kulturama na 
tem  teritoriju. V ta nam en ko t 
GM prirejam o koncertno  sezo
no, izdajamo priložnostne štu 
dije in  no tno  gradivo, s katerim  
opozarjamo na kreativnost za
m ejskih  glasbenikov. Pred 
kratkim  sm o predstavili zan im iv  
dvojezični zbornik T rs t: um et
nost in glasba ob m eji v  20-ih in

30-ih letih dvajsetega stoletja, ki 
je naletel tudi pri italijanski p u 
bliki na veliko zanim anje. Naj 
om enim , da je knjiga rezultat 
simpozija, k i sm o ga priredili v  
sklopu evropskega projekta In- 
terreg-Phare.
Poleg tega pa si prizadevamo za 
čim  bolj kakovostno šolanje 
učencev, tako da om ogočam o  
svojim  učencem zaključen študij 
inštrum enta, našem u profesor
skem u kadru pa omogočamo na
daljnje izobraževanje, in  sicer v  
obliki prirejanja seminarjev ozi
roma obiska tečajev vrhunskih  
glasbenikov.
Rezultat našega dela izpričuje

dejstvo, da im am o skoraj 600  
učencev pri individualnem  
pouku  v  posam eznih razredih, in 
sicer v  tržaški, goriški in videmski 
pokrajini.

Med nerešenimi vprašanji na 
glasbenem področju pa je 
vprašanje konservatorija... 

Tudi to vprašanje, k i ga na pa
pirju rešuje 15. člen zakonske  
zaščite, m iruje od 2001. Izgledi 
za hitro ustanovitev samostojne 
sekcije niso še na obzorju. V Ri
m u  sedaj govorijo, da bi odprli 
nekaj razredov s slovenskim  uč
n im  jezikom , in sicer na podlagi 
finančne postavke, ki je predvi

dena v  prej om enje
n em  15. členu  
zakonskega osnutka. 
Vsekakor bodisi raz
redi k o t avtonom na  
sekcija na konserva
toriju bi n e  rešili 
vseh problem ov gla
sbenega šolstva Slo
vencev v  Italiji, saj bi 
v  to sekcijo im el do
stop le m ajhen  del 
sedanjih učencev, 
kar pom eni, da bi 
ostali morali še ved
no  obiskati privatne 
glasbene šole. Glede 
na reform o glasbe
nega šolstva, k i naj bi 
priznala konservato
riju status univerzi
tetnega študija, je še 
nedorečeno vpra
šanje glasbenega 
pouka na nižjih sto
pnjah.
Prav zaradi tega se tu
di znotraj m anjšine  

pogovarjamo o m ožnosti podpi
sa takih konvencij, k i bi prizna
vale tudi študij na naši šoli ko t  
form ativni kredit.

Pravijo, da glasba ne pozna 
meja....

Kot GM zgledno sodelujem o v  
sklopu Zveze prim orskih glasbe
n ih  šol (ZPGS,), ki združuje gla
sbene šole z  obeh strani meje, in 
to v  obliki srečanja, tekmovanj, 
seminarjev in  celo skupnih orke
strov - k o t prim er naj navedem  
samo sim fonični orkester ZPGŠ, 
ki je nastopil v  dvorani Tripcovic 
1.5.2004 ob vstopu Slovenije v 
EU.
Redno se udeležujem o vseh

srečanj tudi na vseslovenskem  
nivoju. Z  glasbeno šolo iz Škofje 
Loke načrtujem o n iz  skupnih  
prireditev ob 100-letnici obeh  
ustanov. Na koncertni ravni do
bro sodelujemo z  Akademijo za 
glasbo iz  Ljubljane, saj so naši 
redni gostje koncertne sezone. 
Dobre stike im am o tudi z  lju 
bljansko Glasbeno matico, s ka
tero želim o še poglobiti sodelo
vanje.
Prav tako redni pa so stiki s slo
vensko Glasbeno šolo v  Celovcu. 
Glasba res ne pozna meja!

Pred kratkim pa si kot dirigent 
vodil zanimiv projekt prav na 
osi med našim zamejstvom in  
Koroško....

Kot dirigent zbora Lojze Bratuž iz 
Gorice sva si s kolegom  Rom a
n o m  Ve rde lom , dirigentom  
MePZ Sele, zamislila skupen  
projekt ob 250-letnici Mozarto
vega rojstva, in sicer s koncertno  
izvedbo Maše v  C-duru. Vseslo
venski značaj projekta je dala tu
di prisotnost članov orkestra Slo
venske filharmonije. Projekt sm o  
krstno izvedli v Gorici v  sklopu 
Koroških dnevov  na Primor
skem, nato pa ponovili vškocija- 
nu  na Koroškem ter v Mariboru. 

Na predlog ministra Rutellija 
si bil imenovan konec julija v  
upravni odbor Fundacije 
tržaške operne hiše Verdi..

Po eni strani sem bil nad tem dej
stvom  zelo presenečen, p o  drugi 
pa prav tako zelo počaščen, bo
disi osebno, pa tudi ko t član naše 
slovenske skupnosti.
Gre nam reč za pom em bno  funk
cijo, saj je tržaška operna hiša ena 
izm ed 15 v  Italiji in edina v  naši 
deželi.
Gledališče Verdi je v  zadnjih letih 
v  velikih, in  to ne le finančnih  
težavah, zato želim  dati svoj do
prinos pri širitvi pon u d b e  in  
kakovosti sodelovanja v  širšem  
prostoru, v  tako im enovani evro- 
regiji. V ta nam en sem že vzpo
stavil dobre stike z  ljubljansko  
Opero in  s Slovensko filharm o
nijo, in sicer za m orebitne sku
p n e  projekte in  sodelovanja. 
Čaka m e še nekaj dela s hrvaški
m i in z  avstrijskimi ustanovami. 
Delo v tem  odboru m i je  om o
gočilo, da sem spoznal pobliže in 
od znotraj to strukturo, v  kateri 
dela presenetljivo precej zamej
cev, in  sicer bodisi v orkestru, 
zboru k o t tudi m ed  tehn iki in  
scenskim i mojstri.
Kot glasbenik lahko rečem, dam i 
je ta izkušnja odprla nove dim en
zije dojemanja glasbenega ust
varjanja, še zlasti pa m i je  dala 
širši in  globlji vpogled v  tako 
im enovano kulturno politiko.

Peter Rustja

V b o ž ičn em  ča su  m o ra m o  b iti b o ljš i.

Božiček je na pohodu!!! Trka že 
na vsaka vrata, spušča se skozi 
d im nike  v  vsako hišo, krasi 
božična drevesa s pisanimi da
rili in prinaša v  vsako družino 
radost in veselje. Toda, posebna 
ugotovitev, k i bo lahko razve
selila otroke je, da 
bo Božiček v 
kratkem verjetno 
postal tudi legal
na in pravna figu
ra. Skratka,
Božiček bo 
zakonsko do
voljen. Zakaj?
Božiček je navse
zadnje tak ko t  
zakoni. Saj veste, 
kaj pravim o o 
zakonih: Zakon 
je za vse enak, za 
ene je bolj enak, 
za druge pa manj. No, Božiček 
prav tako: očitno je za ene bolj 
enak, za druge pa manj. To je v  
zadnjih m esecih postalo zelo  
očitno v  nogometu. Pa da ne bo 
pom ote, trener italijanske re
prezentance D onadoni nim a  
n ič  pri tem, pa čeprav se piše 
k o t Božičkov raznašalec daril. 
Božiček se je letos predčasno  
spustil na zemljo in podelil am- 
nistijo nogom etnim  ekipam, ki 
so bile vpletene v  poletno n o 
g om etno  afero. Skoraj vsem  
ekipam je dejansko prepolovil 
kazen v  obliki odbitka točk, s 
katero so bili poredneži poleti 
kaznovani. Zdi se, da je želel tu
di sam preizkusiti učinkovitost 
novega italijanskega zakona o 
pom ilostitvah, znanega z  zlo 
glasnim  im enom  "Indulto". 
Niti Mastella si n i od tega zako
na obetal take uspešnosti. 
Božiček je  res nekaj posebnega, 
a ne?
Seveda priporočljivo bi bilo, da 
bi obiskal tudi Prodija, k i je 
zadnje čase nekoliko osamljen 
in  m u  vsi žvižgajo. In prav v  
božičnem času, ko bi morali bi
ti vsi nekoliko bolj dobri. Pa če
prav, če dobro pomislimo, je bil 
tudi Prodi v  zadnjih tednih de
ležen Božičkovega obiska. In to 
kar nekajkrat. Recimo tako, da 
je v  prejšnjem tednu na dan gla
sovanja za finančni zakon Pro
dija obiskalo kar 5 Božičkov. In 
to dobesedno. Ko govorim o  
nam reč o Božičkih, im am o  v 
m islih  dobrega starčka, ki je 
vedno pripravljen pomagati in 
je zelo razumevajoč. Kako bi 
lahko drugače ocenili 5 odločil
n ih  "nestrankarskih" glasov, s 
katerimi je leva sredina spravi

la skozi senat težko izbojevan  
finančni zakon. Odločujoče 
glasove so nam reč prispevali 
dosm rtni senatorji, torej tisti 
dobri starčki, k i so v zadnjih  
mesecih Prodiju vedno radi p o 
magali in so bili do njega tudi

zelo zelo razumevajoči. Tako, 
tudi žalostnega in  otožnega 
Prodija se je le kdo spomnil. 
Ampak... sm o pravzaprav odkri
li, v  katerem grm u tiči zajec? Le 
nekaj ur pred odločilnim  dru
gim  glasovanjem v  senatu se je 
na dan prikradla majhna, »ne
pom em bna« podrobnost. Kdo 
pa ji sploh polaga važnost in  
zakaj se je del koalicije tako za
drto zapičil v  to podrobnost?  
Na dan je nam reč pricurljalo, 
da je v  finančni zakon vključe
na postavka o takojšnji zapad
losti kaznivih  dejanj na p o 
dročju računovodstva. Pa saj 
gre za neznatno postavko, a ne? 
In vsi glavni junaki, k i so se
stavljali finančni zakon, imajo 
zelo verodostojen alibi: vsi so 
na zgroženost javnosti glede 
om enjene postavke odgovorili 
samo: “Joj, od  kod  pa se je ta 
spaka pobrala? Očitno jo  je  
nekdo  nastavil." Ja, seveda. 
Teorija zarote, ovita v tančico 
skrivnosti. Le kdo jo lahko reši? 
Scherlock Holmes? Morda. Ja
m es Bond?Ja, tudi.
Dobro, da sm o v  božičnem ob
dobju. Verjetno so želeli nezna
n i avtorji om enjene postavke  
pom agati ubogim  in revnim  
nepridipravom, ki bi utrpeli 
pretirano finančno škodo, če bi 
jih  zasledovali zaradi ust
varjanja kreativnih računovod
skih poročil. Č lovekovo krea
tivnost je treba vedno vzpod
bujati.
Ja, Božič je res čas, ko  m oramo  
biti vsi bolj dobri. Očitno sta to 
občutila tudi Prodi in njegova 
ekipa. In, hvalabogu, da so tako 
dobri!!!

Andrej Čemic

Želite zbežati ta konec 
tedna?

C e si lahko  privoščite zn e 
sek  80  Evrov, p o te m  
im a te  m o žn o st, da 
p reko  in terneta  rezervirate se

dež za uro in  p o l dolgega p o le 
ta, k i vas bo  d irektno prepeljal 
čez Rokavski pre liv  na angleško  
ozemlje. Letališče v  Ronkah, ki 
so m u  v  zadnjih  časih posveče
n e  številne strani krajevnih ča
sop isov  zaradi naraščajočega 
uspeha, odlično skrbi za d n ev
n e  povezave  s presto ln ico  Ve
like Britanije. Tako vabljive raz
m ere in  neverjetn i p o p u sti iz 
tržejo m arsikom u n enadno  od
ločitev, da se v  istem  tednu  
zna jde v  tu jin i z  razglednico  
p o d  peresom .
Zlasti London je  v  tem  obdobju  
zelo  priljubljen kraj za »nem o
goče, a vendar enkratne prilož
nosti v  življenju, k i se jih  splača 
zgrabiti brez pom islekov«. Ko
m aj pristala letala so v  urici ali 
m a n j že pripravljena na odhod, 
im p u lz iv n im  p o p o tn ik o m , k i 
so p re težno  italijanske družine, 
pa se že  sanja o čudoviti Angliji

in  n je n e m  sivem  vrem enu. 
Predčasen p rih o d  v  eno izm ed  
treh lo n d o n sk ih  letališč jih  še 
dodatno preseneti z  nepo jm lji
vo ceno za preprost listek vlaka, 
k i p e lje  v  m esto . K sreči ob  
p r ih o d u  na L iverpool S tation  
lahko  pozabijo  na začetek n e 
skončn ih  stroškov za prevozna  
sredstva, saj jih  odm eva joče  
m elo d ije  »Christm as Carols« 
zbranega zbora vpelje v  tisto  
otroško, p o ln o  pričakovanje  
božiča, k i se je z  odraslimi leti in  
skrbm i zameglilo. Vožnje nato  
n i in  n i še konec-m etropola je  
p a č  ogrom na v  prim erjavi z  
našim i kraji-, je  pa prijetna, ker  
se lahko  p o p o tn ik  le  takrat o d 
dahne, drugače sta lno  leta s 
kovčkom  od  ene p o d ze m n e  li
n ije  do druge, ko  se m ora prila
goditi h itrem u  ritm u  človeške
ga toka, k i za las ujam e zaželeni 
vlak, saj n e  m o re  počakati do  
p etih  m inu t, da bi se peljal z  na 
slednjim . O bčutek utesnjenosti 
v  vagonu, k i je  še p o se b n o  
o b ču tljiv  v  ju tran jih  urah, n e

predstavlja n o 
bene težave pri 
ažurniranju za 
m arljive A n 
gleže, k i im ajo  
ob  sebi p o le g  
klasičnega dež
n ika  tudi debe
lo kn jigo  ali ča
sopis.
Nazadnje 
pokuka  turisto
va glava izp o d  
zem lje in  zagle
da »narobe 
svet«. Prva teža
va se po javi že  
p ri prečkanju  
ceste, k jer  oči 
n e  vedo, kam  
n a j bi gledale; 
tudi za to  so iz
na jd ljivo  p o 
skrbeli z  napisi 
in  pušč icam i 
na p lo č n iku !
E nkrat na var
nem , se pog led  
zaustavi na p o 
p o ln o m a  nepričakovani gneči 
ljudi, k i se prosto  sprehaja p o  
tr ik ilom etrsk i O xford  Street. 
B ožične barvne luči tu d i v 
obliki bogatih lestencev že nav
sezgodaj gorijo, trgovine so vse

odprte in  vabijo m im o id o če  s 
plačanim i skupinam i m uzikan 
tov  in  p evcev  -  od  črnskega g o 
spela do bolj klasičnih in  p o z 
nanih  p e s m i - p o  cesti pa n obe
nega avta. V  soboto, 2.decem -

bra 2006, se je  p rv ič  zgodilo, da 
so en o  izm e d
n a jpom em bnejših  londonsk ih  
ulic zaprli prom etu  in  om ogoči
li tisočim  obiskovalcem  neza
dosten 10-urni sprehod. Pri tem

pa so  še poskrbeli 
za enkra tne  akro
bati čn e prireditve, 
glasbene sprevode 
ijjd.
Čeprav severne  
evropske dežele n e  
slovijo p o  hrani, je  
v  določenih  krajih 
m o g o če  okušati 
slastne M u f fin e  in  
druge slaščice ob  
tip ičnem  p o p o l
danskem  ali bolje  
celodnevnem  
čaju. Za g lavne  
obroke pa je  bolje 
poskrbeti z  lastn i
m i sp o so b n o stm i 
ali se predati 
s u n k o v itim  fast- 
foodom .
Po obisku nezane
m arljivih Trafalgar 
Square, Piccadilly  
Circus, Big Ben, 
L o n d o n  Eye in  
b ližn jih  con je  
obračun z  de

narjem  ob  vrn itv i strašen. N e  
glede na to, so slike in  spom in i 
najboljše zdravilo, ke r  je  bil 
prežive ti v iken d  vreden žrtvo 
vane vsote!

Marta Lombardi
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Kapucini v Trstu

Fižolova mineštra, sir, 
solata in obložena pogača
D;, anes im am o na 

'm eniju ' fižolovo 
mineštro, sir, sola

to in  obloženo pogačo", nam  je 
povedala gospa Marija, ki dan za 
dnem  hiti pripravljati obilno ko
silo posebnim gostom, ki 365 dni 
na leto obiskujejo m enzo kapu
cinskega samostana sv. Apolinara 
na Montuzzi na griču Sv. Justa v 
Trstu.
"Takega kosila skorajda nim ajo 
niti v hotelu!", je s kančkom pri
srčnega nasm eha poudarila 
kuharica, ki je vneto 'mešetarila' 
m ed kozicami in  lonci, iz katerih 
sta se dvigala prijeten vonj in  go
sta para.
"Iz dneva v dan odločam o, kaj 
bom o ponudili revnim, ki ob 
11.30 že posedajo v naši menzi. 
Po naših zm ožnostih skušamo 
kuhati različno jedačo: en dan 
mineštro, drugi dan pašto, sladi
co, sadež... Kuhati začnemo ob 8. 
uri. Poglejte zelenjavo, sveža je", 
je dejala gospa Marija in kazala po 
zeleni dobroti, m edtem  ko je pa
ter Bogomir Srebot še vedno stal 
ob vratih in  čakal, da bi mi kuhar
sko osebje dodobra pokazalo, 
kako utečeno deluje menza kapu
cinskega samostana.
"Menza je odprta sedem 
dni na sedem. Ravno ob 
božičnem  in drugih 
praznikih veje tudi pri 
nas posebno radostno 
vzdušje, saj revni dobijo 
kaj več sladic, ki jih 
lahko vzamejo s seboj na 
dom. Za tako bolj obilno 
presenečenje poskrbijo 
razne dobrodelne orga
nizacije v m estu", je 
dejal pater Bogomir, ki je 
na željo podpisanega, da 
bi si ogledal 'zelenje' sa
m ostana, že odklepal 
stranska vrata, od kate
rih  je kopica stopnic 
peljala na spodnji vrt, ki 
sta ga sestavljali dve ob
sežni zeleni površini, 
druga ob drugi, slednja 
pa slab meter višinske le
ge pod prvo. 'Mestni tra
ti' sta bili posejani s sad
nim i drevesi, ki pa v 
hladnem  decembrskem jutru n i
so bila očesu kaj dosti prijetna. Si
cer je lepota tovrstnih skritih ko
tičkov ravno v tem, da ostajajo - 
kot skrite zelene oazice -  v mestu 
neopazne. Nad bližnjimi streha
mi je bil v daljavi razviden globok 
in ogromen naravni jarek z Mela- 
ro na eni strani in  Katinaro na 
drugi, po katerem se vije burja v 
mesto.
"A da bi vi vedeli, kako tu piha", 
je vzkliknil pater Bogomir, ki je 
m ed zelenjem že iskal svoj sleze- 
novec, ki "mi dobro de, ko imam

zobobol", je dejal in  s svojo ber
glo 'mešetaril' ob tleh. Zelenje ka
pucinskega samostana je bilo pra
vo prijetno presenečenje, ki si ga 
nisem  nikdar predstavljal, niti 
takrat, ko sem z domačega stano
vanja prek glavne bolnišnice gle
dal cerkev na Montuzzi, ki je lepo 
razpoznavna na zelenem griču, ki 
se dviga iz mestnega središča.
In že sva bila v jedilnici patrov, 
"ki je bila tudi deležna korenitih 
sprememb", nam  je obrazložil pa
ter Bogomir. Ob kavi nam  je re
dovnik še razlagal, kako so tudi 
dragocene slike, ki visijo ob ste
nah jedilnice, doživele temeljito 
obnovo v usposobljeni padovan- 
ski delavnici.
"Samo m inuto  prosim , da poj
dem  po svojo fotografijo", je še 
dodal pater in  pripom nil, 
"počakajte me ob vhodu v m en
zo."
Ustavil sem se pred vrati menze 
in ob nevsiljivem pogledu na go
ste kapucinske m enze se spo
minjal besed p. Bogomira, s kate
rimi je poprej odgovarjal na za
stavljena vprašanja. Ob meni pa 
je stal drug redovnik, ki je vsak 
krožnik do roba polnil s toplo m i
neštro.

ski pater v semenišču v Vipav
skem Križu, nakar sem bil poslan 
v Rovigo. Zaradi vojne pa sem 
moral ponovno domov. Ob kon
cu te pa sem se s težavo ponovno 
vrnil v Italijo, saj je bila meja že 
tedaj dokaj neprepustna. Prispel 
sem končno v Rovigo in  tu  se na
stanil. Veliko let nisem  srečal 
svojih staršev. Svoje dni sem po
svečal izobraževanju v semenišču 
v Rovigu in  Veroni, noviciat pa 
sem opravil v Bassanu del Grap- 
pa."
"Prihodnje leto praznujem petde
set let mašništva." Leta 1957 je bil 
nam reč p. Bogomir posvečen v 
duhovnika: "V duhovnika me je 
v Benetkah posvetil tedanji pa
triarh Roncalli, ki je leto zatem 
postal Janez XXIII."
Naš sogovornik je bil m ed dru
gim tudi kaplan bolnišnice v Bel- 
lunu in  Benetkah. "Leto dni sem 
preživel v župniji v Schiu in  imel 
v oskrbi cerkvico sv. Martina, v 
kateri se je Mati Božja večkrat 
pokazala. Tri leta sem nato preži
vel na Stari Gori, nakar sem bil po 
srečanju s škofovim vikarjem g. 
Lojzetom Škerlom zaprošen, naj 
bi poučeval verouk v slovenskih 
tržaških šolah. K vam sem prišel

"Beneška provinca kapucinov, ki 
im a sedež v Padovi, sega tudi v 
deželo FJk, in  šteje 300 kapucin
skih patrov", je razlagal p. Bogo
mir. "V naši provinci im am o 
dvajset samostanov; nekateri so 
hkrati tudi župnije, drugi samo
stani pa delujejo kot semenišča. 
Poleg tega smo še zadolženi za de
lo v misijonih", je dejal p. Bogo
mir, ki je nato rade volje povedal 
kaj o sebi. Najprej to, da se je ro
dil v Košani pri Pivki. "Božji klic 
sem občutil že med vojno. Dve le
ti sem bil nam reč že kot kapucin

1971." P. Bogomir je poučeval 
najprej pri Domju, nato v mestu. 
"Zadnja leta sem službo opravljal 
v Miljah, kjer im am  m ed drugim 
v oskrbi cerkvico sv. Barbare. Še 
danes spremljam skupino sloven
skih otrok, ki se pripravljajo na 
sveto birmo."
V kapucinskem samostanu je p. 
Bogomir preživel celih petintri
deset let. "Slovenskih patrov je bi
lo tedaj na tem  kraju kar nekaj. 
Spominjam se p. Gabriela Če
snika, ki je umrl leta 1973. Bil je iz 
Pivke. Bili smo celo štirje hkrati",

nam  je povedal in  še dodal, da so 
tedanji predstojniki samostana 
nasprotovali slovenskemu bogo
služju v samostanu. "Žal se pripe
ti, da človek včasih nim a dovolj 
m iselne odprtosti, da bi se na 
neobrem enjen način soočal z 
bližnjim. Danes pa se im am o vsi 
radi" in  že je bilo na vrsti 
vprašanje o menzi za revne.
"Ta je bila od nekdaj v samosta
nu. Še v drugih sem eniščih se 
spominjam , kako so revni 
prihajali po jedačo in  čakali vsak 
s svojo kanglico, da bi jim jo pa
tri napolnili z jedjo. Danes pa 
im am o pri nas lepo sobo in  vsak 
dan pripravimo dobro in  obilno 
kosilo."
"Kdo so osebe, ki zahajajo v m en
zo?, smo vprašali".
"Nekaj je 'stalnih gostov', ki ži
vijo v Trstu. Nekaj je tudi Sloven
cev, ki prihajajo iz matične domo
vine, in  tujcev iz vzhodnih držav. 
Im am o tudi nekatere, ki so za
svojeni z mamili, in  takih, ki so 
komaj izstopili iz zapora. Spo
m injam  se časa, ko je v nekdanji 
Jugoslaviji razsajala vojna in  v 
naši m enzi je prišlo do hudega 
prepira med srbskimi in  hrvaški
mi priseljenci. Podobno je bilo v 
času vojne na Kosovu, med Srbi 
in  Albanci: večkrat smo bili celo 
prisiljeni poklicati policijo", je 
povedal pater.
"Veliko ljudi sprašuje denar, ki ga 
ne m orem o osebno izročiti, ker o 
tem  odloča predstojnik", je poja
snil p. Bogomir. Tudi alkoholikov 
je veliko. "Lačni dobijo pri nas 
včasih celo dvojne obroke, tako 

da lahko nekaj shra
nijo s seboj za do
mov." Časi so pač 
hudi: "Najem nina 
stane veliko... ljudje 
se za hip malo zapu
stijo, ko bi lahko še 
kaj počenjali in  se 
zgubijo; v glavnem 
so mladi."
"Človeka boli, ko ne 
more pomagati v za
dostni meri", je vz
dihnil pater. "Člo
vek trpi in  razžalosti 
me, ko ga ne morem 
dvigniti iz položaja, 
v katerega je zašel". 
Kapucinske službe 
ne smemo jemati za 
običajno socialno 
ustanovo. "Z našimi 
gosti nim am o 
stikov, da bi vedeli, 
kaj in  kako je z nji
mi, ko se za njimi za

prejo naša samostanska vrata: ali 
kdo skrbi zanje, ali imajo sploh 
streho nad glavo. Potrebno je, da 
se zanje nujno poskrbi."
Ob 11.30 kosijo gostje; ob 12.30 
pa patri že sedejo v lepo in  pro
storno jedilnico. "Revni so nam 
reč tako lačni, da takoj pojedo, kar 
jim ponudim o."
In že mi je pater Bogomir izročal 
svojo fotografijo in me ljubeznivo 
odslovil z besedami:
"Lepa hvala vam! Molil bom  za 
vas."

Igor Giegon

Knjižna novost /  Židovska kultura

Od Sefarada 
do Sarajeva

M«

Se fa ra d  je m e s to  san j. 
M esto  o b o je s tra n sk e g a  
sp o š to v a n ja  in  

r a z lič n ih  k u ltu r .  S efarad  je 
H isp a n ija  in  Al A n d a lu s . 
Z em eljsk i J e ru z a le m , še 
v e d n o  p r iv la č e n , ki je 
z a z n a m o v a l z la to  d o b o . 
V en d a r p a  n i o b s ta ja l sa m o  
ta  S efarad , 
k o t so ga 
im e n o v a li 
Ju d je , 
n a s e lje n i v 
Š p an iji, 
a m p a k  
tu d i
"S efarad " , 
ki n a m  je 
b liže , saj je 
o b s ta ja l v  
B osni, v 
b o sa n sk i 
v o jn i p a  so 
vsi n a n j 
p o z a b ili .
Leta 1992 
se je začel 
ra z p a d  
Ju g o slav ije  
in  s te m  
p o v e z a n a  
v o jn a , ki je 
k m a lu  
za je la  tu d i 
S arajevo .
E n ajs t 
tiso č  
Ju d o v  je
ta k ra t  še g o v o rilo  
šp a n šč in o  oz. ju d o v sk o  
šp a n šč in o  ( ju d e o e sp a n o l)  
in  p ro s tih  ro k  o h ra n ja lo  
svo jo  k u ltu ro  v  o s m ih  
m e s tn ih  s in a g o g a h . 
J u d e o e s p a n o l,  ki ga še 
d a n e s  g o v o ri o k o li 
se d e m d e se t o d s to tk o v  
S efard itov , se je o h ra n i l ,  
k lju b  n e k a te r im  
sp re m e m b a m  te rm in o v  oz. 
m o d e rn iz a c iji  jezika .
Ta m a li S efarad , m a li 
J e ru z a le m , ki je o d  T rsta  
o d d a l je n  b o r ih  600  
k ilo m e tro v , la h k o  b o lje  
sp o z n a m o  v  k n jig i "D a 
S efarad  a S ara jev o " , ki jo  je 
u re d ila  A na C ec ilia  P renz . 
K njiga je sad  p ro je k ta  
"C o n v e rg e n z e  p e n in s u la r i :  
ib e ric a , ita lic a , b a lc a n ic a " , 
p r i k a te re m  je so d e lo v a la  
sk u p in a  iz v e d e n c e v  
r a z lič n ih  n a ro d n o s ti .  
V en d a r k n jig a  n e  g o v o ri 
sa m o  o z g o d o v in i te g a  
skoraj p o z a b lje n e g a  
lju d s tv a , a m p a k  p re d v se m  
o te m , k ako  je n jih o v  
e d in s tv e n i jez ik  v p liv a l n a  
E v ropo  in  d ru g e  k u ltu re ; o 
n je g o v i id e n t i te t i ,  k i so jo 
sk u ša li iz n ič i ti ;  o n je g o v ih  
še g ah  in  n a v a d a h . 
P re d s ta v ite v  k n jig e  je b ila

30. n o v e m b ra  v  a n t ič n i  
k a v a rn i S an  M arco  v  T rstu . 
K njigo  so sk u p a j z n je n o  
a v to ric o  p re d s ta v ili 
P ie rlu ig i S ab a tti, G ia n n i 
F e rra cu ti, H irm a  H ilb e r t  in  
O tta v io  Di G razia . V sak 
iz m e d  n j ih  je n a p isa l svoje 
ra z m iš lja n je  o S e fa rad u  in
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n je g o v ih  p re b iv a lc ih  te r  
ta k o  o b o g a t il  k n jig o . "T rst 
je ze lo  lep  in  e d in s tv e n  
p r im e r  m e sta , k je r se n a  
ces ti v sak  d a n  sreča jo  
ra z lič n e  k u ltu re . N e k a te ri 
te g a  p a č  n e  ce n ijo , za to  se 
m o ra m o  sa m i še to lik o  bo lj 
p o tru d i t i ,  d a  p o s ta n e m o  in  
o s ta n e m o  o p a z n i" ,  je 
d e ja la  H irm a  H ilb e t.
O te m , kako  so n e k a te re  
k u ltu re  v  T rs tu  v e č k ra t 
z a tira n e , n im a  tu  sm is la  
ra z p ra v lja ti, v e n d a r  p a  se 
m i zdi, d a  so  n je n e  b e se d e  
in  s p o ro č ilo  k n jig e  ze lo  
z a n im iv i za d a n a š n ji  T rst.
Še p o se b e j p a  je k n jig a  
a k tu a ln a  in  z a n im iv a  za 
n a š o  m a n jš in o , saj b i 
S e fa rd ite  la h k o  n a  n e k  
n a č in  p r im e r ja l i  s S lovenc i 
v  za m e js tv u . Le-ti so si n a  
o z e m lju  so se d n jih  d ržav  
S lo v en ije  z g ra d ili svoj 
"S efa rad "  in  k lju b  v e lik im  
p r itis k o m  o h r a n i l i  svojo  
k u ltu ro  te r  p re d v se m  
s lo v e n sk i jez ik , ki ga za to  
še d a n e s  g o v o rim o . To je 
n a ša  p rav ic a  in  o b e n e m  
d o lž n o s t,  za to  d a  n a ša  
k u ltu ra  n e  g re  v  p o za b o , 
k o t se je skoraj z g o d ilo  s 
se fa rd itsk o .

Jure Kopušar

Praznik Sv. Družine 31 .12 .2006 , 
N ovo leto  1. 1. 2007 , P razn ik  
Svete Božje M atere Marije, "Dan 
m iru "  1. 1. 2 0 0 7 . G e s lo : 
"Človeška oseba  je srce družbe"

4M z 6, 22-27; Ps 67; Gal 4, 4-7; Lk 2, 16-21

Evangelij p o lnočn ice  (Lk 2, 1-14) se konča s 
spevom  cele nebeške  vojske, in  sicer tako: 
"Slava Bogu na višavah in  na zem lji m ir  lju 
dem , k i so m u  p o  volji" (v. 13-14).
Bogu p o  volji je  najprej Sveta Družina Jezusa, 
Marije in  Jožefa, ker je  dajala Bogu vso čast in  
slavo. Začela je  ustvarjati m ir  z  Bogom  in  ljud
m i, k i so m u  p o  volji.
Cerkev pa je  preložila prazn ik Marijinega m a
terinstva z l i .  oktobra na dan novega leta ter 
ga združila z  dnevom  za mir, da bi ga lahko  
praznovali vsi ljudje p o  svetu. Tako začenjamo

n o vo  le to  z  Marijo, p o d  n je n im  m o g o čn im  
varstvom.
Tedaj ra zu m em o  p oudarek  na p o g u m u , na  
svobodi, k i ju  bog podarja z  m o čn im  klicem: 
"Ne bojte se!"
Tako si verni ljudje sežem o  v  roke z  vsem i 
ljudm i dobre volje in  si že lim o  vse najboljše, 
ker se ču tim o  varne v  našem  Bogu. To pa ne  
p o m en i zavarovanja pred  nesrečami in  bolez
n ijo  in  grehom , ki je  kriv  vsega zlega. A tudi sa
m i priznavajo svojo hudobijo . Zaradi tega se 
tudi od  nas zahteva dobra volja. Bog je  začel 
graditi mir, vse obnavlja, vse ustvarja novo. 
Toda vabi tudi nas k  sodelovanju.
Za mir, ki p o m en i p o ln o st Božjih darov, k o t so 
življenje, zdravje, delo, pravična plača, ljube
zen, svoboda, pa je  treba prositi in  delati za 
uresničitev pravičnosti in  ljubezn i v  vsem. 
Koristno je, če vsaj na kratko prelistam o okrož
n ico  papeža Janeza XXIII. "Pacem in  terris" - 
"M ir na zem lji"  z  dne 11. aprila 1963. 
Okrožnica je  v  g lavnem  delo zdaj že  p o ko jn e
ga jezuitskega patra Gustava Gundlacha, ki je

bil dom a iz  Šlezije. In čeprav je  od  takrat m i
n ilo  že veliko let, se vedno  znova naslanjamo  
na jedrnati n auk  te okrožnice, kajti sestava je  
m ojstrsko  delo poznavalca človeka in  naro
d o v  in  Cerkve. Gre nam reč za skupno  dobro  
ter za resnico in  pravičnost, za ljubezen in  svo
bodo.
Poudarja pravice, k i pa so nerazdružno p o ve
zane z  dolžnostm i. So splošne, nedotakljive in  
neodtujljive, kar pom eni, da veljajo vedno in  
povsod. Če jih  ljudje kršim o, jih  ne bi smeli. 
N e m orem o  se jim  odpovedati, če hočem o ob
stati in  rasti k o t  ljudje. N ihče n im a  pravice 
škoditi drugim, tudi narodnim  m anjšinam  ne. 
Skratka: treba se je  držati reda, k i ga je  posta
vil Bog. Red je  v  vesolju, naj vlada tudi m e d  
ljudm i, saj sm o  ustvarjeni p o  Božji p odob i in  
sličnosti (1 M z 1, 26.27).
Okrožnica našteva najprej pravice. Bežno sm o  
jih  om en ili že  zgoraj, a so še druge pravice, 
npr. do m oralnih  in  ku lturn ih  vrednot. 
Obstaja pravica do spoštovanja svoje osebe; 
do dobrega im ena  in  še druge.

Važna je  pravica do verske svobode. Spošto
vanje velja vodilu  prave vesti in  spoštovanju  
in  izpovedovan ju  vere zasebno in  v  družbi. 
Poleg teh pravic se poudarja spoštovanje do  
družine.
O m enili sm o  že, da so vse pravice vezane na  
dolžnosti. Pravica do izobrazbe, do šole npr. 
zahteva do lžnost učenja.
N e sm e m anjka ti m edsebo jnno  sodelovanje. 
Vladati m ora nam reč ču t svobode v  odgovor
nosti, kajti red m e d  ljudm i je  ves moralnega  
značaja.
Zavedati se je nam reč treba, da dolgujem o ve
ro in  življenje Bogu. On je prva resničnost vse
ga in  najvišje dobro.
Kristjani se opiram o v  vsem  na Boga. D elam o  
pa in  sodelujem o z  Bogom (gl. vse v  okrožni
ci do čl. 44).
Za n ovo  leto kličem o na p o m o č  Svetega Duha, 
a se tudi priporočam o Božji M ateri Mariji. 
Voščimo pa si vse m ilosti Božiča na duši in  na  
telesu.
Srečno v  Bogu in  ljudeh dobre volje!
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“V službi skupnosti” /  Avgust Ipavec, duhovnik, skladatelj

Visoko avstrijsko priznanje 
slovenskemu glasbeniku

Slovenski skladatelj Avgust 
Ipavec, ki živi in  dela na 
Dunaju, je prejel zlati čast

n i znak Republike Avstrije. Ipa
vec je predvsem  ustvarjalec pro
gram ske glasbe in  je najbolj 
znan  po  svojih zborovskih in  
oratorijskih delih. Odlikovanje 
so Ipavcu, ki se je uveljavil 
predvsem  n a  vokalno-orkestral- 
nem  področju , podelili 4. de
cem bra v u radu  avstrijskega 
kanclerja. Sicer pa je Avgust Ipa
vec tudi duhovnik. O obeh  di
m enzijah njegovega dela in  ust
varjanja sm o m u postavili nekaj 
vprašanj.

Kdaj in  kako ste se odločili za 
duhovniški poklic?

To vprašanje ostane velika sk
rivnost m o je  mladosti.

Kaj pom eni za Vas glasba? 
Kakšno vlogo ima glasba na 
Vaši duhovniški poti?

Glasba je  zam e edino resnično  
pravo veselje na tej zem lji. Kot 
vse u m etn o s ti sto ji ze lo  blizu  
Bogu. Sega m n o g o  globlje v  člo
veško srce, k o t to zm ore beseda. 
Odrešuje, dviga iz  trpljenja in  
prinaša lu č  v  tem o  človeške 
duše. Vso svojo ljubezen do gla
sbe dolgujem  dom ačem u orga
n istu  Jožefu  M alniču, k i je  na 
orglah v  dom ači cerkvi bil pra
vi u m e tn ik  in  podarjal pravo  
praznično razkošje v  težkih uso
dah ljudi. Bil sem  m in istran t z  
očm i pri oltarju, s srcem pa pri 
orglah.

M očno obžalujem, da se poslan
stvo organista prem alo  ceni in  
da božji pastir v  vasi ali v  m estu  
n e  sluti in  se n e  zaveda, da gla
sba posvečuje tako k o t m olitev. 
V prejšnjih desetletjih je  imela  
glasba v  liturgičnem  kon tekstu  
več prostora in  lepše poslanst
vo. Upam, da se ta čas povrne.

Že tri desetletja delate in  živi

te na Dunaju, sicer pa ste tu
di v  naših krajih bili dejavni 
in  prisotni na glasbenem po
dročju, in  to od Trsta do Ka
nalske doline...

M ed najlepšim i spom in i je go 
tovo  pevska vaja v  Žabnicah  
p o d  S ve tim i Višarjami. Takrat 
sem  bil kaplan v  Kobaridu. 
O bčutil sem, kako se slovenske  
šolske sestre sv. Frančiška da
rujejo n e  sam o m olitvi, am pak

vsem u, kar je  za ubogega člo
veka dobro in  p lem en ito . M oje 
prepričanje je, naj bi pevka in  
p evec  šla p o  p evsk i vaji bolj 
sproščena in  bolj ž lah tna  d o 
m ov.
Kot sije božje sonce preko  vseh 
človeških meja, isto poslanstvo  
im a pesem , če jo  po jo  pevci raz
ličnih narodov. Na Sveti Gori je  

bil veličasten trenutek, 
ko  so v  oratoriju “Am or  
vinc it”peli zbori n e  sa
m o  iz  Slovenije, am pak  
tudi iz  Avstrije in  Ita
lije. Na tem  ve likem  
zgodovinsko  usodnem  
kraju je  p o zn o  zvečer, 
ko  so vsi rom arji že  
odšli, p o d  zvezdno  n e
bo zaklical p evec  ita
lijanskega zbora: “Arri- 
vedercia Vienna!" Ora
torij "Am or v inc it"  je  
bil izveden tudi na D u
naju.
Kaj pom eni za Vas priz
nanje, ki ste ga dobili v  
Avstriji?

Priznanje, k i sem  ga dob il od  
predsednika republike Avstrije, 
dajem v  roke vsem  tistim , k i so 
na m oji glasbeni p o ti uresniče
vali velike m ednarodne izved
be. Pri tem  m is lim  na opata 
Stiškega samostana dr. A ntona  
Nadraha, na provinciale in  pro- 
vincialke frančiškanskih redov  
in  na m n o g e  la ike in  n e  n a 
zadnje na gospo Marijo Ferletič. 
Moja žalostna usoda je, da n o 

b eno  m o je  g lasbeno delo n i  
prišlo  na spored slovenskega  
kulturnega programa (izjema je  
bila izvedba "Pusti p e ti m o j’ga 
slavca!" ob Gregorčičevi oblet
nici). Glede samega priznanja  
pa še tole: že  na p o ti d o m o v  
sem  ga n ek o m u  podaril. Ga n i
m am .

S čim  se trenutno ukvarjate 
kot glasbenik ozirom a  
duhovnik?

K ot d u h o v n ik  za bo ln ike  p o 
svečam  m n o g o  p o zo rn o sti ž i
vim  jaslicam: ž iv i Mariji, ž ive
m u  Jožefu , k i m e d  m ašo  z  
božjim  d e te to m  v  utrujene, 
osam ljene ža lostne oči bo l
n ik o v  prinašajo sanje nekdanjih  
dni. M oj oltar je lesen, stesan v 
vrtu bolnišnice in  zelo podoben  
betlehem ski staji.

Kakšna je po vašem m nenju  
vloga laikov v  življenju cerk
ve?

Čudovita d o p o ln itev  ubogega  
duhovn ika . N i pa ta p o m o č  
la ikov brez nevarnosti in  težav z  
obeh  strani. O sebno m i n i  
lahko, če m e  laične oči kon tro 
lirajo in  kritizirajo, če obhajam  
b o ln ike  vseh veroizpovedi. 
M oji najlepši trenutki k o t božji 
pastir so do lžn i zahvalo tistim, 
ki so z  vsem  veseljem  darovali 
čas in  p o m o č  za^ ustvarjanje 
nekaj posebnega. Že na m ojem  
prvem  kaplanskem  m estu  v  
Cerknem  je  radodarna km etica  
prinesla  f  župnišče zaklano ja
gnje za kaplana, ker je  im e l za 
prazn ik  v  gosteh glasbenike iz  
Ljubljane. Do solz ganejo spo
m in i čiste dobrote in  pom oči. 

Kaj bi svetoval mlademu, ki 
bi želel slediti božjemu klicu? 

Globok pogled  f  vse revščine te
ga sveta, k i se na zunaj kaže tako 
bogat.
Hvala za pogovor!

PR

Kratke
Jaslice na ogled v Piranu....
Društvo “Prijatelji zakladov sv. Jurija" in župnija Piran vabita na 
ogled razstave Jaslice v piranskih cerkvah, ki so jo  odprli v soboto, 
23 . decembra 2 0 0 6 , v cerkvi sv. Frančiška v Piranu. Razstavo je  
odprl koprski pomožni škof dr. Jurij Bizjak.
Nastopil je Združeni pevski zbor Zveze cerkvenih pevskih zborov 
Trst pod vodstvom  Edija R aceta in z organistom  Tomažem  
Simčičem.
Postavitev jaslic, ki je  v Piranu že vsakoletna pobuda, je  v 
naslednjih piranskih cerkvah:
v cerkvi sv. Frančiška je avtorica jaslic Lojzika Ulman iz Vinkovcev, 
v cerkvi Marije Snežne je avtor jaslic Umberto Riva iz Vicenze, v 
cerkvi Marije Tolažnice so  ja s lic e  Lee Bernetič Z elenko iz 
Grožnjana, v župnijski cerkvi sv. Jurija so  na ogled župnijske 
jaslice, v cerkvi Marije zdravja -  je avtor jaslic Ubald Trnkoczy iz 
Ljubljane, v cerkvi sv. Štefana pa je avtor jaslic Giancarlo Boselli 
iz Mantove, v cerkvi sv. Petra je Željko Karaula iz Zagreba avtor 
jaslic, v cerkvi sv. Roka pa je Alfonso Fortuna iz Vicenze pripravil 
jaslice.
Jaslice si lahko ogledate do nedelje, 7. januarja letos, vsak dan 
od 10. do 18. ure.

...in na Sveti Gori
Na Sveti Gori je odprta peta mednarodna razstava jaslic, ki je  
postala že tradicionalna prireditev.
Rezbarsko, intarzijsko in restavratorsko društvo Solkan na Sveti 
Gori pri Novi Gorici letos že petič predstavlja razstavo jaslic. V 
Frančiškovi dvorani svetogorskega sam ostana so jo  odprli minulo 
nedeljo, na njej s e  predstavlja okoli 5 0  mojstrov izdelovanja jaslic 
iz Slovenije in Italije. Skupaj je  na ogled približno 70  jaslic, 
organizatorji pa pričakujejo, da bo razstavo do 13. januarja tako 
kot lani obiskalo več kot 2 0 .0 0 0  gostov, je za Slovensko tiskovno 
agencijo povedal predsednik solkanskega društva Borut Strosar. 
Med razstavljenimi jaslicami, ki si jih bo na Sveti Gori m ogoče 
ogledati vsak dan med 9. in 18. uro, na božični večer pa tudi med 
20 . uro in polnočjo, jih je največ izdelanih iz lesa. Najprimernejša 
za izdelovanje figuric sta les lipe ter sadnega drevja, sicer pa so  
posamezni avtorji pri delu uporabili keramiko, žgano glino, čipke, 
kamen, papir in različne um etne m ase, je š e  pojasnil Strosar. 
Med zanimivostmi letošnje razstave je omenil jaslice, izdelane iz 
enega kosa lesa, posebne pozornosti pa so  deležne tudi jaslice 
v naravni velikosti, kjer so  liki oblečeni v solkansko narodno nošo. 
Sicer pa so  na Sveti Gori na ogled jaslice različnih oblik, velikosti 
in starosti. Razstavo so  letos razširili tudi v Solkan, kjer je na ogled 
pet jaslic, en e izmed teh v naravni velikosti tudi na osrednjem  
trgu. Glavni nam en razstave je  predstavitev dela sodobnih  
rezbarjev in ostalih  izdelovalcev jaslic  ter prikaz zanimivih  
starejših jaslic, ki odsevajo pretekla občutenja božičnega časa.

Melita Košir je že nekaj 
časa nova urednica slo
venskega mesečnika 
Mavrica, ki ga izdaja slovenski 

tednik Družina in  je nam enjen 
šoloobveznim  otrokom . Pre
novljena Mavrica, po kateri radi 
segamo tudi pri nas, je bila izziv 
za pogovor z urednico, za kar se ji 
zahvaljujemo.

Koliko časa ste že urednica Ma
vrice?

Od avgusta letos. Vendar sem  
začela delati na tem projektu že 
maja.

Povejte kaj več o sebi, da vas 
bodo bralke in bralci Novega 
glasa spoznali!

P O G O V O R ] Melita Košir

Mavrica je tobogan 
iz barvitih misli stkan

Sem Primorka, iz  Ajdovščine. 
Odraščala sem v  dvojezični druži
ni: mama je nam reč doma iz Tr
sta. Tam sem  tudi uspešno 
zaključila študij ruščine in  
nem ščine. Zatem sem  se 12 let 
posvečala poučevanju otrok od 1. 
razreda do m aturantov. V času 
poučevanja sem  tudi opravila 
waldorfsko specializacijo, k i m i 
je pomagala, da sem v  klasično

pedagoško delo vnesla veliko  
svežine in  novih  pristopov. 
Predvsem pa m i je p o 
magala, da sem pri 
poučevanju imela v  
prvi vrsti pred očm i 
otroke in n jihove p o 
trebe in  n e  togo iz
polnjevanje učnega 
programa.
Že v  času študija sem  

začela potovati.
Tako sem m ed  p o 
le tn im i počitnica
m i z  denarjem, ki 
sem  ga s pom očjo  
inštrukcij zbirala 
skozi vse leto, pre
potovala praktično  
ves svet: Južno  in  
Srednjo Ameriko,
Rusijo (tam sem bi
la 3 mesece študij
sko), Indijo, Kitaj
sko, Afriko ...Vsa ta 
potovanja so v  m e
n i pustila globok pečat, predv
sem pa čredo, da je svet velik 
in  lep, kar bi rada predala tudi 
otrokom  v  Mavrici.
Moja strast je tudi šport. Odkar 
sem poročena, se z  n jim  m anj 
ukvarjam. Pa vendar so predv
sem  tek, kolesarjenje, tek na 
sm učeh, alpsko sm učanje in  
seveda planinarjenje m oje lju
bezni. Sem  tudi učiteljica al
pskega smučanja in  teka na 
sm učeh ter bivša profesional
na igralka rokometa.
Kdaj in zakaj ste Mavrico pre
novili?
Vsak urednik prinese kaj n o 
vega. Mislim, da je tako prav 
in  potrebno. Z  m ojim  priho
dom  je Mavrica dobila večji 
format, razširili sm o obzorje 
revije in  k  sodelovanju prite
gnili zelo veliko novih  piscev

in ilustratorjev. Sredinski del Ma
vrice je sedaj tiskan na papirju, ki 
otrokom  omogoča, da rišejo in  
pišejo neposredno v  revijo. Topa  
zato, ker bi želeli, da Mavrica p o 
stane ali ostane tehten  vzgojni 
pripom oček tako katehetom  ko t 
tudi staršem in učiteljem.

Komu je pravzaprav namenje
na Mavrica?

L I L I  L U U 1  KJ

drugih 
vrednotah, 
ki so te
meljnega 
pom ena za 
zdravo rast 
otrok. Ta 
širina je  
nu jn o  p o 
vezana tudi 
s široko pa
leto sode
lavcev. Že
lim o  tudi 
ohraniti vi
sok estetski nivo: lepota nam- sedaj naprej nekaj časa več tudi 
reč otroka neposredno vzgaja za te stike, k i so m i izjem no dra- 
in  m u  govori o Bogu. goceni.
V Italiji im amo Pastirčka ter Kaj si ob Božiču in Novem le-

Sm o edina 
otroška revija, 
kjer je  k o t ena 
izm ed  bistve
n ih  vrednot 
tudi vera. To 
že lim o  ohra
niti. Skozi vse
bine pa hoče
m o  spregovo-

Osnovnošolskim  
otrokom do 6. razreda, pa 
tudi m lajšim in starejšim.
Od petletnikov do dvanaj
s tle tn ikov dobim o vsak 
m esec tudi 300 pri
spevkov, česar sm o zelo  
veseli.

Koliko sodelavcev ima
te pri Mavrid?

V uredništvu sem  sama, 
sodelavcev pa je okrog 50.

Priče smo znanemu 
upadanju bralcev in na
ročnikov na vseh po
dročjih, kako je s tem  
pri Mavrici?

Žal n ism o izjema. V zadnjih letih 
je naklada precej padla. Upamo, 
da nam  bo s prenovljeno podobo  
uspelo pridobiti nove bralce. 

Katerih vodil se držite pri pri
pravljanju Mavrice?

sorodno revijo Galeb, ki izhaja 
v  Trstu. Nameravate sodelova
ti kaj z obema?

Upam in si želim. Do sedaj je  bi
lo ogrom no dela s postavitvijo  
nove revije. Nadejam se, da bo od

tu želite za svoje bralce, zase in  
seveda za Mavrico?

Da bi bili pogum ni, odprti za 
Božjo ljubezen in blagoslov in  da 
bi im eli življenje radi.

JUP
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Mladinski dom in srednja šolaTrinko: Vzgoja danes

Bogdan Žorž: reševanje 
problemov in napor

Prejšn ji to rek  je b ilo  v 
p ro s to r ih  šole Ivan 
T rinko zan im ivo  p re 

davan je  p s ih o te rap e v ta  dr. 
B ogdana Žorža, d rugo  v n i
zu n a  tem o  Vzgoja danes, ki 
ga je o rgan iz iral M ladinsk i 
d o m  v so d e lo v an ju  z že 
o m e n je n o  sredn jo  šolo. 
Kljub n en a v ad n e m u  n as lo 
vu  p redavan ja  je štev iln im  
poslušalcem , ki sta jih  n a j
prej pozdrav ila ravnateljica 
Elizabeta Kovic in  p redsed
n ik  M ladinskega d o m a Pe
ter Č ernič, b ilo  takoj jasno, 
kaj je im el v  m islih  p redava
telj z besedo  napor. Žorž je 
najp re j navedel nekaj z n a 
n ih  slovenskih  pregovorov, 
ki ja sn o  izražajo p rep ričan je , 
da se brez n apora , truda, ne da 
doseči ničesar (pom agaj si sam  
in  Bog ti bo  pom agal, k ru h a  ne 
n a re d i m oka, am pak  roka). 
Večkrat nam reč  ljudje (poseb
n o  m lad i) veliko  besed ič ijo , 
svojih n am er pa n e  konkretizi
rajo. Zato je bolj priporočljivo  
n as lan ja ti se n a  ljudsko m o 
drost kot pa n a  sodobno  zn a
nost.
Reševanje p rob lem ov  p o m en i 
(danes) uspešnost in  učinkovi
to s t v živ ljenju; z m o tn o  je 
nam reč  prepričanje, da lahko 
p rob lem e posam eznikov  m ed 
sabo p rim erjam o  in  teh tam o . 
Za vsakega izm ed nas so p ro 
b lem i, s katerim i se soočam o 
zdaj, največji, n a p a č n o  p a  je 
razm išljanje, da im ajo  n ek a te
ri m anj p rob lem ov  kot drugi,

F oto  DPD

saj se ti kop ič ijo  iz d n ev a  v 
dan ; razlika je skratka v tem , 
da zm orejo  nekateri svoje teža
ve reševati (ti veljajo  za 
u spešne), tis ti pa, ki tega n e  
zm orejo, veljajo za neuspešne 
in  se jim  zato težave še d o d a t
n o  m nož ijo . Žorževo p re 
p ričan je je, da m o ram o  otroke 
n a u č iti reševati p ro b lem e; 
vprašan je je, katere in  p red v 
sem  kako? V časih je b ilo  
vsekakor lažje, d an es p a  je 
težko p red v id e ti, n a  katere 
težave bo d o  v življenju n a le te 
li, življenjske razm ere se n a m 
reč h itro  sprem injajo . Če že ne 
m o rem o  p red v id e ti m o ž n ih  
težav, pa lahko  o troka  n a u č i
m o, kako se lo titi p ro b lem a. 
U čenje reševan ja  p ro b lem o v  
predvideva zgodnje p rep o zn a
vanje le-teh in  soočenje z n ji

m i. Po Žorževem  m n e n ju  
večina staršev danes ravna 
n ap ačn o , ko p rep reču je  
o troku, da se sooči s p ro 
b le m o m . P redavatelj je 
navedel tip ičen  p rim er p o 
lom ljene igrače, ki jo starši 
največk ra t takoj za
m enjajo  z novo, saj so p re
pričani, da je o trok  ravnal 
z n jo  nepazljivo ali grobo. 
Ne pom islijo  pa, da je to  
sto ril zarad i u stv a rja ln e  
vn em e in  da bo  ravno  ta  
igrača m orda posta la  n je
gova najljubša; kakor koli 
že starši s tem  ravnan jem  
o n em o g o č ijo  o tro k u , da 
p oskuša sam  rešiti p ro 
b lem  ozirom a igračo p o 

p rav iti. O trok , ki je p o lo m il 
igračo, jo bo  skušal ali poprav i
ti (m orda bo  tu d i prosil za p o 
m oč) ali pa bo  igrači dal novo 
funkcijo, novo vlogo in  s tem  
spodbujal fantazijo, ustvarjal
nost, zm ožnost, da sam  reši 
p rob lem .
O troku  m o ram o  dati že od  ra
nega otroštva m ožnost, da sam  
spozna težavo in  se tako p re 
priča o lastn ih  zm ožnostih . Za
dovoljstvo v življenju nam reč 
dosega le tis ti, ki im a  jasno  
predstavo  o svojih sp o so b n o 
stih. Z reševanjem  prob lem ov  
je -  kot že rečeno  -  povezana 
tud i ustvarjalnost: ustvarjati pa 
p o m e n i na jp re j im e ti p ro 
b lem , ki ga je vsekakor nu jn o  
rešiti, za to  je nadvse p r ip o 
ročljivo, da so p ri kakršni koli 
p o b u d i o troci ak tivn i v ce lo t

n e m  p rocesu  u d e jan jan ja  
nekega projekta. U stvarjalnost 
n am re č  n e  p o m e n i p o sre d o 
v an ja  in fo rm ac ije  in  p o 
nav ljan ja , am p ak  reševanje 
p ro b lem a n a  svoj način . Starši 
m o ra jo  n a u č iti o troka  
reševanja p rob lem ov  najprej s 
pom očjo  igre, ta  pa n ato  prera
ste v delo, in  to  vsakršno . Za 
reševanje p rob lem ov  je n u jn a  
vaja: starši pogrešijo, ko otroku 
rešujejo p roblem e, s tem  n a m 
reč ne dajejo  o tro k u  dobrega 
zgleda, saj se bo  v n jem  s ča
som  utrjevalo  prepričanje, da 
so za odpravljanje težav pok li
can i starši.
Z reševan jem  p ro b lem o v  in  
zdravo u s tv a rja ln o s tjo  p a  je 
povezan napor. Ker je po treba 
po  n ap o ru  p ri o troku  zapisana 
že v gen ih , je n u jn o  to  p o trebo  
s ta ln o  sp o d b u ja ti, n e  pa 
o tro k u  p rev zem a ti n apo r. Že 
p ri o d rašča jo čem u  je p o 
m e m b n a  izkušn ja , da z la s t
n im  n a p o ro m  doseže cilj 
(o tro k  m o ra  im e ti m o ž n o st 
izkušnje za napor), zato je p o 
m e m b n o  spo d b u jan je , n a 
grajevanje zdravega n ap o ra  za 
koristno  in  om ejevanje, sank
cion iran je  nezdravega napora. 
Starši pa ravnajo večkrat ravno 
ob ra tno : o troku  onem ogočajo  
zdrav n ap o r in  to le rira jo  n je
govo n esp am etn o  vedenje ali 
rav n an je . Za vse o m e n je n e  
d e jav n o sti p a  je n e o b h o d n o  
p o tre b n a  vaja, saj je sam o z 
n jen o  p om očjo  m ožno  u trd iti 
v  o troku  zavest o po treb i n ap o 
ra za reševanje problem ov.
Kot je že p ri to v rs tn ih  p red a
v an jih  u sta ljen a  praksa, se je 
po  izvajanju strokovnjaka usu l 
nan j plaz vprašanj radovedn ih  
staršev, za to  se je večer ob  
p r ije tn e m  k ram ljan ju  z izve
den cem  še nekoliko zavlekel.

Adrijan Pahor

Štandrež /  Praznik miru in prijateljstva

Ljubezen naj zbliža vse ljudi!

-o to  DP

V m egleni, z dežn im i ka
p ljicam i o ro šen i n e 
delji, 17. decem bra, je v 

župn ijsk i cerkvi sv. A ndreja 
apostola v  Š tandrežu svetlo za
blestela luč, ki naj v vseh vzbu
di vročo željo po  tra jnem  m iru  
in  iskrenem , neseb ičnem  prija
teljstvu, v blago okrilje katere
ga b i se m orali zateči vsi ljudje 
d o b re  volje. Že vrsto  le t se v 
p redbožičn ih  d n e h  v  lepi štan- 
dreški cerkvi ponavlja p rired i
tev, za katero  daje p o b u d o  
štandreški rajonski svet ob  so
delovanju osnovne šole F. Erja
vec, otroškega vrtca, župnije in  
vaških društev. Praznik m iru  in 
prijateljstva je tu d i letos p rik li
cal veliko ljudi, tako da je bila 
štandreška cerkev n ab ito  p o l
na. Prvi so se p red  o lta r razvr
stili m alčki iz slovenskega v r t
ca, katerim  so se p rid ruž ili še 
v rstn ik i iz italijanske sekcije; z 
n jim i im ajo  slovenski o troci, 
ob  p rizad ev an ju  n aš ih  u č i
teljic, m arsikatero hvalevredno 
pobudo . O troška n ep o sred n o 
st je p rivre la  n a  d an  ob  dveh  
slovenskih pesm icah in  eni ita 

lijanski ter v dvojezičnih recita
cijah . Za n jim i so dom ači 
šolarji izoblikovali p ro 
gram ček, v  katerem  so se p e 
sm ice p rep le tale z vezn im  b e
sedilom , poudarja jočim  vred
note, kot so ljubezen, dobrota, 
prijateljstvo, m ir, m edsebojna 
pom oč. Bogati bom o, če se jih 
b o m o  oklepali in  če b o m o  tu 
di m i kaj storili za boljši svet. 
Jezušček bo  rad prišel k n am  in  
v srcih n am  bo  top lo . Take ra
dostne  m isli so n am  posredo
vali štandreški učenci in  nato  
odstopili p rostor p red  o ltarjem  
vrstn ikom  iz OŠ Ivan Rob iz Vr
tojbe, ki so p o d  vodstvom  uči
teljice T atjane M arv in  zapeli, 
zarajali in  z m im iko  prikazali 
tri prizorčke o belih , p lešočih  
snežinkah. Prvi se je glasil Šola 
tetke zim e, p ri katerem  so p o 
slušalci -  žal se v zadnjih  k lo 
p e h  n i slišalo skoraj n ič , ker 
o tro c i n iso  b ili ozvočen i -  
sprem ljali nasvete, ki jih  je zi
m a delila  m a lim  snež inkam , 
ko so poplesavale pro ti zemlji. 
V d rugem  prikazu, Snežinke se 
pogovarjajo, so ledene zvezdi

ce d ru g a  
d ru g i zau 
pale svoj 
strah, da ne 
b i se na 
zem lji u s ta 
vile v 
kakem  n e 
p rim ern em  
kraju , npr. 
rib n ik u . V 
tre tji, z m i
m iko  p o u 
darjen i reci
taciji, p o d  
naslovom  
Snežinkina 
nezgoda, je 
lahna  snežno  bela kepica p ad 
la v d im n ik  in  seveda vsa počr
nela; iz te  zadrege jo  je rešil 
m lin ar s svojo m oko. Ko je p o 
tih n il topel aplavz, n am en jen  
nastopajočim  otrokom , je Da
vid Bandelli napovedal pevsko- 
g lasbeni nastop  skupine Š tan
dreški glasovi, ki se že pe t let 
o b časn o  pojavljajo  p red  p o 
slušalci. Pod vodstvom  Pa
tricka Q uaggiata so najprej za
peli Bila je no č  U balda Vrabca,

nato  ob  sprem ljavi p riložnost
ne g lasbene skupine, zbrane z 
vseh vetrov, M ozartovo Lauda- 
te  D o m in u m , s solistko  Ales- 
sandro  Schettino. O b koncu pa 
se je ob  b o b n ih  in  d ru g ih  
to lka lih  zaslišala še m elodija  iz 
sončne Afrike Afričan Alleluja 
B enjam ina H arlana. To ritm ič
n o  skandirano  pesem  so pevci 
ob  b u č n e m  p lo skan ju , v ve
selje poslušalcev, p o n o v ili še 
enkrat.
P reden je s skupn im i m očm i v 
slovenščini in  ita lijanščini zaz
v en e la  večno  očarljiva Sveta 
noč, se je p redsedn ik  rajonske
ga sveta M arjan Breščak zahva

lil vsem  izo- 
blikoval- 
cem  spo re
da in  n ap o 
vedal še 
d ru g e  p o 
b ude , ki se 
b o d o  zvrsti
le v te h  
p razn ičn ih  
d n eh  in  b o 
do, kot npr. 
bak lada, te 
sno  poveza
le p reb iv a l
ce o b eh  
stran i meje. 
Tak p rija 
teljski čez
m e jn i p re 
tok  n i nekaj 
vsiljenega 

od  p o lit ič n ih  ob lasti, am pak  
p risrčna , n ep ris iljen a  vez, ki 
naravno  združuje bližnje sose
de.
O b cerkvi so bili n a  razpolago 
voščiln ice, ki so jih  izdelali 
m alčki iz štandreškega vrtca in  
šolarji OŠ F. Erjavec te r I. Rob, 
b ožičn i okraski, katerih  izku
p iček bo  šel v dobre nam ene, 
te r  piškoti, ki so jih  prodaja li 
skavti.

Iva Koršič

F oto  DPD

Kratke
Generalni konzul Jože Šušmelj^na obisku 
v našem  uredništvu in v Katoliški knjigarni

Šlo  je  s e v e d a  za prijateljski ob isk , ki sm o  ga bili v e se li.  
Generalni konzul Republike Slovenije v Trstu Jože Šušm elj nas 
je  nam reč pred kratkim obiskal v uredništvu, s e  pogovoril z 
nami in si ogledal prostore v hiši, kjer dom ujem o skupaj z 
Goriško Mohorjevo družbo, Pastirčkom, Katoliškim tiskovnim  
društvom, likovno galerijo Ars in s  Katoliško knjigarno, v kateri 
je  sed aj vrvež, ki govori o božičnem  času . V prijateljskem  
vzdušju sm o g. Šušm elju povedali, kako delam o in koliko nas 
je  v ured n ištvu , nakar sm o  z njim stop ili š e  v K atoliško  
knjigarno, kjer s e j e  srečal s  predsednico Kulturnega centra 
Lojze Bratuž prof. Franko Žgavec in s e  pogovoril z gospo  Agato 
Komjanc, ki vodi knjigarno. “Goričan sem , navezan na te  kraje 
in tudi na K atoliško knjigarno, kam or s o  m e kot otroka  
pripeljali, da sem  si kupil prve knjige; prav vesel pa sem  vidne 
slovenske prisotnosti na Travniku in v celotnem  m estu, dejstva, 
da s te  živi in dejavni, predvsem  pa sp roščen ega  vzdušja v 
m estu, k ije lahko za vzor tudi drugim v našem  prostoru!” je  bil 
vidno zadovoljen generalni konzul Jože Šušm elj, ko sm o s e  z 
njim sprehodili po Travniku.

Župan Mirko Brulc sprejel naše predstavnike

Že tradicionalno predbožično srečan je  m ed novogoriškim  
županom  Mirkom Brulcem in predstavniki slovenske narodne 
skupnosti iz Gorice je  tudi letos minilo v lepem  vzdušju in 
dobrih željah pred bližajočimi s e  prazniki, predvsem  pa v 
potrditvi žup an ove naklon jenosti v sem  nam  in iskrenem  
nam enu po š e  tesn ejšem  sodelovanju.

Se o šumnikih...
Žal s e  tudi na Goriškem pojavljajo primeri, da so  občani dobili 
nove zd ra v stv en e  izk azn ice , pri katerih n iso  u p oštevan i 
šumniki, kar predstavlja kršitev osnovne pravice n aše  narodne 
skupnosti. Imena in priimki so  na tak način popačeni, kar krši 
zaščitni zakon 3 8  iz leta 2 0 0 1  za slovensko manjšino, pa tudi 
zakon 4 8 2  iz leta 1 9 9 9 , evropsko pogodbo za zaščito manjšin, 
da ne govorimo o italijanski ustavi in o deželnem  statutu, vse  
do m ednarodne listine o zaščiti človekovih pravic, saj je  pravica 
do im ena in priimka osnovna človekova pravica.
Take poteze stranka Slovenske skupnosti od deželne uprave ni 
pričakovala, saj je  bila zm eraj na strani v seh  jezikovnih  
manjšin, ki živijo v naši deželi. Š e  toliko bolj s e  goriško tajništvo 
S S k  čudi n e lju b em u  d ogod k u , sa j je  n ove z d ra v stv en e  
izkaznice tiskala deželna družba INSIEL, ki bi morala skrb za 
osnovne pravice narodnih in jezikovnih skupnosti udejanjati na 
podlagi sm ernic, ki prihajajo iz Dežele.
Slovenska skupnost je  zato na razpolago vsem  rojakom, ki 
niso zadovoljni zaradi kršitve točnega pisanja svojega imena 
in priimka, in jih zato vabi, da deželne zdravstvene izkaznice 
izročijo ali na sed ežu  stranke, drevored XX. septem bra 1 1 8  v 
Gorici, od ponedeljka do petka od 16. do 17. ure, ali krajevnim 
za sto p n ik o m  S S k , da jih bo stra n k a  v s e  sk u p aj vrnila  
predsedniku dežele  z zahtevo, da s e  popravi kršitev pravice do 
im ena. /  Stranka Slovenska skupnost
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Luč miru iz Betlehema priromala na Goriško

Luč miru na skupnem 
trgu, kjer ni več meje

I ta li
ja n 
ski 

skavti 
AGESCI 
in  FSO, 
zam ejski 
skavti 
SZSO in  
sloven
ski m la 
di iz vrst 
ZSKSSin 
BOKSS 
so v so 
bo to , 16. 
d ecem 
bra , p r i
nesli n a  skupn i goriški trg  luč 
m iru  iz B etlehem a. P rv ič  v 
zgodovin i so p o b u d o  o rg an i
zirali v sodelovanju z občinski
m a up ravam a o b eh  m est, kjer 
so žu p an o m , p redstavn ikom a 
d veh  škofij in  o b ča n o m  p re 

b ra li p o s la n ic o  z n as lo v o m  
R azprodaja m iru . P lam en  so 
p redali p redstavn ikom  župnij 
in  o b č in , p rižga li lučke n a  
razkošni cedri in  se ustavili v 
p r ije tn e m  vzd u šju  n a  trgu , 
kjer m eje n i več.

Jaslice učencev OŠ Brolo v občinski palači

Sporočilo miru in sožitja 
za vse mesto

Tud i letos so učenci 
goriške osnovne šole 
O ton Župančič s svojimi 
m entorji sodelovali na natečaju 

Jaslice v  Furlaniji-Julijski 
krajini. Tokrat je njihovo sku
pinsko delo na ogled vsem, ki 
se sprehajajo po m estnem  sre
dišču, saj je nam eščeno v predd
verju občinske palače. V petek, 
15. decembra, so se m ladi um et
niki, učenci četrtega in  petega 
razreda, v sprem stvu nekaterih  
učiteljev, ravnateljice Mirke 
Brajnik, predsednika okoliškega 
sveta Diega M arvina in  predsed
nice društva staršev M arjete 
Kranner udeležili u radne pred
stavitve jaslic. Šlo je za kratko, a 
izredno prisrčno slovesnost, ki 
je je bil župan Vittorio Brancati 
izredno vesel. O trokom  se je v 
prisotnosti odbornika Silvestra 
Primožiča in  svetnika Boža Ta- 
baja iskreno zahvalil za njihovo

delo in  za to, da so ga nam estili 
v občinski palači. Ze jaslice sa
m e nosijo pom em bno  sporoči
lo m iru  za vse. Dejstvo, da so

postavljene na javnem  m estu in 
predstavljene v treh  jezikih 
našega ozemlja, pa je še toliko 
pom em bnejše  v času, ko se 
brišejo m eje in  si javna uprava 
prizadeva, da bi ljudje zadihali v 
bratskem  sožitju. Zato, je dodal 
župan, ni pom em bno, če se uvr
stite na prvo, peto ali dvaindvaj
seto mesto; pom em bno  je spo
ročilo in  upam , "da bodo ljudje, 
ki bodo prišli m im o, cenili vaše

delo". Za sprejem in prijazne be
sede se je ravnateljica zahvalila 
županu, otroci pa so pod vodst
vom  učitelja M artina Srebrniča 
zapeli nepogrešljivo Sveto noč v 
slovenščini, nem ščini,
furlanščini in  italijanščini. Vo
diti občinsko upravo je tud i n a
porno, je sklenil srečanje Bran
cati, preden je vsakega obdaril z 
darilcem; "zato hvala za utrinek 
m iru  in  sreče!"

Predstavitev tehnične čezmejne komisije

Naš cilj: zdravi ljudje 
v zdravem okolju

PD Štandrež /  Abonma ljubiteljskih gledaliških skupin

Neverjetni zapletljaji zaradi 
pokvarjenega okna

Se zadnjič v tem  sonč
n em  letu so se gledal
ci, ki se radi odžejajo 

ob  pristni studenčnici ljubi
teljskega gledališkega sn o 
vanja, zbrali v župnijsk i 
dvorani A nton Gregorčič v 
Š tandrežu in  uživali ob  za
res dob ri odrski postavitvi 
kom edije  Raya C ooneya 
Pokvarjeno  v  p revodu Jaše 
K enda. G ostje ab o n m aja  
ljub ite ljsk ih  g ledališk ih  
skupin  Štandrež 2006, v o r
ganizaciji PD Š tandrež, so 
bili tokrat igralci KD D om o
vina Osp. K om edijanti s Ko
prskega so zaradi odpovedi 
v program u napovedane skupi
ne  iz Drežnice prijazno vskoči
li v spored in  tako rešili o rgan i
zatorje iz zadrege. Za to  drago
cen o  uslugo  se jim  je pred  
p redstavo  p risrčn o  zahvalil 
Božidar Tabaj, ki je tu d i pove
dal, da je skupina, s katero  
im ajo  štandreški igralci dobre 
vezi, pred  dvem a le tom a slavi
la 15-letnico delovanja in  da je 
n je n a  garaška duša  Darija

Krkoč, katere iskrivo igralsko ži
lico so gledalci lahko spoznali 
m ed  predstavo sam o, saj je b le
stela v svojem  p ristno  zasnova
n em  liku energične in  p rem e
tene natakarice Alberte. V d ra
m aturški obdelavi in  zelo d in a
m ičn i režiji Edite Frančeškin je 
13 igralcev p o n u d ilo  dveurno  
predstavo, ki je postregla z b li
skovitim m enjavanjem  sm ešno 
grotesknih  situacij, v katerih  se

zaradi pokvarjenega h o 
telskega o k n a  znajde 
m inister. N am esto da bi 
šel na n o čn o  zasedanje 
p a rlam en ta , si je h o te l 
privoščiti skok čez plot. 
D om išljal si je, da bo 
preživel s trastno  n o č  v 
ob jem u tajnice opozicij- 

JL  skega n asp ro tn ika . 
H la  Sladke n am ere  p a  sta 

m u  prekrižala pokvarje
n o  o k n o  in  n ez n an i 
d o m n e v n i m rtvec. Iz 
kopice vrtog lavo  se v r
stečih zapletljajev, ki n a 
stanejo  iz te  n evšečno 
sti, se m in ister bleščeče 

izm ota, saj vem o, da so politiki 
izkušeni m ački, ki padajo zm e
raj na noge in  trd n o  obstanejo  
n a  svojih stolčkih.
Zelo dobro  stkana kom edijska 
m reža je nu d ila  veliko h u m o r
n ih  iztočnic, ki so jih  igralci ob 
izv rstnem  režijskem  vodstvu  
znali sp retno  in  učinkovito  iz
rab iti. S očnost kom edije  so 
podkrepili liki, ki so se izražali 
v m av ričn i barv ito sti narečja

F oto DP

ali v ita lijansk i jezikovni m e 
šanici. Zadovoljni in  kom edij
sko razpoloženi gledalci so n a 
stopajoče nagradili z dolgotraj
n im , hvaležn im  ploskanjem . 
Letošnji abonm ajsk i niz ljubi
teljskih gledaliških predstav se 
bo  sklenil 21. januarja  2007 ob
17. u ri, ko bo  n a  do m ačem  
od ru  prva ponovitev  (prem iera 
bo  v soboto , 20. januarja , ob  
20. uri) nove produkcije d ram 
skega odseka PD Š tandrež, in  
sicer kom edije D ušana Kovače
viča B alkanski šp ijon  v  režiji 
igralca SNG Nova G orica Jože
ta  Hrovata, že tretje leto režij
skega sprem ljevalca priljublje
n e  štandreške dram ske skupi
ne.

IK

Obvestilo
Oljčno olje. Visokokvalitetno ek- 
stradeviško z 0 ,2 9  % kisline in 4 ,2  
peroksidov Vam nudi v pokušnjo 
in nakup, tudi v darilnih konfekci
jah, oljkar KOMJANC Aleš na Jaz
binah v Števerjanu, tel. 0 4 8 1  
3 9 0 2 3 8  ter v Zadružni trgovini na 
Korzu Verdi 3 6  v Gorici.

Darovi
Za m isijonarja Danila Lisjaka 
družina Čotar Koršič 1 0 0 ,0 0  
evrov, Marinka Terčon, Solkan,
5 2 ,0 0  evrov.

V novem  
letu 2007
Vam voščim 
veliko zdravja, 
osebnega zadovoljstva in sreče, 
dosti dobrega!
Že petdeset let smo neprekinjeno 
prisotni s trgovino poljedelskih strojev 
in kosilnic BCS na Travniku št. 6 
v Gorici.
Ob tej priložnosti se iskreno 
zahvaljujem vsem našim cenjenim 
strankam, kot tudi sporočam, daje  
naša trgovina s kosilnicami še vedno

na voljo 
za  prihodnje 
usluge!

ELVIRA 
CHIABAI

Pokrajinska o d b o rn ica  
M ara Černič je v  četrtek, 
13. decem bra, v dvorani 

pokrajinskega odbora predsta
vila v logo in  sestavo eksperi
m e n ta ln e  te h n ič n e  čezm ejne 
kom isije, ki je b ila  u m eščen a  
dan  prej. Za pokrajinsko upravo 
sta zdravje ljud i in  zdrav am - 
b ie n t prioriteti, je rekla; zato je 
n jeno  vodstvo želelo postaviti 
komisijo, ki naj na strokoven in  
znanstven način  prouči stanje v 
severnem  delu  Gorice. Kom i
sijo sestavljajo visoko kvalifici
ran i strokovnjaki s pod ročja

biologije, ep i
dem iologije, 
geologije, ke
m ije in  m edici
ne, ki so jih  
im enovali pok 
rajinska uprava, 
goriška občina, 
goriško zdravst
v eno  podjetje , 
novogoriška 
univerza, odbor 
pro ti čezm ejne
m u  o n esn aže

vanju, C ordicom  in  WWF. To 
so Giorgio Matassi, M arina Pi
sani, Fabio Barbone, M arina Fa- 
ganelli, Branko Kontič, Polonca 
Trebše, Fulvio Bisiani, Elena 
Rojac in  G uido Perin. Ti bodo  
preverili dosedanje izsledke in  
izdali svojo prvo oceno  spom 
ladi 2007. O bčani im ajo pravi
co vedeti, kakšno je stanje, je 
poudaril predsednik G herghet- 
ta. Zato je treba odpraviti vsak 
v ir onesnaževan ja, preveriti 
zdravje ljudi in  okolja, tako da 
dosežem o najboljše m ožne 
življenjske pogoje.

Veselo miklavževanje v Števerjanu

Živel sveti Miklavž!

V p ričakovan ju  sv. N iko
laja, m ed  o trok i najbolj 
p r ilju b lje n e g a  sve t

n ik a , je d v o ra n a  S edejevega 
d o m a v Š teverjanu  spet zaži
vela  v rad o ž iv em  v rv ežu  
o trok: m a lih , več jih  in  tak ih , 
ki so v srcu še o h ran ili kaj p r i
s tn o  otroškega.
O drske deske so d o d o b ra  p re 
tre s li p o re d n i
p ek len šč k i, ki so z 
e n e rg ič n im  n a s to p o m  
u stvarili nekaj p rije tn e  
n a p e to s ti.  Č lan i M ale 
d ram sk e  d ru ž in e  so v 
o b lik i lu tk o v n e  p re d 
stave prikazali resn ično  
zgodbo  o sv. M iklavžu, 
škofu  v M iri, ki je s šte
v iln im i ču d e ž i p o m a 
gal lju d e m  v stisk i in  
jih  z n e p rič ak o v a n im i 
o b d a ro v a n ji p re se 
nečal, ko so se znašli v 
h u d ih  težavah . Igralci 
so iz s tiropora , b laga in  
v o ln e  sam i izd e la li 
lu tk e , ki so  č a ro b n o  
zaživele in  dožive to

od ig rale  razno like  p rizore. V 
režiji K ristine Corsi so v p o sa 
m e zn ih  v logah  n astop ili: Ste- 
fan ia , N ikol, Liza, Elija, Fa
b ijan  in  G abrijel. Besedilo je 
sestav il žen sk i de l sk u p in e , 
m ošk i pa so posk rbeli za te h 
n ič n o  prip ravo , luči in  m e lo 
dije . D ra g o ce n a  je b ila  tu d i 
p o m o č  A ljoše D o rn ija .

L u tkovn i p red s ta v i je s led il 
n as to p  g ibk ih  angelčkov, ki so 
z n e ž n im  p e tjem  in  ra jan jem  
izv ab ili p r ih o d  siv o b rad eg a  
svetnika. P osrečeno koreogra
fijo  je sestav ila  K ristina , ob  
p r ip ra v a h  n a  n a s to p  p a  ji je 
p riskočil n a  p o m o č  tu d i Ma- 
n u e l P in tar. M artin a  H lede je 
o troško  petje  sp rem ljala  s pia- 
n o lo .
Težko p r ič a k o v a n i n eb e šk i 
d o b ro tn ik  je n a  o d e r  p r is o 
p ih a l s p o z la č e n o  p a lico  in  
škofovskim  pok riv a lo m . S sa

bo  je p rin ese l bogate  darove. 
D elil j ih  je m a lčk o m , ki so 
bolj a li m anj p o g u m n o  s to p a
li p red e n j, o n  pa jih  je d o 
b ro h o tn o  p a  tu d i d u h o v ito  
spodbujal, naj m u  kaj lepega 
povedo , zapojejo  ali zm olijo . 
Ze nasledn jega dne, 6. d ecem 
bra, je M ala d ram ska d ru ž in a  
svojo lu tk o v n o  p redstavo  o d i
g rala  še n a  m ik lav ž ev a n ju  v 
Kojskem. V tam k ajšn jem  v r t
cu so b ili m lad i igralci d elež
n i to p leg a  sprejem a.

Jasmin Kovic
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Včasih je dovolj kozarec 
iz tetrapaka

V stari leseni kredenci, 
m ed  posodam i, 
skodelicam i in  čajniki, 

sam eva čisto navaden  
plastičen  kozarček, tak  z 
božičn im i m otivi. Pravzaprav 
je tu  že skoraj deset let, sam o 
od  časa do  časa se 
v rata kredence 
odpro  in  nežna  roka 
pobriše prah , ki se je 
v do lg ih  m esecih 
nabral n a  policah.
Tedaj vzam e vsakič 
dragoceni plastični 
kozarec m ed d lani 
in  sede n a  kavč.
N ežno si ogleduje 
sličice, id ilično 
hišico, pokrito  s 
snegom , in  jelko, 
okrašeno z rdečim i 
in  ru m en im i obeski.
Sedaj je pravzaprav 
vse tako daleč, sam o 
občutek  nežnosti je 
ostal in  hvaležnost.
Ko stiska v rokah 
plastični kozarec in  
sedi v p o ltem i tišine, 
se zaveda m iru , ki je 
počasi prekril 
bo lečino. Ostal je 
dragocen spom in  iz 
tetrapaka,
dom ačnost prižgane 
peči in  leta, ki so 
nam eta la
raznobarvne d n i na 
skelečo praznino .
T iktakanje stare ure

poje skozi tišino . Čas... Tudi v 
teh  m eg len ih  dneh , ko so po ti 
in  ceste prazne, noče ostati. 
O dhaja. Sam o tišina in  m ir 
p rinaša ta  tolažbo.
Tistega silvestrskega večera ni 
b ilo  tako. Strah jo je silil, da je

odhajala  in  se vračala. In ko je 
prihajala, je spet bežala. Skozi 
vrvež m esta, ki se je 
pripravljalo n a  naj večje 
praznovanje. Bolnišnica je 
bila neznansko zoprna, dišala 
je po  postan i h ran i in  po 

zdravilih. Z 
očetom  nista 
veliko govorila, 
sam o poslušala 
sta, kako se je 
zunaj oglašalo 
pokanje.
"Kaj bo  potem ?" 
jo je vprašal, 
prvič in  
nedorečeno.
"Ne vem ? M orda
boš nek je .....
m orda boš oblak. 
M orda boš spet 
tu . M orda boš 
postal m uc in  m i 
boš predel v 
zadovoljstvo." 
Oče se je 
nasm ehnil. Ni 
vedela, kako je 
m ogel. Sama se 
n i več smejala. 
Doživljala je to  
neizogibno  
iztekanje, slovo, 
ki je trajalo  že 
m esece in  klicalo 
po  življenju. Bila 
sta vk len jena v 
boj, ki sta ga 
bojevala z željo, 
da bi ostala

skupaj. Vendar 
sta izid že 
poznala: 
poraženca sta 
bila, ki sta 
slavila 
nam išljene 
zm age in  si 
ljubeče lagala.
Tudi v drug ih  
sobah je vladala 
tišina. Povsod so 
lebdela ista 
vprašanja. In 
povsod so se 
iztekale besede.
"D om ov 
m oram , tam  
bo m  več jedel in  
tako ozdravel," 
si je zaželel oče 
in  je vedela, da 
je lagal zaradi nje. Vprašal jo 
je, kje bo  silvestrovala in  n i 
m u  ho te la  povedati, kako 
h u d o  jo je strah. Misli, ki so 
po ln ile  n jeno  telo, nem ira, ki 
jo je silil, da b i bežala, 
ljubezni, ki je hotela, da 
ostane. Hotel je zaspati, odet v 
tišino, ki so jo nasilom a 
stlačili v  sobo. Zunaj je b ilo  
dogajanje: prekipeval je čas in  
ljudje so ga sprem ljali ob 
h ru p u  m esta in  pokanju  
petard.
"Prišla bo m  jutri," m u  je 
obljubila, ko je že zaspal in  se 
je zunaj iztekalo leto. Ljudje 
so h ite li n a  ulice in  
pričakovali začetek. Slišati je 
bilo  glasbo in  veselje. O kna 
bolniške sobe so bila tesno 
zaprta, u ra  n a  steni je 
tiktakala počasneje, skozi bele 
hodn ike pa n i vstopal več 
nihče.
Leto se je iztekalo, ko je vozila 
p ro ti dom u. O bstala je na 
p relom nici, tam  nekje na 
razgledišču, od  koder je b ilo

videti m esto  s petardam i in  
bo ln išn ico  z osvetljenim i 
okni. M orala je ustaviti, ker so 
bile ceste po lne  pričakujočih 
m nožic in  je pokanje 
postajalo oglušujoče. Stekla je 
za letom , ki je odhajalo, 
prositi ga je hotela, naj ostane 
pri njej, ker se boji sam ote. 
Obstala je nad  prekipevajočim  
m estom  in  se p rid ružila  
ljudem , ki so pripravljali 
steklenice s pen ino .
V naraščajočem  v rtincu  
ognjem etov je strm ela v 
osvetljena okna bolnišnice. 
Skozi solze so bili obrisi velike 
stavbe vedno bolj m edli in 
zlivali so se v m avrične barve 
neba, ki se je veselilo. Ko so 
zadoneli zvonovi in  so 
zatulile sirene, je glasno 
zajokala. Leto, ki je p rihajalo  v 
p razn ičnem  veselju, je 
p rinašalo  težo prvega 
resničnega slovesa.
V sm rtn em  strahu  si je zakrila 
obraz, da ne bi več videla 
pozdravljajočega m esta.

H otela je zbežati p red  tistim , 
kar je neizbežno  prihajalo, pa 
jo je zadržala n eznana  roka. 
Črne, otroške oči so izpod 
vo lnene kape zaskrbljeno zrle 
v  n jen  obraz, top la starčevska 
d lan  pa je grela n jene prezeble 
prste. N ekdo je prinesel 
kozarec iz plastike, napo ln jen  
s pen ino , in  ji ga stisnil m ed 
dlani. Brez besed ji je ostalo  v 
rokah  sam o v ino  in  dvoje 
človeških oči. Pila je in  
zaznala sladkobo sredi 
grenkega priokusa solza. Ko je 
odhajala, se je prekipevajoči 
h ru p  ognjem etov že polegel 
in  b lagodejna tiš ina je počasi 
m irila raztrgane misli.
Prispela je dom ov  in  ko je 
u tru jen a  iskala u teh e  v tisočih  
m a jh n ih  spom in ih , je v 
sosednji sobi že zazvonil 
telefon. S tresočo roko je 
dvignila slušalko, m ed tem  pa 
se je z d rugo  dlanjo  še vedno 
od ločno  oklepala p lastičnega 
kozarca.

Suzi Pertot
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Gledališka izmenjava brez meja
SDD Ja k a  Štoka Prosek-Kontovel in 
KKD Vogrče in okolica na skupni poti
Naključje je najboljša rešitev. Trditev seveda ne velja za vsakdan, 
za Slovensko dramsko društvo Jaka Štoka s  Proseka in Kontovela 
pa s e j e  konec letošnjega poletja izkazala za veljavno. Že več let 
je namreč n aše društvo iskalo trajnejše stike s  kako gledališko 
skupino iz Koroške, da bi prišlo do izmenjav, gostovanj in morda 
tudi pobratenja, ki bi odprlo nove poglede onkraj meje in gojilo 
vrednoto skupnega slovenskega prostora. Ob koncu 8 0 . in v 
začetku 90. let sm o tovrstne plodne odnose gojili z dramskim  
društvom iz Radiš pri Celovcu, zaradi generacijskih zamenjav in 
pomladitve naših igralskih skupin pa so  stiki počasi splahneli. 
Že pred dvema letoma sm o s e  torej odločili, da preko posrednikov 
in znancev pogledamo v Rož, Podjuno in Zilo, pa s e  zadeva zaradi 
takih ali drugačnih razlogov ni obrestovala. Vode je razgibal 
letošnjo pomlad časnikar Peter Rustja, Tržačan s  koroškim

srcem, kije v pogovoru s  tajnico društva Ksenjo Majovski opozoril 
na en o  najbolj dejavnih g ledališk ih  skupin na Koroškem, 
Katoliško kulturno društvo iz Vogrč pri Pliberku v Podjuni. Kot 
nalašč, da bi tudi slednje iskalo novih vezi na Tržaškem ali 
Goriškem. Po kratkem posvetovanju s  koroškimi znanci je Peter 
prišel do telefonske številke predsednika vogrškega društva Lojza 
Kerbica.
Stelefončkom  je zadeva veliko lažja. Lastnikse po navadi odzove 
že na prvi klic. In tako je tudi bilo. Prijeten glas m eje  pozdravil z 
lepo besedo, po priložnostnih pozdravih in kratkem opisu društev 
pa sva si prišla takoj na jasno, da s e  bomo že letošnjo jesen  
srečali: 29. oktobra bomo gledališčniki s  Proseka in Kontovela 
nastopili z Jesihovo komedijo Večerja s  pismom v režiji Gregorja 
Geča v kulturnem centru v Pliberku, za Miklavževo pa bo otroška 
skupina iz Vogrč in okolice gostovala na Tržaškem z igro Kdo bo 
sešilVidku srajčico? v režiji Francija Končana, (sicer v Kulturnem 
domu v Križu, ker je proseški v popravilu). Rečeno, storjeno.
V Podjuni je bilo 29. oktobra sončno, dolina pa s e j e  pripravljala 
na zimsko spanje. Po odličnem kosilu v vaški gostilni v Vogrčah 
sm o  si og led a li s e d e ž  društva v prenovljenem  vogrškem  
žu p n išču , prostor pred njim, kjer z dvo letn o  za p ad lostjo  
uprizarjajo daleč naokoli poznane ljudske igre, nato pa sm o  
obiskali srednjeveško cerkev z bogatimi freskami. Čas nas je  
nato gnal v Pliberk, kjer sm o si na osrednjem m estnem  trgu 
ogledali m estno središče in Galerijo VVernerja Berga, ura pa je  
bila potem že primerna za pripravo scenografije. Tiste, ki sm o bili 
prvič v večn am en sk em  pliberškem  dom u, so  iznajdljivost, 
požrtvovalnost, vztrajnost ljudi, ki so  stopili v tak projekt, 
presenetile, da s e  š e  danes z občudovanjem zamislimo v tisti 
enkratni dosežek koroških Slovencev. 0  gostoljubnosti koroških 
prijateljev bi na tem mestu ne trosil črnila, ker bi težko opisal 
toplino, s  katero so  nas sprejeli.
Sveti Miklavž je  na Tržaško prinesel 4. decembra polno vrečo 
razposajenih malčkov otroške skupine iz Vogrč. Iz Koroške pa s e  
je pripeljal poln avtobus ljudi, saj so  pri društvu izkoristli priložnost 
in organizirali tudi izlet v Trst.
Mladi igralci so  brezhibno uprizorili eno najbolj znanih otroških 
pravljic, zaigrali pa so jo  za vrstnike, saj so  v kriški dvorani sedeli 
osnovnošolci s  Proseka in iz Križa, ker je pobuda spadala v 
letošnja vaška praznovanja ob svetem  Miklavžu. Po kosilu v 
društveni gostilni na Kontovelu je  bilo nekaj ča sa  za ogled  
Miramarskega gradu, pa so  neizprosni urini kazalci že kazali na 
odhod koroških prijateljev. Tudi na drugem srečanju nam je bilo 
lepo.
Tako sm o storili dva koraka v smeri skupnega sodelovanja. In že 
sm o s e  menili za spom ladanske obiske...Naključje je predalo 
štafeto zavestnim izbiram.

Matjaž Rustja

Simon Gregorčič ob 100-letnici smrti

O vsevideči ti čuvaj, 
bedeči nad zvezdami, 
ti domovine zlati raj 
varuj in čuvaj z nami! 
Krepost orjaško dlani, 
pogum junaški srcu daj, 
ti z nami straži, brani 
naš dom in narod vekomaj!

ib (Stražniki)
! v l i

Ali ste kdaj srečali vilo, 
škrata ali čarovnico? Mor
da se mi, otroci, še poseb

no  pa odrasli smejete, ko vas 
tako vprašujem  ... Zagotavljam 
vam, da se je v m ojem  življenju 
kdaj pa kdaj pojavila lepa, a ven
dar zlobna čarovnica, ki je z 
užitkom  mešala štrene in  se mi 
rogala. Tudi škratje nagajivčki se 
večkrat oglašajo s svojim razpo
sajenim m rm ranjem  -  kot neu
trudni potočki se žuboreč viju
gajo skozi moj dan. Še posebno 
so dejavni tiskarski škratje, ki 
kdaj ponagajajo v besedilih  in  
zapisih, in  četudi jih  skušaš na 
vsak način odkriti, se prefinjeno 
skrijejo in  uidejo še tako 
sokoljim očem. Prekopicujejo se, 
klepetajo, mečkajo papirčke, ko
talijo se po tleh in  se valjajo od 
smeha.
Od vseh pravljičnih bitij so nam  
najbolj nak lon jene vile. Tista 
lahna, prozorna bitja, ki z rahli
m i dotiki v po lsnu  usm erjajo 
naše želje in  hotenja, spremljajo 
naše sanje in  se ponoči kot kre
sničke svetlikajo v iskrivih očeh 
zvezd. Najbolj so dejavne zvečer 
in  v pozn ih  n o čn ih  urah, ko 
prihajajo na pom oč u tru jen im  
m am icam  in očkom. Takrat, ko 
se končno um iri dojenčkov jok, 
ko u tihnejo  živahni otroški gla
sovi, ko M etka zaspi v objem u 
svojega najljubšega plišastega 
medvedka in  ko Andraž končno 
izklopi svoj preljubi računalnik.

so se \  
jih  n au č i

li n jem u  na 
čast. N i treba 

p o u d a riti, da

v  Četrta številka Pastirčka

Žar skrivnosti božične
N / •

Č ep rav  v te h  d e c e m b r
sk ih  d n e h  z im a n i 
pokazala še svojega ze

lo  m rzlega lica, ostaja n esp re
m en jen  čar tega m eseca, p o l
nega n ed o u m ljiv ih  skrivnosti 
pričakovanja in  rojstva Božjega 
deteca. Teh p razn ičn ih  decem 
brsk ih  d n i se veselijo še p oseb 
n o  o troci, saj jih  je p red  
k ratk im  obdaril dobri belobra- 
d i sv. Miklavž. Nekateri so v n e 
to  zapeli B rezm adežni v čast. 
D ecem brski dnev i so p rid n im  
c ic ibanom  položili v  roke tu d i 
četrto  številko Pastirčka, ki se z 
a d v e n tn im  v en čk o m  ob  b r 
leč ih  svečah p rip rav lja  n a  
p rih o d  Jezusa n a  svet. Kot p ra 
vi u re d n ik  g. M arijan  
M arkežič, se m o ram o  v tem  
m esecu vsi p o trud iti, da b o m o  
čim  boljši, o d p rti do  soljudi. 
Pri tem  m o ram o  im eti zm eraj 
p red  očm i štiri stvari: m olitev, 
d obra  dela, sv. m ašo in  spravo, 
p a  tu d i p o m e n ljiv o  

sim -

noci
delavcem , da b i v n jem  za
slu tili veliko luči 
in  upanja. V m a
lih  in  velikih sr 
c ih  naj zavla
da p ris tn o  ve
selje, ko t v 
Pogovoru 
Zlate Vo 
larič, v 
katerem  
vnuk in ja  
pravi
dedku , da je 
n jih o v a  d ru ž in a  b o 
gata, kajti v  njej v ladajo  
ljubezen, d o b ro ta  in  radodar
nost. Prav slednja je b ila velika 
v rlina  sv. M iklavža, čigar im e 
p o m e n i »zm aga ljudstva«, kot 
pojasnjuje B ernarda B. v zap i
su N ebeški prijatelj: sv. N iko
laj. O njegovi veliki dobrosrč
n o sti je zap isana m arsikatera  
zgodbica. Tem u v e lik o d u šn e
m u  svetn iku  so se šolarji v  p ri
povedi M arize Perat ho te li od-

ventu , proslavah, jeseni, sošol
cih  in  še m arsičem . Z N edelj
skim i san jam i o tem , da je p o 
stal slikar, o rožnik , kavboj... je 
M ateju  C orettiju , p e to šo lcu  
COŠ I. T rinko  Z. iz R icm anj, 
u spe lo  p rid o b iti zadnji častn i 
nas lo v  časn ik a r m eseca v iz
tekajočem  se letu . Čestitke!
Če h o če te  izvedeti, kako je 
zajček u g n a l lisičko, o d p rite  

Pastirčka na 
str.

117,

boliko 
š tir ih  a d 

v e n tn ih  sveč. 
Ker je Božič p razn ik  iskrenega 
veselja, želi tu d i Pastirčkov 
u re d n ik  vsem  b ra lcem  in  so-

dolžiti, zato so 
m u  p rip rav ili p resen ečen je . 
Povabili so ga m edse in  m u  iz
ročili skrinjico s pesm icam i, ki

je b il n e izm erno  
vesel tega darila.
D ecem ber je čas postav ljan ja 
jaslic, ki naj b o d o  za Jezusa  
m e h k o  p o stlan e , kot n e ž n o  
priporočajo  verzi Berte G olob. 
Lepo b i b ilo , če b i vsi Pa
stirčkovi prijatelji doživeli tak  
n ep o z ab e n , d o m a č  b o žičn i 
večer, kot ga je deklica M etka v 
dopoln jevanki.
Naj m lajši Pastirčkovi prijatelji 
bodo  gotovo rade volje p o m a

gali želvi M ici okrasiti božič
n o  drevesce in  
p riti čim  prej do 

daril. V isk ri
vost barv  b o 
do  tu d i odeli 
Svetopisem 
sko p o b a r

vanko  z m alim  
Izakom.

Ko b o  zares p ritisn il m raz, 
naj se tu d i o troci spom nijo  
n a  p rem rle  živalice, da jim  
n e  b o  p re h u d o  v le d e n ih  
z im sk ih  d n e h . To naroča  
dopolnjevanka, ki n es trp n o  
čaka sp re tn e  risarske roke. 
Le-teh je tu d i v četrti številki 

res veliko, saj so o troc i usu li 
vanjo  kar 31 risbic; n a  n jih  so 
tu d i b o ž ičn i m o tiv i. L ikovni 
izdelki sprem ljajo zapise o ad-

kako pa 
lah k o  po  e lek 

tro n sk i p o šti p o šilja 
m o  tu d i voščila , p o u ču je  

bralce računalniški prijatelj Pe- 
Ce, po zam isli O lge Tavčar.
Še m rzli dnev i n e  m orejo  za
držati d o m a treh  znancev-po- 
tepuhov, saj je stric Maks, po  
o g led u  ra z n ih  re k la m n ih  li
stov z vab ili v daljne kraje, za
b ru n d a l in  dejal, da je veliko 
lep ih  kotičkov v naši do m o v i
n i, ki jih  je v re d n o  ob iskati. 
Zato je to k ra t n ečaka  ob  p o 
m oči M arijana M arkežiča p o 
peljal n a  og led  Angelske gore, 
še enega b isera valovite V ipav
ske.
N a k n již n i p o lic i je to k ra t s 
svojim i pesm im i Igo G ruden, 
ro jak  iz N ab rež ine . M arsikaj 
nen av ad n eg a  o Luni prišepe- 
tava pesm ica V. T. Arharja. Pa
cek pa se je n am u čil ob  spake- 
d ra n e m  p isa n ju  vab ila  na 
božičn ico ; šo larji ga b o d o  s 
sm e h o m  n a  u s tn ica h  p op rav i
li. V p razn ičn ih  d n eh  bodo  d o 
b ro d o šli tu d i Pastirčkova 
v p rašan ja  Kar lepo  po  vrsti, 
S vetop isem ska k rižan k a  (za 
osvežitev  verskega znan ja !), 
m ag ičn i lik, b lodnjak ...
Veselo b ran je  in  blagoslovlje
n e  praznike!

Iva Koišič

gaju nad  m orsko obalo, nekje 
med oleandri, lim onovci in  pi
nijami. Bila je izredno lepa, ode
ta v svetlikajočo se modrozele- 
no  tančico, in  tudi zelo dobra. 
Še posebno  je rada pom agala 
otrokom.
Pa se je tistega daljnega leta zgo
dilo, da je zaradi hude poletne 
suše v deželi zavladalo veliko po
manjkanje. Gospodinje so sicer 
poskrbele, da so sproti kaj spravi
le v shrambo, da bi v decem bru 
pred božičnim i prazniki pripra

vile okusne 
slaščice. Pri 
Vančkovih pa 
n i bilo tako. 
Očka se je iz
gubil v svet že 
pred m nogi
mi leti in  m a
mica je ostala 
sama z dvema 
drobižkoma: 
Majo in  Pe- 
trčkom . Tisto 
leto res ni 
im ela kaj 
peči: denarni
ca je bila praz
na, shram ba 
prav tako. 
Zadnjo pest 
moke je bila 
porabila za 
Miklavževe 
palačinke, za
to res ni vede
la, kako bi 
lahko razvese-

utegnili postoriti vse, ko bi jim  lila svoja dva otroka. Žalostna je
ne priskočil na pom oč kak do- bila in  se je razjokala,
brohotni palček ali vila? Tedaj se je spravila na delo vila
Vila Dobrotnica je bila prav po- Dobrotnica in  na večer obiskala
sebna vila, saj ni živela v gozdu, nekaj gospodinj. Ta je stresla v
temveč ob m orju, tam  zgoraj v n jeno  košaro dve pesti moke,

Kako je vila Drobtinica 
pekla pogačo

Takrat vile prihitijo iz svojega vi
linskega kraljestva pom agat v 
vsako hišico. Vi, otroci, seveda 
tega ne vidite, pa tudi marsikate
ri odrasel človek se najde, ki ne 
verjame vanje, ker jih ni nikdar 
videl. A kako bi m am ice in  očki

druga ji je dala tri trde stare 
žemlje, tretja ji je prim aknila pet 
žlic sladkorja. Kokoška je bila 
bolj radodarna in je darovala dve 
jajčki. A kaj s tem ? Vila Dobrot
nica je tuhtala in  tuhtala, kako 
bi pom agala M ajini in  Petrčkovi 
mami, in  končno se je domislila. 
Dolgo je trla in  m lela stari kruh, 
da so ostale drobtinice. Nato je 
um ešala dva rum enjaka s 
sladkorjem, dodala drobtine in 
velik kozarec mleka. Skočila je 
do lim onovca in  v skledo postr
gala m alo lim onine lupine, po
tresla je bor in  -  čudo prečudno 
- iz storžev so kar začele padati 
pinjole. Naposled je narah lo  
vmešala še dva stepena beljaka 
in  malo moke. Pogačo je v vroči 
pečici pekla približno pol ure in 
jo lepo zarum enelo  postavila 
zjutraj na prag Vančkove hiše. 
Ko sta Maja in  Peter zjutraj začu
tila prijeten vonj, sta odprla vra
ta in  z odprtim i očm i slastno
planila na slaščico. Njuna m am i
ca se ni mogla načuditi, da jih je 
kdo tako presenetil in  še dolgo je 
ugibala, kdo bi lahko bil skriti 
dobrotnik.
Škratje, ki radi ponagajajo, pa so 
tudi v tej pravljici nekaj zamešali 
in  prem etali nekaj črk. Vila Do
brotnica je po tem  dogodku kar 
iz dneva v dan postala Drobtini
ca Lahko pa, da so jo začeli
im enovati tako po drobtinicah, 
iz katerih je znala v velikem po
m anjkanju, a z veliko fantazije 
ustvariti novo slaščico -  pogačo 
iz pinjol.
Z dodatkom  pecilnega praška, 

vanilijevega sladkorja in  ščep
cem ustvarjalnosti lahko posku
site tudi pri vas doma!

Majda Artač Starman
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P O G O V O R Gorazd Pučnik

Kako se bo Dijaški dom razvijal, je odvisno 
predvsem od nas, ki tu delujemo

Gospod Pučnik, ali bi nam  
lahko povedali, kakšen je 
splošni položaj, v  katerem je 
danes Dijaški dom, vzgojno- 
izobraževalna ustanova, ki je 
pred leti bila pomembna logi
stična opora našim študentom  
iz okolice Trsta? V Dijaškem 
domu -  ki se je pred sedanjim 
nahajal v  ul. Buonarroti - v 
prijetnem zelenju, ki ga po
nujajo zadnji ovinki klanca ul. 
Ginnastica pred predmestnim 
naseljem Sv. Alojzija, so bili 
namreč nekdanjim študentom 
na voljo učilnice in prenočišča, 
kjer bi se med šolskim letom  
lahko m imo izobraževali, ko je 
bila sicer pot do doma takrat 
dolga, veliko bolj dolga kot da
nes, saj so bile vasi preveč od
maknjene in težko dosegljive. 

Dijaški dom  Srečka Kosovela se 
danes nahaja v  položaju, ki je so
roden ostalim zam ejskim  oz. 
predm ejn im  strukturam, ki de
lujejo za skupnost in ki so formal
no privatne. Se pravi, ukvarjamo 
se z  m ajhnim i številkami, to pa 
privede do tega, da sm o vedno na 
pragu preživetja. Ko sem začel so
delovati z  Dijaškim dom om , m i 
je tedanji ravnatelj Edvin Švab na
povedal, da 'je to prehodno leto': 
sledilo je več 'prehodnih le t' in  
danes še govorimo o 'prehodnem  
obdobju'. Upam, da bom o na tak 
način prišli še do drugih 'prehod
n ih  let'...
Položaj skratka n i slab. Kako pa se 
bo Dijaški dom  razvijal, je odvi
sno predvsem od nas, ki tu deluje
mo.

Kako se je struktura Dijaškega 
doma, ki ga je daljnega leta 
1946 ustanovilo Podporno 
društvo Dijaška matica, 
v  vseh teh letih spreme
nila? Januarja 1960 je 
bil namreč predan na
menu nov oz. sedanji 
sedež v  ul. Ginnastica.

V zadnjih dvajsetih letih  
se je naša hiša kar koreni
to prenovila: do popolne  
prenove m anjka še 600 
kvadratnih metrov; če k  
tem  dodam o še drugih 
600, ki sm o jih  dogradili, 
m enim , da bo struktura 
zelo dobro odgovarjala 
našim  logističnim  potre
bam, čeprav je začetni 
ustroj poslopja še vedno  
izredno aktualen. Zgradba 
je po  svoje tudi enostavno 
zamišljena: sestavljata jo  
dva čokata stolpa, ki sta 
m ed sabo povezana.

Bi nam lahko kaj več 
povedali o dejavnostih, 
ki potekajo v  
'Dijaškem', kot smo 
mu tudi mi pravili v  
mladih letih?

Že pred dvajsetimi leti je 
Dijaški dom  ubral drugač
no  smer ko t ostali dijaški 
dom ovi po  Sloveniji. Tudi 
v  Italiji n e  poznajo take 
strukture, k o t je  naša.
Začeli sm o namreč s pre
navljanjem  ustroja naše 
dejavnosti. Sprva je Dijaški dom  
nastal ko t dom  za dijake in  štu
dente, k i so se šolali v  slovenskih 
zamejskih šolah. V osemdesetih 
letih pa se je prenovil tako, da je 
začel skrbeti za razne dejavnosti, 
da je ponujal le dnevno bivanje 
in ne več nočnega in da je veliko 
pozornosti posvečal integraciji 
drugače sposobnih otrok.
S časom pa sm o razvili še druge 
dejavnosti, ki so pripomogle, 'da 
stoji hiša na lastnih nogah': 
nekoč je bil dom  v  celoti pod  ok
riljem naše skupnosti; danes pa 
okrog 75% naših prihodkov pri
dobim o sami.

In na kakšen način?
Tako da prodajamo dejavnosti, 
predvsem občini, pa tudi privat
nikom . Zelo sm o dejavni na so
cialnem področju. M ed drugim  
gojim o dejavnost z  im enom  
Ptički brez gnezda, zadnje p o  vrsti 
pa so jasli, k i čudovito uspevajo; 
gotovo pa je naše zgodovinsko  
poslanstvo pošolski pouk.

Čigavi otroci zahajajo v  Dijaški 
dom: ali so to otroci sloven
skih, mešanih ali v  celoti ita
lijanskih družin?

Vzemimo ko t prim er naše jasli: te 
obiskujejo otroci, za katere so se 
njihovi starši odločili jih izobraže
vati v  slovenskem jeziku in pred
nost imajo pri nas družine sloven
skega porekla.
Ko pridejo starši k  nam, je naša 
dolžnost jim  povedati, katere so 
dobre in katere so slabe strani te 
izbire.

Kako bi opredelili ene in kako 
druge?

Najhujšo napako, ki jo  ko t sku
p nost storimo, je, da italijanskim  
oz. dvojezičnim družinam govo
rim o o enostavnem  in  
takojšnjem pozitivnem  razpletu 
začetnih težav, češ da n jih o v  
otrok na nadaljnji študijski po ti 
n e  bo im el nikakršnega proble
ma. To n i res. Kot pri vsaki 
preizkušnji, tudi v  tem  primeru  
obstajajo določene težave.
Če kdo pride k  nam  iz enostavne
ga razloga, ker se želi približati 
naši skupnosti, je 'medenega ted
na ' kmalu konec: težave pridejo 
prej ali slej na dan.
Pripravljeni sm o zato jasno in od
ločno nakazati staršem, kateri so 
ti problem i in  p o  kateri po ti se 
dajo rešiti in  včasih se celo odloči-

sko šolo, kljub temu da ne pozna  
slovenščine?

In odgovor...?
Odgovor je bil: da in ne; če si o 
tem  prepričan, je izbira 
dobra, drugače ni!
Ta se na prvi pogled izkaže 
ko t zelo preprost odgovor, 
čeprav je v  svoji naravi ze
lo  kompleksen. Če vpišejo 
svoje malčke v slovensko 
šolo družine, ki ne p o z
najo slovenskega jezika, 
pom eni, da so tudi pri
pravljene otroku pomaga
ti na njegovi izobraževal
ni poti. Startanje šolske ka
riere v  slovenskih ustano
vah predpostavlja, da se 
bo otrok nekoč znal pro
sto in  neobrem enjeno  
sporazumevati v
slovenščini: v slovenščini 
se bo moral m ed  drugim  
tudi kregati, česar se pona
vadi ne naučiš v  šolskih  
klopeh, tem več v vsak
danjem življenju. Ali bodo 
starši sposobni ohraniti 
celovito in neobremenje
no  podporo svojem u  
otroku in  bodo tudi v  
prihodnje pom nili korak, 
ki so ga nekoč storili? Če 
najstniki n e  poznajo do
bro učnega jezika in imajo 
poleg šole v  mislih še dru
ge dejavnosti, ki so za mla
dega povsem  običajne 
(šport, glasba, prijatelji, 
partnerji itd.), bodo gotovo nale
teli na težave. To je enkrat eno! 
Glede na to, da je pri vsakem šol
skem spraševanju ocena odvisna 
tudi od tega, ali znaš dobro vrteti 
jezik ali ne, bo m ladenič oz. mla-

m o  odsvetovati vpis njihovega  
otroka v  slovensko vzgojno usta
novo.

S kakšnim pristopom načenja
te s starši tovrstne argumente?

Ravno glede tega vprašanja sm o  
se v  zadnjih časih naslonili na 
strokovno posvetovanje psiholo
ginje Suzane Pertot. Z  n jo  sm o  
prirejali srečanja s starši, ki so vpi
sali otroke v  slovenske šole, k i pa 
n e  poznajo slovenskega jezika: 
pogovori so bili prosti in vsak je 
lahko vprašal, kar je hotel. Običaj
no  vprašanje večine udeležencev 
se je-jasno-glasilo: ali je prav, da 
vpišem svojega otroka v  sloven

dejavnosti, ki so prisotne v  
Dijaškem domu?

V hiši deluje tudi občinski vrtec s 
slovenskim učnim jezikom, ki iz-

pozna. Zelo hudo  je, ko  si 
neučinkovit.

Kot vzgojitelj ste sledili tudi 
razvoju slovenske šole v  Trstu.

denka s slabim poznavanjem je
zika navsezadnje slabši študen t 
od tistega, ki dobro prakticira je
zik, a je sicer m anj sposoben. Po
tem takem  bo v  družini takega 
mladega, ki v  šoli ne uspeva, 
lahko velika tragedija: in  posle
dično bo še prevladala misel, da 
otrok v  življenju ne bo nikdar 
uspel in še in še.
Naša dolžnost je, da starše takoj 
jasno opozorimo, kaj njihova od
ločitev sploh pom eni, da se napo
sled lahko pošteno odločijo ali za 
slovensko šolo ali ne. Obenem bo 
odgovornost njihova, ne naša.

Če se povrnemo na druge

redno dobro živi. Že leta deluje 
pri nas pošolski p o u k  za otroke, 
ki obiskujejo slovensko šolo. Vsaj 
polovica zahaja k  nam, da bi 
boljše uporabljali slovenski jezik. 
Dodal bi, da pošolski p o u k  na 
Tržaškem ni lastnost le naše usta
nove, tem več tudi šolskih sester 
pri Sv. Ivanu.
K nam  prihajajo tudi nekateri pri
padniki italijanske m anjšine v  
Sloveniji in  Hrvaški: m ed  drugim  
smo jih sprejeli tudi zato, ker z  nji
m i gojim o naš jezik in ker so oni 
ko t manjšinci tudi občutljivi do 
manjšinskih vprašanj. 
Pom em ben dejavnik za našo 
ustanovo je tudi z  ekonomskega 
vidika služba, poim enovana  
Ptički brez gnezda, ki skrbi za 
m lade s problem atičnim i 
izkušnjami: s tržaško občino sm o  
pred časom sklenili sporazum. Ta 
služba hkrati omogoča, da dobro 
opravimo naše ostale dejavnosti. 
Nekaj m ladih gostujem o v  hiši, 
drugi pa so nam eščeni v  stano
vanjski skupnosti pri 
Sv. Ani. 'Ptički' so pri 
nas dan in  no č  365 dni 
na leto. Poleg n jih  pa 
im am o še druge tovrst
ne goste.
V zadnjih letih pa se ve
liko ukvarjamo tudi iz 
evropskimi načrti.

Na vrsti je nekoliko 
bolj osebno
vprašanje: kaj vam  
pomeni obdobje, ki 
ste ga preživeli med 
temi zidovi? In kaj 
pomeni biti vzgoji
telj v  taki strukturi?

Skratka, pom eni, da ze
lo dobro poznaš gojen
ce, s katerimi si delil 
svoj čas in napore. Začel 
sem ko t vzgojitelj 
višješolcev. Tiste skupi
ne se zelo dobro spom 
nim . Marsikateri pri
padnik tiste 'ekipe' se 
nam je kasneje pridružil 
k o t vzgojitelj. Vzgoji
telji, ki delujejo v  tovrst
n i ustanovi, so z  razliko od šol
skih profesorjev stalno v  stiku z  
gojenci: veliko dela sloni na tebi 
in, če ga dobro opravljaš, se to

V čem menite, da se je naša 
šola v  vseh teh letih spremeni
la? Pred nedavnim  je namreč 
didaktični ravnatelj Marijan 
Kravos na predavanju Društva 
slovenskih izobražencev opo
zoril, da smo Slovenci v  
zadnjih dvajsetih letih izgubili 
prvi koncentrični krog sloven
skih šol v  mestu.

Naša šola se je v  določenih vi
dikih spremenila, v  drugih pa ne. 
Menim, da so šole s slovenskim  
učnim jezikom  v  prelom nem  tre
nutku. Razvile se bodo lahko do
bro, lahko slabo.
M estno središče je v  zadnjih letih 
spremenilo svojo podobo. Spre
m enilo  se je tudi v  načinu  
življenja in v  drugačnem družbe
nem  tkivu, ki v  njem  prebiva. Po
vedati je treba, da sm o Slovenci 
postali v  letih bogatejši. Vzemi
m o  prim er predela Sv. Jakoba, ki 
je bil od nekdaj bolj 'delavskega 
porekla': glede na to, da sm o se 
Slovenci na socialni lestvici prebi

li nekoliko višje, je postal 'nezani
miv'. Naš položaj v  mestu so tako 
prevzeli tujci: s področja n ek
danje Jugoslavije in  drugod. Re

snica je, da so nekateri m estn i 
predeli m anj naseljeni ko t drugi, 
kar povzroča težave tudi pri ita
lijanskih šolah. Gotovo pa je, da 
se ljudje iz mesta selijo. Drug pro
blem je s prvim  povezan: če se bo 
to nadaljevalo, bom o Slovenci v  
teh predelih izgubili svojo prisot
nost. Sv. Jakob dobro krije le en 
del mesta. Trst pa je tako struktu
riran, da se s težavo premikaš z  
enega konca na drugega. Na pri
mer: za nekoga, ki živi pri Sv. Ani, 
je dokaj odročno peljati otroka 

najprej v  šolo k  
Sv. Jakobu in na
to začeti službo  
pri Sv. Ivanu. Res 
je: Sv. Jakoba n i
sm o izgubili, tve
gamo pa izgubiti 
Sv. Ano. O teh 
ne-strogo 
središčnih p o 
dročjih večkrat 
razmišljamo, da 
so še vasi: poza
bljamo, da Sv. 
Ana, Magdalena, 
Skedenj in okoli
ca štejejo kar 50 
tisoč prebivalcev. 
To je bistveno  
več k o t manjša 
vas! Starši kori
stijo šolski sistem  
tudi glede na to, 
koliko je šola 
(predvsem usta
nove prvih izo
braževalnih sto
penj) oddaljena 
od doma. Če se 
bom o odrekli te
m u  strateškemu  
kritju območja, 
pomeni, da se bo
m o  odrekli same
m u  območju. 
M enim  zato, da 

bi morali Slovenci ciljati na to, da 
bi spodbujali in ohranili pri 
življenju določene strateške 'po
stojanke': Rojan in Barkovlje, Ske
denj in Sv. Ano. To je za nas skraj
no potrebno.

Kako so odnosno tovrstne 
spremembe v  šolski populaciji 
vplivale na delovanje Dijaške
ga doma?

Ker se ljudje selijo iz  mesta, je p o 
sledično tudi m anj otrok v  m est
n ih  šolah. Kakšna je  bila spre
m em ba za nas? Na kratko bom  
povedal: jasli. Te n iso zgolj p o 
m em ben  servis za starše; so p o 
m em bna izobraževalna struktu
ra, kjer otroci -  tudi m ešanih  
zakonov -  pridejo v  stik s sloven
skim  jezikom. Z  igro se otrok uči 
in hkrati nauči prvih besed, ki bo
do v  prihodnje osnova za njegov 
p o u k  v  slovenskem  jeziku. M i
slim, da bo dobro, ko nadaljuje
m o  p o  tej poti 

Kako poteka koordinacija dela 
ravnatelja Dijaškega doma?

(Smeh) Ob m en i je 
kopica zelo dobrih  
sodelavcev, katerim  
pridno marsikaj dele
giram. Vsak ima  v 
hiši svoje odgovorno
sti, k i jih mora spelja
ti, včasih celo od  
začetka do konca.
Ali bi lahko začrtali 
skupno podobo vz
gojiteljev, ki so dejav
ni v  vaši strukturi? 
Vsak je nam reč pri
m er zase. Im am o  
take, ki so sami zrasli 
v  Dijaškem domu, pa 
tudi nekatere kolegi
ce, k i so se v  našem  
okolju znašle čisto 
slučajno. Vsi pa verja
m ejo  v  delo, ki ga tu 
opravljamo. Če pri
merjam našega z  dru
gim i dijaškimi dom o
vi po  Sloveniji, lahko 
rečem, da je naš p o 
doben tistim , ki so 
dejavni na Avstrij

skem, kjer je lastnost vzgojitelj
skega in organizatorskega kadra 
izredna motiviranost.

IgorGiegoii
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immjimnu Nova razstavna in konferenčna dvorana za našo manjšino

Ta kraj je za nas izročilo in 
simbol, ki oživlja zavest

Poleg urada, kjer deluje 
Slovenski in fo rm ativn i 
center, bo odslej v n ek 

danjem  N arodnem  dom u na ul. 
Filzi naši m anjšin i na voljo še 
drug, večji p ritlični prostor, ki 
ga bo  N arodna in  študijska 
knjižnica upravljala v sodelo 
vanju z Društvom  za um etnost

Prošnjo, ki jo je lani NŠK naslo
vila upravnem u svetu univerze, 
je bila letos poleti končno odo
brena: po  sm otrn i preureditv i 
se danes dvorana kaže kot m o
derno oprem ljen večnam enski 
prostor, ki bo služil tako konfe
renčnim  srečanjem  kot razstav
n im  načrtom .

"da se predstavimo, da povemo, 
kaj smo, da se potrjujem o, p o 
govarjamo o načrtih , o iskanju 
skupnega, da zarisujem o naš 
svet in  slovenstvo. Tu bom o 
utrjevali občutek narodne p ri
padnosti in  razm otrivali o 
sožitju, predstavljali zamejsko 
tradicijo, povedali naše vidike

Obvestilo
V župnijski dvorani v Nabrežini 
bo tudi letos tradicionalna razsta
va jaslic in fotografij Miloša Zidari
ča. Ogled bo možen od 25 . de
cembra do 6. januarja 2007 , in 
sicer ob sobotah od 1 6 .0 0  do 
19.00, ob praznikih pa od 10.00  
do 12 .00  in od 16 .00  do 19.00. 
Slovensko dobrodelno društvo v 
Trstu razpisuje 20. natečaj za štu
dijsko podporo iz Sklada Mihael 
Flabjan. Glavna podpora bo zna
šala 1 .500  evrov za prvi letnik in

potrditev 1 .250  evrov za vsako na
slednje leto, v kolikor bo dobitnik 
zadostil pogojem pravilnika. Poleg 
glavne podpore bo društvo po 
svojih možnostih upoštevalo tudi 
ostale prošnje visokošolcev. Pod
pora je namenjena visokošolcem, 
ki so se  vpisali na univerzo v aka
dem skem  letu 2 0 0 6 -2 0 0 7 . Po- 
drobnješa pojasnila in razpis do
bite na sedežu Slovenskega dobro
delnega društva v Trstu, ul. Mazzini 
4 6 , 1. n ad strop je , te le fo n  
040631203 , ob četrtkih od 16. do
18. ure. Rok zapade 31.1.2007.

Z V E Z A  C E R K V E N IH  PEV SK IH  Z B O R O V  TRST 

v a b i  n a

BOŽIČNI KONCERT

v  stolnici sv. Justa v  Trstu 
v nedeljo , 14. januarja 2 0 0 7 , ob  16. uri
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MePZ Jacobus Gallus in skupina GM Synthesis

Božični koncert

MePZ Jaco b u s  G allus, 
ki ga vo d i M atjaž 
Šček, in  20-članska 
sk u p in a  m la d ih  g la sb en ik o v

- h a rm o n ik a r je v  GM 
S yn thesis  4, ki jo vod i 
C lau d io  F urlan , sta  v  petek , 
15. d ecem b ra , n a s to p ila  v

d v o ran i sedeža D eu tsch e r  
H ilfsvere in . N astop  sod i v 
n iz  tre h  g la sb e n ih  srečanj z 
n a s lo v o m  Č ar b o ž ič n e  n o či, 
ki se b o d o  zak ljuč ila  v 
R o nkah  14. ja n u a rja  2007. 
Tržaški k o n c e r t je n as ta l 
p o d  p o k ro v ite ljs tv o m  ZSKD, 
S lovenske p rosvete  in

Z ad ru žn e  kraške b anke . 
G lasb en o  srečan je  je m e d  
d ru g im  o b o g a tilo  še 
so lis tič n o  izvajan je  pevke 
M a rtin e  Feri; A leksander 
Ipavec je p r ire d il ljudsko  
p esem  Kaj se v am  zdi..., 
Fulvio  Ju r in č ič  p a  sk ladb i 
J in g le  Bells in  H ap p y  Day.

prihodnosti na poti utrjevanja 
odnosov m ed slovensko in  ita
lijansko skupnostjo. O pom enu 
večnam enske dvorane je spre
govorila ravnateljica Visoke 
šole, Lorenza Rega, ki je tud i iz
razila upanje, da bo v njej po 
tekalo čim  več ku ltu rn ih  dejav
nosti. Podtajnik italijanske vla
de, Miloš Budin, pa je povedal, 
da je novi prostor odsev novega 
vzdušja, ki dopušča, da v istih 
tem pljih kulture sobivajo različ
ni jeziki in  ustvarjaln i vzgibi. 
Enako zadoščenje sta izrazila tu 
di predsednika krovnih organi
zacij SKGZ in  SSO, Rudi Pavšič 
in  Drago Štoka. Prizadevanje 
krovnih organizacij za uresniči
tev tega načrta je bil nam reč res 
pom em ben. To je m ed drugim  
izpostavil ravnatelj NŠK, M ilan 
Pahor, ki je nato  izrazil še p o h 
valo nekdan jem u rektorju  
tržaške univerze, Dom enicu Ro
meu, in  nekdanjem u ravnatelju 
Visoke šole Davidu Snellingu, 
ki sta se v preteklosti zavzela za 
dodatno širitev prisotnosti naše 
skupnosti v N arodnem  dom u. 
Pahor je obenem  v znak zahva
le poklonil še šop rož predstav
nicam a društva Kons, Jani Pečar 
in  Tatjani Tavčar, ki sta im eli 
nenadom estljivo vlogo pri sno
vanju tega načrta. Najžlahtneje 
pa so prostore predali nam enu  
v petek, 22. decem bra, ko je b i
la na sporedu razstava likov
nikov G rupe U. Na sobotnem  
slavju pa je kot zadnji spregovo
ril tud i p redsednik  društva 
Kons, Franco Vecchiet, po kate
rem  sta kitaristki razreda Marka 
Ferija pri G lasbeni m atici Vero
nika Carli in  Janja Savi, z glasbe
n im  vložkom srečanje sklenili.

IG

In memoriam

Zapustil nas je Lucijan 
Malalan

Le nekaj d n i pred  
svojim  75. ro jstn im  
dnem  je um rl Lucijan 
M alalan. Kot žal v zadnjem  

času prevelikokrat poroča
m o ob tak ih  priložnostih , 
je spet odšel p o m em b en  
pričevalec in  sooblikovalec 
naše po lpretek le zgodovi
ne. Vojni in  nasilni asimila
ciji našega življa se je uprl s 
celo d ružino , in  sicer v 
Tom šičevi brigadi. Vojna 
vihra n i prizanesla M alala
novi d ružin i in  tud i ta  po 
datek om ogoča, da razu
m em o  njegovo nadaljn jo  
življenjsko po t. N jegova 
po t in  življenje nasp loh  sta 
bila tesno povezana z njegovim  
delovanjem  v javnosti in  obrat
no.
V rodn ih  Trebčah je deloval kot 
g radbeni o b rtn ik  in  bil član 
SDGZ, prav tako aktiven pa je 
bil od leta 1981 pri Kmečki zve
zi, v 90 letih  pa je bil član pok
rajinskega in  deželnega vodstva 
SKGZ.
Svojo povezanost s kraškim teri
torijem  je udejanjal n a  različne 
načine. Prizadeval si je za oh ra
nitev km ečkih površin n a  Krasu 
in  sodeloval pri K oordinacij
skem združenju kraških vasi ter 
pri pogajanjih, ko je šlo za raz
lastitve slovenske zemlje na Kra-

vsem, ki so o nas narobe zapisa
li. Tu bom o iskali, kar nas pove
zuje in  približuje drugega d ru
gem u."
Da gre im eti predajo konferenč
ne in  razstavne dvorane za po
m em bno točko na poti težkega 
udejanjanja zaščitnega zakona, 
je prepričan rektor tržaške u n i
verze Francesco Pieroni. Lepo 
urejeni p ritličn i p rostor pa bo 
obenem  kot stičišče skupne

Foto  K rom a

su. V dom ači vasi si je prizade
val, da se je "Hiša od Lj'nčke” 
o h ran ila  ozirom a posta la  raz
stavni prostor, prav tako pa bo 
njegovo im e zapisano v našo za
mejsko zgodovino kot im e po 
budn ika za postavitve dvojezič
n ih  napisov po naših  vaseh.
V zadnjem  času se je v zamejski 
javnosti večkrat oglašal tud i kot 
član društva Edinost ter kritič
no  opozarjal na številna n ere
šena vprašanja naše naro d n e  
skupnosti.
Uredništvo Novega glasa se p ri
družuje žalovanju svojcev in  
širše skupnosti, v  kateri in  za ka
tero je deloval Lucijan M alalan.

Foto  K rom a

Kons in  Foto Video Trst 80. 
Slavnostna predaja dvorane, ki 
je bila do pred nedavn im  p o 
sejana z om aricam i študentov  
Visoke šole za tolm ače in  pre
vajalce, je potekala v soboto, 16. 
decembra,^ob prisotnosti pred
sednika NŠK, Viljema Černa in  
rektorja tržaške univerze, Fran- 
cesca Pieronija, ter ravnateljice 
Visoke šole za tolm ače in  pre
vajalce, Lorenze Rega.

V svojem lepem  priložnostnem  
nagovoru je predsednik NŠK iz
postavil sim bolnost, ki ga im a 
poslopje v ul. Filzi za našo sku
pnost. "Ta kraj je za nas izroči
lo in  sim bol, ki oživlja zavest. 
Odkriva v rednost ku ltu re  in  
sožitja, nas druži in  vabi, da 
sm o zvesti m aterinščin i in  n a 
rodn i skupnosti, da zaupam o 
vase in  v našo prihodnost." N o
va dvorana pa bo  služila zato,

Vokalno-instrumentalna skupina Ano ur’co al’ pej dvej

Bili so stari časi...

Vokalno -in strum en ta lna  
skupina Ano ur'co  al' pej 
dvej se je javnosti prvič 

predstavila z venčkom  
barkovljanskih narečnih pesmi, 
ki jih je uglasbil M ilan Pertot, ko 
je bila decem bra 1998 povablje
na na Srečanje pevcev in  godcev 
na M iklavžev večer v priredbi 
Radia Slovenija. Prvotna zased
ba se je od tedaj nekoliko spre
menila, ostali pa sta n jeno jedro 
in  navdušenje n ad  razisko
vanjem , zbiranjem  ter v redno
tenjem  tržaških narodnih, pona
rodelih  in  u m e tn ih  narečn ih  
viž. Zaradi svojega poslanstva je 
ansam bel prava posebnost v 
našem  prostoru , veliko zan i
m anja pa vzbuja tud i drugod. 
Večkrat je nastopil v popularni 
oddaji za narodno-zabavno gla
sbo Pri Jožovcu z Natalijo, v m i
nu lih  sezonah pa je v Škofji Loki 
prejel nagrade strokovnih kom i
sij na 3. ter 5. Večeru slovenskih

viž v narečju. Letos poleti so se 
njegovi člani (M arta Fabris, Sara 
Jablanšček, Boris in  Igor Košuta, 
Peter Kuk, Tullio M ožina in  Igor 
Zobin) udeležili m anjšinskega 
srečanja M inoranzero na Triden
tinskem  in  praznika koroškega 
tednika Novice v okviru 
Pliberškega sejma. Izbrani so b i
li tudi za nastop na Festivalu n a 
rečnih popevk v M ariboru ter za 
sodelovanje na celjski televiziji 
v oddaji V nedeljo pod lip'co. 
Za nekaj besed o njihovem  
zadnjem  podvigu sm o vprašali 
koordinatorja skupine, dr. Igorja 
Košuto.

Bili so stari časi je naslov vaše 
tretje zgoščenke, ki je, kot 
prejšnji dve, nastala na pobu
do Uvia Možine. Vendar tok
rat ni šlo vse po olju.

Pesmi sm o začeli pridno  snem a
ti marca 2003. Ko so bile v bist
vu že posnete, sm o  zvedeli, da 
so tatovi na veliki šmaren lani

vlom ili v ljubljanski 
stud io  in  pokvarili 
aparature ter plošče, 
na katerih so bili tudi 
naši posnetki. M ed ok

tobrom  2005 in  m arcem  2006  
sm o se m orali pogosto vračati v 
Ljubljano, da sm o p o n o vn o  p o 
sneli vse skladbe.

Kakšen je bil odziv občinstva 
na izid plošče?

Na prvem  predstavitvenem  
večeru v Prosvetnem dom u  na 
Opčinah je  bila dvo
rana pretesna za vse 
poslušalce. Zelo to
plega sprejema sm o  
bili deležn i tud i v  
občinskem  
gledališču France 
Prešeren v  Boljuncu  
in  v  M arijinem  do
m u  v  Rojanu.

Ne bo odveč, če se 
spom nim o osta
lih  glasbenikov, 
ki so poleg stal
n ih  članov an
sambla sodelova
li pri vašem  
projektu.

Za aranžm aje posam ezn ih  p e 
sm i so poskrbeli Adi Danev, 
Ivan Florjane in  Aleksander Vo
dopivec. Z  nam i pa so zaigrali še 
Marko Bitežnik (viola), Andrejka 
M ožina (čelo), M arino Be
sednjak in  M arko Štoka (klari
net), Zoran Lupine (harmonika) 
ter Marjan Škerlavaj (glas).

Da se ne posvečate zgolj pou
stvarjanju starih pesmi v  so
dobnejši preobleki, tem več 
hvalevrednemu raziskovalne

mu delu, pričajo tudi zanimi
vi dodatki, ki jih najdemo v  
spremnem zvezku, kjer so na
tisnjena besedila pesmi in  za
nimivosti v  zvezi z njihovim  
nastankom.

Glavno zaslugo za to imata Li- 
vio M ožina in  Giampaolo San
cin, navdušena zbiratelja glasbe
nega in  besednega materiala.
V  zvezi s pesm ijo  L jub’ca moja, 
kaj si st'rila lahko povem o, da je 
mag. Urša Šivic z  Glasbenonaro-

dopisnega inštituta potrdila, da 
je tekst nastal leta 1900 ob  pri
ložnosti škedenjskega festivala 
in  da so se v  času pojavile števil
ne  variante v  različnih sloven
skih pokrajinah. Mag. Šivic dalje 
sklepa, da "je melodija s tem  be
sedilom  najverjetneje prešla v  
pozabo, pevci pa so si n jen i dve  
m elodičn i frazi sposodili za n o 
vo besedilo. Tako sta nastali da
nes vsesplošno znani pesmi: pr
va m elodična  fraza je  postala  

podlaga p esm i Jaz 
pa grem  na ze leno  
travco, druga pa p e 
sm i Pastirica žgance 
ku h a ."
In še obvezno  
vprašanje. Kaj vas 
čaka v  prihodnje?
V n o ve m  le tu  bi se 
radi oddolžili 
goriškim  ljubiteljem  
tovrstne glasbe, zato  
upamo, da jih  bom o  
v  kratkem  obiskali. 
Najlepša hvala za 
pogovor in  blago
slovljene praznike!

AL
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P O G O V O R J  Vasja Križmančič, tonski mojster

Snemanje v živo 
je velik izziv!

Glasba je dandanes zvočna 
kulisa našega vsakdana. 
Za to, da lahko 

poslušam o radijsko igro ali pa 
glasbo na radiu, pa je potreben, 
poleg izvajalcev, tudi profil ton 
skega mojstra.
Za ta študij in  poklic se je odločil 
tudi 22-letni Bazovec Vasja Križ- 
manič. O tem  smo se z njim  po
govorili tik pred snem anjem  ra
dijske igre.

Kako si se odločil za ta študij?
Začel sem delati to v  domačem  
društvu, to je v  M ladinskem  
krožku Bazovica. Najprej sem pri 
prireditvah skrbel za ozvočenje 
in razsvetljavo. Stvarmi je bila ze
lo  všeč.

pa je bil vpisan tudi član kom or
nega zbora slovenske Filharmo
nije.
Poleg predavanj je bila na vrsti še 
praksa, k i je potekala izven štu
dijskega časa. Vsak tečajnik si je 
moral rezervirati in najti prostor 
za vaje (to je seveda snemalni stu
dio). Seveda vsaka vaja ima do
ločen termin - vsakih p e t tednov  
sem  im el torej preverjanje 
znanja.
Na začetku sm o im eli vaje za 
urjenje ušesa, nato je bila na vr
sti vaja pri mešalni mizi, nato pa 
še z  MIDI inštrum entacijo, sk
ratka im eli sm o priložnost spoz
nati najrazličnejše vidike študij
skega dela, od snemanja do post- 
produkcije.

Že nekaj let sodeluješ kot ton
ski mojster z Radijskim 
odrom, a to še ni vse, kar 
počenjaš....

Moja dosedanja poklicna p o t se 
je začela skorajda naključno, in 
sicer na "šagri" na Proseku. Ton
ski m ojster skupine Happy Day 
m i je predlagal, da bi šel z  njim  
na predstavo mariborske opere v  
Oderzo ko t p o m o č  pri tehničnih  
zadevah. Stvar m e je  seveda zani
mala ter sem p o nudbo  sprejel. 
Od takrat pa se je začelo tudi 
m oje siceršnje sodelovanje s sku
p in o  Happy day ali, bolje rečeno, 
z  n jihovim  ozvočenjem . Od 
začetnega enega koncerta teden
sko so sedaj v  poletn i koncertni 
sezoni kar štirje nastopi.
Z  Radijskim odrom  pa sem  v  
dveh letih sodeloval pri 70 od
dajah. Radijska igra je za tehnika 
velik izziv, saj pri radiu n i slike. 
Poslušalce moraš uvesti v  igro in 
počutje z  glasbenimi efekti. Velik 
pom en  za uspeh radijske igre pa 
temelji na interpretaciji igralcev, 
še prej pa je to odvisno od same
ga teksta, k i mora biti napisan

Koroška

Radiška novoletna 
kolednica iz leta 1839

Foto  PR

Vpisal sem  se na univerzo na 
inženirstvo, a m i n i to ustrezalo... 
Odločil sem se torej, da se bom  
vpisal na študij v  Ljubljani, in  si
cer na privatni šoli School o f  Au
dio Engeeniring. Glavni sedež 
šole je v  Avstraliji, točneje vSyd- 
neyu, v  Ljubljani pa podružnica  
deluje šele nekaj let.
Kako poteka tovrstno šolanje? 
Vsa tematska predavanja so pre
težno v  angleškem jeziku. Preda
vatelji so namreč prihajali iz ZDA, 
drugi pa iz  osrednjega sedeža v  
Sydneyu. V glavnem  je bil profe
sorski kader mednarodni, saj je 
šola namenjena celotnem u pro
storu bivše Jugoslavije. M ed tečaj
n ik i je  bilo veliko uslužbencev  
hrvaške in slovenske nacionalne 
radiotelevizije, v  m ojem  letniku

Na koncu dvoletnega študija sm o  
tudi morali snemati in pripraviti 
zgoščenko. Jaz sem snemal jazz 
glasbenike - Andrejko M ožino in  
njene sošolce iz jazz oddelka, za 
zaključni izpit pa sem snemal čla
ne ansambla HappyDay. Z  n jim i 
sem posnel diplom sko nalogo. 
Kaj nudi tvoja izobrazba?
Šola je priznana p o  vsem svetu. 
Študij je treba plačati, saj gre za 
privatno šolo, vendar m enim , da 
je to investicija za prihodnost. 
Šola ponuja res popo lno  vizijo  
glede avdiotehnike. Kot zaposlit
vene m ožnosti pa bi om enil gla
sbeno področje - od producenta  
do tehnika, ne nazadnje pa je ta 
profil iskan tudi v  svetu filma ter 
tudi v  drugih branžah (vrstah) za
bavne in  kulturne industrije

prav za ta m edij. M oje delo je 
pravzaprav urediti vse te posa
m ezne dele v  neko skladno celo
to, torej rekel bi, da mora tonski 
m ojster iz vseh zvočnih  ka
m enčkov sestaviti pester, enoten  
in  zanim iv mozaik.
Najraje pa snemam  glasbo v  živo, 
saj je to tako za izvajalca ko t za 
snemalca velik izziv. V živo m o 
ra vsakdo dati vse od sebe, saj n i 
"popravnih izpitov".
Rad poslušam zlasti starejše gla
sbene posnetke, saj je nekoč bilo 
tudi delo snemalca prava um et
nost, saj tedanja tehnika n i om o
gočala toliko m ožnosti za spre
minjanje vpostprodukciji. Danes 
pa je tehn ično  m ogoče pravza
prav vse.

Peter Rustja

Prejeli smo

S p o š to v n i  g o sp o d  K o
delja iz  D oberdoba  - Ita 
lija. O b u d iva  n a jp re j 

sp o m in  na  D o b erd o b sk i Kras 
v  p rv i s v e to v n i v o jn i i z  l is to v  
p e s m a r ic e  "OJ D O BERD O B  
SLO V E N SK IH  F A N T O V  
GROB". Vse se je  tedaj k o n č a 
lo  sk o z i p o li t ič n o  kr izm o , za 
P rim orsko  slabše o d  p re jšn je  
avstro-ogrske m o n a rh ije . 
Seda j p a  p re id iv a  na  te m a 
tiko , k o  s te  m e d  d ru g im  n a 
pisali, da sta IX. ko rp u s  in  G o
ren ja  Trebuša, v  ka ter i se  je  
k o r p u s  ro d il, vse  na jslabše . 
G robovi so  rasli p o  vsej Pri
m o rsk i, p a  n e  zaradi te  e n o 
te, (za zn a m o va n i so  tu d i v  za 
m e js tv u )  za rad i v o jn e , k i  je  
divjala vse p o v s o d  p o  Evropi. 
F ašističnega so v ra žn ika  sm o  
g o v o re č i S lo v e n c i ž e  im e li,  
d ru g i p a  je  p r is k o č i l  na  p o 
m o č  o n s tra n  K aravank. K o t

bra lec ug o va rja m  te m u , kar  
s te  n a p isa li, in  vaše b esed e  
s trm ijo  n e s trp n o  (ob javljene)  
v  časopisu  D ružina  z  d n e  12. 
n o v e m b ra  s p o d o b n o  v seb i
n o  tu d i v  za m e jsk e m  časopi
su  N o v i glas z  d n e  30. n o v e m 
bra v  ru b rik i A ku a ln o . P ripo
m in ja m , da zaradi izdajalstva  
in  ova jan ja  a k t iv is to v  OF iz  
vr s t "m a n j d o b r ih  l ju d i"  je  
m n o g o  s lo v e n s k ih  r o d o lju 
b o v  k o n č a lo  ž iv l je n je  v  
b liž n ji  tržaški R ižarn i. Iz  
vašega naslova  in  v seb in e  je  
sklepati, da b i "najraje rekli", 
da je  b il p a r tiza n sk i k o r p u s  
ka r k r im in a ln i  k o r p u s  s k o 
m a n d a n to m  vred , sed a j že  
p o k o jn im  A m b ro ž ič e m  
N o v lja n o m . D odaja te še: Ko  
se p r ip e lje te  iz  Italije v  So lkan  
na u lico  IX. korpusa , da Vas 
s tisn e  p r i srcu, k o  ulica n o s i  
im e  to za d e v n e  e n o te . V  b o 

d o če  n a d a lju jte  v o žn jo  na  Tr
n o v o  n a d  N o v o  G orico in  se 
za tre n u te k  za m is lite  p r i sp o 
m e n ik u  p a d lih  p a r tiza n o v ,  
k o l ik o  ž r te v  je  darovala  ta 
en o ta  v  s k lo p u  za v e zn iš tv a  
m e d  ita lija n sk im i p a rtiza n i, 
d o m a  tu d i iz  D oberdoba, Fur
lanije, Benečije, R ezije  in  o d  
vsep o v so d  i z  da ljne  Evrope. 
In  to č n o  p o m n ite :  če b i v  
drugi s v e to v n i v o jn i zm agala  
n a d u ti H itle r  in  B en ito , bi se 
v  m a te r in e m  s lo v e n sk e m  je 
z ik u  p o govarja li sa m o  še p r i  
k o k o š ih  v  k u r n ik u ;  in  p re -  
n ek a te r i pozab lja jo , da je  s lo 
venska  beseda ž e  bila p re p o 
vedana celo  v  bogoslu žju , in  
vsa čast in  hva la  gre d u h o v 
n ik o m  Č ederm acem , da so jo  
obdržali. Vi p a  n it i  e n e  slabe  
besede  na račun  o b eh  d ik ta 
to r je v  in  so d e lu jo č ih . N is te  
o b so d il i  so d e lo va n ja  v  tej 
rim sko -arijsk i koaliciji, ka teri 
so vzdrža li vse do  k o n c a  m aj- 
n ik a  1945. leta.

Janko Mlakar
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Leta 1999 je pokojni zbiratelj 
ljudskih pesmi na

Koroškem, Lajko Milisavlje- 
vič na zgoščenki "Eno pesem hoč- 
mo peti" predstavil koledniške pe
smi koroških Slovencev. Med no
voletnimi kolednicami najdemo 
tudi tisto, ki jo pojejo na Radišah 
pri Celovcu. Lajko Milisavljevič je 
v sprem nem  besedilu ob
zgoščenki zapisal, da domačini ne 
vedo, kdaj in  kako je kolednica na
stala, zanesljivo pa jo pojejo že več 
kot sto let. Dandanes na Radišah 
koledujejo društveni člani do
mačega slovenskega prosvetnega 
društva, na poti pa so dva ali tri 
večere, da obhodijo vse radiške va
si.
Da je pesem stara nad sto let, 
dokazuje tudi Tinjska rokopisna 
pesmarica iz leta 1839, v kateri je 
zapisana Bienahtna pesem (Božič
na pesem), katere prva kitica pred
stavlja še danes znano radiško ko
lednico, ki je po besedilu nespre
menjena:
Žalost prevolika 
Od Marie Dovice 
Kader ona pogleda 
Nje lube dietice 
Še tu cov nedovžne 
Le stare osem dni 
More že trpoti 
Noj proliti svojo kri.

Trpljenje novorojenega deteta se v 
nadaljnjih kiticah nanaša na obre
zovanje v sinagogi. V 
zadnji kitici se pesem v 
rokopisni zbirki izkaže 
kot novoletna:

Žalostni m amo bit 
Grišniki sidoj 
Kir od toga staroga leta 
Griehje na sebe mamo 
Tu nove mi začnimo 
Noj se pobulšojmo 
Noj Jozusa tu diete 
Za gnade prosimo.

Na Radišah je danes zna
no le besedilo prve kiti
ce, druge kitice, ki jih še 
najdemo v Tinjski roko
pisni pesmarici, so šle v 
pozabo. Na Radišah sicer 
še pojejo drugo kitico, ki pa je no
vejšega izvora.
Inštitut za slavistiko v Gradcu in 
Slovenski narodopisni inštitut Ur
ban Jarnik sta oktobra letošnjega 
leta v Tinjah organizirala predsta
vitev omenjene Tinjske rokopisne 
pesmarice iz leta 1839. To pesma
rico so našli v Rakolah pri Tinjah. 
Gradivo je, opremljeno z znanst
venimi prispevki priznanih slavi
stov in  muzikologov, izšlo pod 
uredništvom  prof. M artine 
Orožen leta 2005 kot 40. knjiga v 
knjižni zbirki ZORA, ki jo izdaja 
Slavistično društvo Maribor.

O Tinjski rokopisni pesmarici s 
konca 18. stoletja in  začetka 19. 
stoletja ne bi vedeli nič, če se ji 
pred leti ne bi z raziskovalno vne
mo in strokovnim znanjem posve
til dr. Pavel Zdovc, jezikovni zgo
dovinar in dialektolog in nekdanji 
predavatelj slo
venskega jezika 
na dunajski uni
verzi. Na podla
gi natančne je
zikovne analize 
je Pavel Zdovc 
besedila rokopi
sne zbirke 
prečrkoval v so
dobno pisavo in 
jih tako napravil 
dostopna za na
daljnje razisko
valne nam ene, 
napisal pa je tu 
di spremno štu
dijo s slovarjem 
uporabljenega 
besedja. Kot "sa- 
mizdat" je leta 
2000 razposlal 
približno 30 iz
vodov strokov
nim  knjižnicam 
in posamez
nikom. Tako je 
Tinjska rokopi
sna zbirka dose
gla profesorico dr. M artino 
Orožen, ki je rokopis prepoznala 
kot pom em bno koroško-sloven-

sko bukovniško tradicijo, ki bolj 
sega v 18. kot v 19. stoletje. Tinjska 
rokopisna pesmarica vsebuje 98 
cerkvenih pesmi, ki so vsebinsko 
in motivno bogate in  so zaznamo
vane z lastno poetiko. Gre za nad- 
dialektalno leposlovno jezikovno 
zvrst, ki je nastala s prevodi ali kot 
samostojna ustvarjalnost ob tujih 
predlogah. Ta jezikovna zvrst je 
m ed sicer znanim i koroškimi 
bukovniškimi besedili 18. in  19. 
stoletja doslej manjkala, s Tinjsko 
rokopisno pesmarico pa je tudi na 
Koroškem ta zvrst bila odkrita. 
Tinjska rokopisna zbirka je bila za

pisana leta 1839, važen mejnik v 
tem  obdobju pa je bil izid Kopi
tarjeve slovnice leta 1808, zato 
Tinjsko rokopisno pesmarico 
lahko razum em o tudi v luči te
danjih prizadevanj za preobrazbo 
starih deželnih jezikovnih različič

ter stremljenj, da se ob njih izo
blikuje enoten slovenski knjižni 
jezik, ki naj bi v najkrajšem času 

prebivalce vseh slovenskih 
dežel združil v narodno 
skupnost Slovencev. Tinj
ska pesmarica je zato prila
gojena novim purističnim 
načelom, ki so zahtevale 
jezikovno izvirnost, vse 
adaptirane nemške besede 
pa so povečini izločene. Ti 
normativni puristični uk
repi so prizadeli prav ko
roško bukovniško jezikov
no podobo, zato so se na
stajajoča nabožna besedi
la začela oddaljevati od 
nekdanje koroške dežel
ne tradicionalne norm e 
Ožbalta G utsm ana, še 
bolj pa od bukovniške 
govorne deželne različi

ce Antona Šusterja Drabosnjaka. 
Stare cerkvene pesm i so takrat 
začeli opuščati ali pa popravlja
ti po novih norm ativn ih  smer
nicah. N edvom no pa je bila tu 
di ta jezikovna stiska razlog za 
zapis trad icionaln ih  priljublje
n ih  cerkvenih pesmi, ki so tako 
ušle pozabi.
Tinjska rokopisna pesmarica je 
tako rešila pozabe tudi novolet
no kolednico, od katere je prva 
kitica v ustnem  izročilu kot no 
voletna kolednica na Radišah 
preživela vse do današnjih dni.

Martina Piko
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Zaradi oslabljene LDS morda kmalu ustanovitev nove stranke levosredinske usmeritve

Za sprejem evra največje zanimanje
javnosti in politike

B liža se konec leta in  praz
n ičn o  vzdušje že odseva 
v srcih in  ravnan jih  lju

di. Toda d ružba  in  država d e
lu jeta tu d i v teh  dneh , ker je to  
p o treb n o  zaradi življenja, ki je 
tra jn o  in  neustavljivo. D ržavni 
zbor je im el zadnje zasedanje v 
le tu  2006, obravnaval pa je dve 
p o m e m b n i in  ak tu a ln i tem i. 
Poslanci so n a  p red log  zuna j
p a rla m e n ta rn e  stranke M ladi 
Slovenije razpravljali o m o re 
b itn i uvedb i b rezp lačnega 
otroškega varstva, pa o zakonu 
o verski svobodi, o katerem  se 
sicer že dalj časa p o le m ič n o  
soočajo po litične stranke. Teo
log in  p u b lic is t D rago K. O c
virk  je zakonu  n a m e n il ko 
m e n ta r  z nas lovom  S odelo
vanje v ozračju verske svobo
de, ki je b il 17. d ecem bra  
ob jav ljen  v slovenskem  k ato 
liškem  ted n ik u  D ružina. Zapi
sal je tu d i tole: "Ko človek zdaj 
pri nas opazuje nov  val n aspro
tovanja pred logu  zakona o ver
ski svobodi, ki so ga sprožile 
'n a p re d n e ' sile iz 19. stoletja, 
se n e  m o re  izo g n iti v tisu , da 
poskušajo privrženci p ro tiver
ske, se pravi protikrščanske 're 
ligije', o h ran iti m o n o p o l nad  
d ružbo  in  državo. Politika bo  
m orala  vzpostaviti p ravn i ok
vir, v katerem  bo d o  lahko  svo
bodom ise ln i vern ik i in  never
n ik i sodelovali v m ed seb o j
n e m  spoštovan ju  za sk upno  
blaginjo, m ir in  pravičnost, ne 
pa da o h ran ja  p ravno  p razn i
no, v kateri fanatičn i brezverci 
terorizirajo  vernike, ali fanatič
n i islam isti strahujejo  vse d ru 
gače verujoče in  m isleče." 
Največje zanim anje javnosti pa 
vzbuja predvsem  uvedba evra, 
evropske valu te , ki bo  1. ja 
nuarja  2007 postal tud i sloven
ski denar. N arodna banka, p o 
slovne banke, f in an čn o  m in i
strstvo  in  o rg an i ev ropsk ih

ustanov, ki delujejo pri nas, za
gotavljajo , da so p rip rave n a  
n ovost končane. Evri so že v 
o b to k u , začel pa se je tu d i 
u m ik  to larjev  iz d en a rn eg a  
prom eta. V b an k ah  so prodali 
veliko  svežnjev slovensk ih  
evrokovancev, tud i tistih  za n u 
m izm atične zbirke. Zveza p o 
trošn ikov  Slovenije je prejšnji 
teden  objavila t.i. č rn i seznam  
podjetij, u stanov  in  organ iza
cij, ki so prevzem  skupne evro
pske d en a rn e  eno te  izkoristili 
za o b ču tn o  povišanje cen. Po 
večini gre za izdelke v  trgovi
n a h  in  pod raž itve  ja v n ih  in  
d rug ih  storitev. Na črn em  sez
n am u  se je znašlo 29 vrst blaga 
oz. storitev. Pošta Slovenije je 
storitev odprave pošiljk n a  nov  
naslov podražila kar za 164%, 
m ed  p rv im i d ru žb am i, ki so 
podražile svoje storitve, pa so 
bile poslovne banke.
Zveza p o tro šn ik o v  Slovenije 
opozarja , da b o d o  tu d i po  
sprejem u evra še p rim eri n e u 
pravičenega dviganja cen. Pre
p rečevali naj b i jih  tu d i z 
ob javljanjem  seznam ov tis tih  
podje tij oz. d ružb , ki b i z 
v išan jem  cen  prednjačili. Kar 
zadeva evre, še nekaj zan im i
v ih  dejstev  in  novosti. N ek
danji guverner Banke Slovenija 
dr. France Arhar pravi, da se je 
država n a  uvedbo  evra p r i
prav ljala  p rak tičn o  že 15 let. 
P repričan  je, da b o  skupna 
evropska v a lu ta  enakovredna 
najm anj am eriškem u dolarju. 
Kasneje ga bo  m orda  celo n a 
d o m estila  ko t nova svetovna 
valuta. Slovenske banke so za 
prve po trebe v  državi v preddo- 
bavi naročile za 80 m ilijonov  
evrov kovancev in  850 m ilijo
n o v  evrov bankovcev. V Lju
b ljan i d ru žb a  Parkirišča cen  
park iran ja osebn ih  av tom ob i
lov n e  b o  povečala, se bo  pa 
prilagodila nov im  m ožnostim

Kratke
V Delavski hranilnici majhna provizija 
pri plačevanju položnic
V Sloveniji se  je v zadnjem času uveljavila Delavska hranilnica, ki 
odpira nove poslovalnice. Konec novembra jo je odprla v Trbovljah, 
v začetku decembra v Slovenski Bistrici, sredi istega m eseca pa na 
Ruju. Svoje poslovalnice ima sedaj že v desetih večjih krajih, tudi v 
Novi Gorici. Delavska hranilnica ima pooblastila za opravljanje večine 
finančnih storitev. Predvsem pa je znana kot zelo ugodna pri 
plačevanju položnic. Provizija za eno položnico znaša 150  tolarjev, 
kar je vsaj enkrat manj od provizije pri poslovnih bankah.

Triindvajseta sezona muzejskih večerov v Idriji
V Idriji so imeli novo predavanje v okviru ciklusa z naslovom Muzejski 
večeri, ki jih je triindvajsetič zapored priredil Mestni muzej. Tokrat je 
gostoval Janez Kavčič, zgodovinar in umetnostni zgodovinar, ki je 
obravnaval kulturno dediščino Spodnje Idrije. Letos so tam praznovali 
nekaj zgodovinskih obletnic. Župnijska cerkev Device Marije 
Vnebovzete, po domače Marija na Skalci, ki se  dviga nad krajem in 
rečno dolino, je po izvoru najstarejši sakralni in kulturnozgodovinski 
spomenik na Idrijskem, saj se  prvotna Marijina kapela omenja v 
pisnih virih že v 12. stoletju.
Janez Kavčič je z dokumentarnim gradivom in s  fotografskimi posnet
ki predstavil naslednje zanimivosti: dragocene pisne in materialne 
vire, utrinke iz društvenega življenja, preobrazbe nekaterih vedut, dve
stoletne t.i. kmečke freske, cerkev sv. Florijana v Krnicah, kapelice 
v Spodnji Idriji in okolici in druge krajevne znamenitosti. Podrobneje 
je prikazal tudi župnijsko cerkev, vključno z bogato notranjo opremo 
in nekdanjo podzemno grobnico-kripto. Največjo pozornost je na
menil poznobaročnim freskam, ki jih je v letih 1762 in 1766 naslikal 
znameniti idrijski kartograf, graditelj klavž in umetnik, Jožef Mrak.

Petdeset številk zgornjevipavskega 
časnika Latnik
Nova številka zgornjevipavskega časnika Latnik je jubilejna. Z njo 
vred je namreč izšlo že petdeset številk tega krajevnega glasila, ki 
poroča in opisuje vse, kar se  je v preteklosti dogajajo v Zgornji 
Vipavski dolini, in beleži tudi utrip sedanjega časa. Pomembnost in 
aktualnost Latnika se  kaže tudi v visoki nakladi, nova številka je na 
primer izšla v nakladi 7.800 izvodov.
V novi številki je uvodnik napisal glavni in odgovorni urednik Latnika 
Ivan Mermolja-lče. Zapisal je, “da časnik uspeva. Objavlja nekaj igri
vosti, za ščepec intelektualizma, za pih političnosti in provokativno
sti, dovolj informativnosti in povezovalnici v okolju, na katerega raču
na. Vse to smo si podzavestno želeli tudi sami, brez kakršnih dolgo
veznih analiz in “strateških usmeritev’’, ki so slej ko prej v zadnjem 
času v modi, vendar bolj na jezikih kot pa resnično tehtne in 
potrebne.”

GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA in LAVRIČEVA KNJIŽNICA

vabita na

PREDSTAVITEV KNJIŽNE ZBIRKE 
GORIŠKE MOHORJEVE DRUŽBE 

ZA LETO 2 0 0 7

v p on ed eljek , 8 . januarja 2 0 0 7 , o b  18 .30  
v prostorih Lavričeve knjižnice v  Ajdovščini

Dr. Drago K. Ocvirk

plačevanja . Zato se bo  p ark i
ranje po  novem  obračunavalo  
na  m inu te . Najkrajši čas praki- 
ran ja bo  57 m in u t (za 40 cen 
tov), najdaljši pa dve u ri in  23 
m in u t, kar bo 
stalo en  evro.
Statistični 
u ra d  je v  p o 
roč ilu  o gi
b an ju  p lač  v 
S loveniji n a 
vedel, da je 
povprečna n e 
to  plača v  m e
secu o k to b ru  
znašala 
186.295 to 
larjev. Če b i se 
ta  raven o h ra 
n ila  tu d i po  
sprejem u evra 
1. jan u arja  
2007, b i p o v 
p rečn a  n e to  
plača v  Slove
n iji b ila  
777,40 evra.
LDS, nekdaj 
največja in  
najbo lj vp liv 
n a  p o litičn a  
stranka , ki je 
skupaj z 
m an jš im i koalicijskim i
stran k am i dvana jst le t vodila  
vlado, torej bila n a  čelu izvršil
ne  oblasti, čedalje bolj slabi. V 
njej v ladajo nasprotja in  razpr
tije. Dr. Slavko G aber zahteva, 
da p redsedn ik  LDS Jelko Kacin 
odstopi, ta  pa tega noče n ap ra 
viti. Pred dnevi je iz stranke o d 
stopil tud i G regor G olobič, ki 
je bil v obdob ju  največjega vz
po n a  in  prestiža LDS n jen  n a j
večji strateg in  najtesnejši so
delavec p redsednika dr. Janeza 
D rnovška. V Sloveniji zdaj n a 
povedujejo , da b o d o  zaradi 
oslab ljene LDS m o rd a  km alu  
u stan o v ili novo  stranko  p o 
do b n e  levosredinske po litične

usm eritve.
N ova knjiga Tatjane Rejec o  
partiji in  tigrovcih
Založba S lovenska m atica  je 
p red  k o n cem  le ta  izdala in

predstav ila  kn jigo  T atjane 
Rejec, vdove soustanov ite lja  
n a ro d n o o b ra m b n e  in
protifašistične organizacije TI- 
GR, Alberta Rejca. V svojem de
lu preučuje usode v o d iln ih  ti
grovcev v  partizan ih  in  odnos 
kom unistov  do n jih  m ed  voj
n o  in  po  njej. Na P rim orskem  
so b ili ljudje n a ro d n o  zelo za
vedni in  verni, a so se kljub te 
m u  od loč ili za p o d p o ro  g i
ban ju , ki so ga vodili k o m u n i
sti. Zaradi tega so b ili m n o g i 
toliko bolj razočarani zaradi za
nikovanja vloge TIGR-a in  k ru 
te usode, ki so jo doživeli neka
teri vodiln i tigrovci.

Marijan Diobež

Pismo misijonarja Danila Lisjaka

"Oglašam se vam iz svoje nove 
postojanke v Ugandi!"

D ragi prijatelji in  dobrot
n ik i  m o je  A frike! Pri
srčen pozdrav  vsem  od  

prav  zares zgornjega Viktoriji
nega Nila!
Res dolgo je  trajalo, da sem  se 
vam  oglasil iz  svoje n o v e  p o 
sto janke v  Ugandi, le  60  k m  
stran od  Viktorijinega jezera in  
15 k m  o d  Nila. Sedaj sem  le 
nekaj deset k ilo m etro v  p o d  ek
vatorjem, zato pa ču tim  toliko  
bolj vročino in  znoj. D on Bo- 
sk o v  vzgo jn i cen ter za le 
kakšn ih  120 fa n to v  in  d ek le t je  
v  m estecu  (raje beri vasi!) Ka- 
m uli. U čimo te m lade poklica  
in  š tev ilo  se bo  p o tro jilo  v  
p rih o d n jem  letu, saj je  15 učil
n ic  dograjenih le do vrha oken. 
Torej se zlepa n e  bom  rešil ce
m en ta ! Zares s o m e  vrgli v  "de
roči N il"  in  rekli: "Plavaj!" Ja, 
to  sem  znal že pri štirih, ko  sm o  
uhajali iz  h iše p o  kosilu  in  se 
vsi srečni m eta li v  Vipavo. Lepi 
časi!
In sedaj še angleščina, k o t da bi 
se kd o  delal norca izm e n e , sem  
si m is lil in  zd e lo  se m i je, da 
sem  res prišel sem  za kazen. Pa 
so šefi n o v e  Salezijanske p ro 
vince Velika afriška jezera AGL 
(obsega Burundi, R w ando  in  
Ugando) rekli enoglasno: "Sa
m o  O n ." Verjamem jim  in  zato  
sem  tukaj. Ostajam zvest svoji

prvi izbiri izpred  21 let, ko  sem  
izbral R w ando za svo jo  m i
s ijo n sko  deželo . Po 2 0  le tih  
francoščine in  n e  vem  še česa, 
sp e t n e k i angleški nepraviln i 
glagoli, dom ači ruciga in  ru- 
ganda... Upam, da se m i n e  bo  
vse p o m eša lo ! Pa saj vem , da 
ste v  ozadju k o t  armada in  slo
venska lopata že poje. Verjetno  
si nas veliki m isijonar Ignacij 
K noblehar n iko li n e  bi m islil, 
da bo še kakšna slovenska noga  
teptala to  zem ljo  ob zgornjem  
N ilu. Ko m e  neka j zgrabi, da 
bi..., se sp o m n im  nanj, k i n i  
im e l n iti avta n iti zdravil pro ti 
malariji n iti tekoče vode iz  vrti
n e  in  razm erom a lepe asfaltne  
ceste (v  Ugandi so vse dokaj 
uničene!), m a le  sobice 8 m 2, 
m e  sp e t zajameta vnem a in ve
selje. Urejam vsa potrebna  do 
vo ljenja  za b ivan je  f  te j sko 
rum p iran i deželi. Včeraj sem  
šel obiskat našega škofa iz  N izo
zem ske, k i m e j e  k o t oče sprejel 
in  m e  prenašal v  m o ji p o 
lo m ljen i angleščini, čeprav bi 
lahko  izbrala tud i francoščino, 
k i jo  o d ličn o  obvlada. S p e t f  
m isijonski deželi, kjer so m usli
m a n i in  pro testan ti v  prevladi, 
vsaj tukaj. Vendar je  tisto, kar 
je  solidno, še vedno  katoliško. 
M isel m i  h iti  nazaj f  čas, ko  
sem  obhajal svoj srebrni ju b i

lej d u h o vn iš tva  v  d o m o v in i  
m e d  svo jim i in  bil deležen to 
likšn ih  d u h o vn ih  in  tudi g m o t
n ih  darov, k i ste jih  nam en ili 
za m o je  nadaljn je m isijo n sko  
delo. Sobratje so m e  dobesed
n o  prisilili, da pridem  v  d o m o 
vino, čeprav sem  le to  popre j 
pokopa l svojo m a m o  in  n isem  
nam eraval spe t na po t. M nogi 
ste se m i pridružili na Rakov
n ik u  na veliki šm aren p o p o ld 
ne, drugi z  d o m a čin i v 
Zaloščah pri D ornberku 20. av
gusta, spe t drugi v  H am iltonu  
in  C levelandu pri V nebovzeti 
k o n e c  septem bra. In  p o te m  v  
tržaškem  zam ejstvu , v  D u
tovljah  na Krasu in  okolici. 
Skupaj s ško fom a M etodom  in  
Jurijem  sm o  m olili na Sveti Go
ri 9. septem bra. Srečanje z  
d u h o v n ik i M urskosoboške  
dekanije  v  T išini in  ob isk  Ra
dencev in  Veržeja. Vsem skupaj 
in  tu d i p o sa m ezn iko m , k i so 
m i p ra v  p o seb e j pom aga li in  
organizirali slovesnosti ob  ju 
bileju, se iskreno  zahvaljujem . 
N oči so tukaj ob  N ilu  dolge in  
m oja  m o lite v  in  sp o m in  pri 
vsakdanji m aši vas spremlja.
In spe t je  adven t in  M iklavž in  
p o te m  najlepši afriški p razn ik  - 
Božič! D ete nam  bo rojeno! Če 
n i deteta, je  dežela hladna. Vče
raj m i je  84-letni sobrat Robert,

Indijec, dobro znan  našim  in 
d ijsk im  m isijonarjem , pravil, 
k o  sva se vračala o d  škofa: 
"Glejte gospod, ko liko  o trok!"  
Polne ceste in  veselje na obra
zih . Naj vam  bo lepo v  teh sve
tih dnev ih  pred  Božičem  in  p o 
skuša jte vsaj kakšen  tre n u te k  
preživeti z  otroki, da se p o m la 
dite v  srcu in  p o m islite  tudi na 
naše m la d e  na igrišču in  na  
blatnih po teh  ob Nilu. Skupaj z  
n jim i b o m  obhajal božično  
m ašo in  m is lil na vas vse, za 
Božji žegen in  varstvo vaših do
m ov. Povsod, kam or vas je  Pre

v id n o st postavila, ste tam tudi 
zato, da h va lite  Boga za vsak 
n o v  dan, za vsak sončn i žarek, 
za vsak obisk prijateljev, za vsak 
nasm eh  dobrote in  veselja... Pa 
srečno in  z  o p tim izm o m  v  n o 
vo le to  2007!
S hva ležnostjo  v  srcu

Vaš misijonar Danilo lisjak

PS V erjetno bo  v vsakem  p i
smu, ki bo  prišlo po dobro ti do 
vas, tu d i moj novi naslov  in  
kakšna fotografija - vsaj za tiste, 
ki ste se pustili "ujeti" na slove
snostih. Pošta za zdaj dobro  de

luje in  dobri prijatelj Jurij m i že 
sk rbno  pošilja Novi glas, na 
D ružino  in  O gnjišče pa še 
čakam ... Boglonaj za to  okence 
v dom ov ino ! Brat Vilko 
Poljanšek pa je ostal v Rwandi, 
v B utaru, m o jem  nek d an jem  
m isijonu, in  se po težki m ala
riji, ki jo je "fasal" p ri nas, že 
p ridno  suka okrog strojev v de
lavnici. Tako sta se Pavel in  Pe
ter po skoraj devetih  le tih  od 
pravila vsak po  svoje! Pa ven 
dar v isti provinci AGL. Pripo
ročava se vašim  m olitvam ! 
Zbogom!
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Predbožični Bruselj

cije m ed trgovcem, ki je seveda 
zavzet za to, da se kupcu čim 
bolje predstavi, in  kupcem, ki n i
ma nikakršnih ekonomskih težav 
in ki se zato le počasi in  premišlje
no odloča, kaj bo kupil in kako 
zapravil denar, ki ga im a s sabo. 
Skratka pred nam i so bili trije ja
ponski turisti (eden izmed njih je 
odlično obvladal francoščino) in 
na drugi strani prefinjen trgovec, 
ki je bolj zgledal prodajalec dra
guljev kot pa čokolade. No, fran
cosko govoreči Japonec se je po
stavil pred izložbeno okno in  sa
m o kazal na primerke belgijske 
domače čokolade. Prodajalec pa, 
kot bi šlo za srčnega kirurga, si je 
nadel zdravniške bele elastične 
rokavice, vzel prim erni pribor in 
začel zlagati v praznično škatlico 
vsak kos čokolade, na katerega je 
pokazal japonski turist. Japonec 
je seveda od časa do časa pov
prašal za nasvet, prodajalec je 
spoštljivo svetoval in  naprej pol
nil kartonaste škatlice. Vse je se
veda potekalo v zelo spoštljivem, 
um etnem  vzdušju. Ampak, saj ve
ste, gre za logiko, po kateri ima 
kupec vedno prav, posebej če ima 
globok mošnjiček. In Japonci so 
po tem  znani. Njihov življenjski 

standard je izred
no  visok, dosti 
višji od evropske
ga. Hkrati pa si let
no  privoščijo le 
nekaj dni počitnic. 
In seveda, ko se na 
počitnice odpra
vijo... trošijo, 
trošijo in  trošijo. 
In zato je tudi ja
sno, zakaj smo mi, 
ki smo bili v vrsti 
za Japonci... čaka
li, čakali in  čakali. 
Razglednica 3 -  
bruseljski Eifflov 
stolp, t.j. belgijski 
ponos
Vsako večje mesto 
se v svetovni jav

nosti ponaša s simboli, ki ga oz
načujejo. New York enačimo s Ki
pom  svobode, London z Big be- 
nom  in  Tovver bridgem . Kaj pa 
Bruselj? No, m ed takimi simboli 
je nedvom no že om enjeni Grand 
plače... a ne samo.
Ko sem pred nekaj leti spremljal 
televizijski kviz, se je pri enem  
vprašanju pojavila slika malega 
kipa M anneken pis (Deček, ki lu
la). Vprašanje se je glasilo, kje je 
ta kip postavljen. Med ponujeni
mi možnostmi je bilo mogoče za
slediti London, Pariz, Bruselj in 
(italijanska fantazija res ne pozna 
meja) ironični T' orino. Mali ki
pec se seveda nahaja v Bruslju. In 
ravno ko smo se sprehajali po uli
cah bruseljskega centra in  smo 
naleteli na sloviti kipec, sem se 
spom nil na slikovito italijansko 
oddajo in  na njihovo predstavi
tev bruseljske znamenitosti. Bro
nasti kip je dejansko zelo majhen. 
N ima kake posebne um etniške 
vrednosti, a je vseeno m ed raz-

Bruseljske razglednice
za turiste

poznavnejšimi belgijskimi značil
nostmi. Vsakdo, ki je že obiskal 
Bruselj, ne more m im o tega bro
nastega dečka. Zelo nejasna je 
njegova zgodovina, še bolj neja
sno pa je, kako je dosegel tak 
zvezdniški status. Ljudje so ga 
vzljubili, turisti tudi. In to je

m u smejejo, gasilci ga na dan 
sv.Barbare (njihove zavetnice) 
oblačijo v gasilsko uniformo. Gre 
skratka za zelo človeški odnos do 
svojega simbola. Bruseljčani 
imajo kljub nepobožnem u odno
su kip dečka, ki lula, nadvse radi. 
Tak dokaz lahko dobim o že v ze-

verjetno najenostavnejši in  
najučinkovitejši recept. Legenda 
pravi, da je deček rešil Bruselj. Po- 
lulal naj bi se nam reč na eksplo
ziv, ga tako onesposobil in  rešil 
svoje mesto. Gre za dokaj znanst- 
veno-fantastično razlago, a vze
mim o jo kot dobro. Kar je v celot
ni zgodbi še najbolj zanimivo, je 
odnos, ki ga imajo Bruseljčani do 
svojega simbola. O m enjeni od
nos mi je bil všeč, ker ne gre za 
božansko čaščenje nekega simbo
la, ampak prej za ironično doje
manje njegovega pom ena. Kip še 
zdaleč ni božansko nedotakljiv, 
ljudje ga radi ob različnih prilož
nostih različno okrašujejo. Sku
pine otrok, ki se m u približajo, se

lo m ajhnem  pripetljaju. Turist, ki 
očitno ni bil kaj dosti seznanjen 
z značilnostmi Bruslja, se je zelo 
začudil, ko je opazil, kako se 
m nožica gnete pod kipom  in 
kako prebliski fotoaparatov kar 
naprej osvetljujeo bronasti kipec. 
Obrnil se je do dom ačina in  ga 
vprašal: "Kaj pa je to? Zakaj ta ki
pec vsi tako slikajo?" Domačin se 
je posmejal in  m u v okorni an
gleščini odgovoril: "Ja, to je važen 
kipec, veš! Pariz ima Eifflov stolp, 
m i im am o Dečka, ki lula". Pri
merjava, ki je nim a para... v brk 
francoskemu grandeur-ju!
Ni kaj, spet izredna turistična raz
glednica... bruseljski Eifflov stolp.

Andrej Čemlc

Vražja bruseljska birokra
cija... kdo pa ljubi dolge 
vrste uradov, dolge vrste 

uradnikov ter predvsem dolge vr
ste nasploh? Ja, taki ljudje morajo 
biti najmanj mazohisti, kaj m e
nite? Taki zdolgočaseni, mrakob
ni obrazi, ki že sami zarisujejo si
vino. Ja, ko bi to bilo res, pred
stavljate si, kako dolgočasna bi bi
la belgijska prestolnica. Bruselj je 
sedež vražje birokracije. Potem
takem so očitno Belgijci res m a
zohisti, ki se bičajo ob 
spremljanju neskončnih sej ko
misije in  parlamenta, odborov in 
pododborov, uradov in  podura- 
dov?
No, to pa ni res. Seveda ne. Saj

Belgijci le niso tako mrakobni, 
ne? Prej nasprotno! Rekli bi, da 
so lahko Belgijci zelo spretni. Že 
50 let so v osrčju Evrope, že 50 let 
so evropska prestolnica. Seveda, 
boste rekli. Saj so navsezadnje tu 
di fizično v osrčju Evrope. In Bel
gijci so bili v prvi m ini skupini, ki 
se je v petdesetih šla ustanavljanja 
skupne Evrope? No, da ne bo vse 
tako idealistično in romantično. 
Belgijcem se navsezadnje splača 
biti prestolnica Evrope. Iz čisto 
pragm atičnih, ekonom skih in 
marketinških razlogov. Dejstvo, 
da lahko evrobirokrati se
stankujejo in  m odrujejo v Bru
slju, prinaša Belgiji tudi koristi. 
Belgijski finančni m inister je 
verjetno zelo vesel, da lahko gosti 
sestankovanja evrobirokratov in 
da tako zaokroži navzgor vsoto 
denarcev v državnem mošnjičku. 
Lahko bi torej rekli, da sta Belgija 
in  Bruselj vse prej kot nasprotna 
svoji vlogi osrednje evrobirokrat- 
ske mašinerije. Navsezadnje Bru
selj živi od slave, da je prestolni
ca Evrope.
Kako lahko torej opredelim o to 
malo državo in  predvsem njeno 
prestolnico v osrčju Evrope. No, 
ideje o mazohističnih, birokraciji 
podrejenih ljudeh so seveda pre
tirane. Prej bi se lahko strinjali z

drugo verzijo. Bruselj je birokrat
sko mesto po antonomaziji. Na 
tem  birokratizmu in na računih, 
ki ga birokracija izstavlja bruselj
skim državnim oblastem pa gradi 
tudi svoj turistični -  prijetni vi
dez. Tak bruseljski obraz, ki se 
zlahka upodablja na razgledni
cah. In, saj veste, kako je. Ce pov
prečnem u turistu prodate podo
bo mesta, ki jo lahko sam strne v 
nekaj razglednic, je turist najsreč
nejši človek na svetu. In da bo vse 
skupaj še lažje, decembrsko vese
lo vzdušje, božične stojnice, ro
m antične pesmi na božično te
mo, ki jih slišiš na vsakem ko
raku. Le kaj je lahko bolj turistič
nega od starega mestnega jedra,

odetega v božična oblačila? 
Razglednica 1 -  Grand plače, t.j. 
kako jeleni skačejo
Grand plače, Veliki trg, dejansko 
simbolizira bruseljsko staro m e
stno jedro. Gre za estetsko zelo 
dovršen in  um etniško raznolik 
arhitektonski biser. V prvi vrsti 
kraljuje Hotel de Ville, mogočna 
zgradba, ki jo m o
ramo umestiti tja 
nekje v obdobje 
med gotiko in ba
rokom. Trg od
likujejo tudi 
neoklasični prije
mi, ki ponekod 
samo stilizirano, 
drugod pa zelo 
m ogočno spo
minjajo na um et
nost starih Grkov.
V božičnem času 
postane seveda 
vsa ta arhitekton
ska um etnost... 
čudovita sceno
grafija. In na trgu 
se nagnete več 
stotin ljudi, ki jih 
Spektakel prevzame. Seveda, 
božični Spektakel. Najprej se za
tem ni ves trg, nato pa se na 
pročelju Hotela de Ville (ki ni 
nikakršen hotel, ampak m estna

hiša) s posebnim i svetlobnimi in 
laserskimi efekti začenjajo izriso
vati pravljične podobe belih 
snežink, jelenov, ki skačejo v idi
lični zimski pokrajini, in  še vrsta 
drugih svetlobnih in  laserskih 
vragolij. Turist se zagleda v pri
zorčke, ki se odvijajo pred njego
vimi očmi, in  se popolnom a 
naužije božičnih podobic, ki m u 
jih nudi eden od najlepših trgov 
na svetu. Ko se človek vsega tega 
nagleda, se stopi od nežnosti in  
po ln  božičnega vzdušja gre do 
najbližjih božičnih stojnic. In kaj 
ostane od mogočnega Grand pla- 
cea? Ja no, tisti srnjaki, ki so 
skakali, in  snežinke. To, ja. Kaj pa 
m ogočne zgradbe, kaj pa Hotel 

de Ville? "Kate
re zgradbe? No 
ja, ene stavbe so 
res tam  bile. Ti
ste, na katerih 
smo gledali 
srnjake in  
snežinke, a ne?" 
bi lahko sklenili 
svoje
razmišljanje naj- 
dovzetnejši turi
sti. Ja, turistična 
razglednica, ni 
kaj. Pa naj se 
um etnostni kri
tiki ne pretirano 
užalijo.
Razglednica 2 -  
proizvajalci 
čokolade, tj. sk
lepanje dobrih 
kupčij
Pomislite na tu 
riste, ki so se na

gledali božičnih motivov na Ve
likem trgu. Kam jih bo peljala 
prežetost z nežnostjo, ki jo povz
ročajo skakajoči jeleni? Jasno, v 
trgovino s čokolado. Sladkarije so 
zelo dobra mašilna sredstva tudi 
v takih primerih. Belgija se poleg 
tega lahko ponaša z zelo dolgo 
tradicijo izdelovanja in  pri

pravljanja čokolade. Čokolada je 
eden od belgijskih ponosov. Bel
gijci se radi pobahajo, da je njiho
va čokolada najboljša na svetu. Ja, 
no  saj je m orda res. Saj veste, 

kako zelo spretni so bili 
Belgijci pri izvozu in  izko
riščanju kakava, ko so bi
li še velika kolonialna si
la v Afriki. Danes je od 
vsega tega ostal njihov 
sloves prodajalcev čoko
lade. In seveda, turist ne 
more m im o številnih 
čokoladnih trgovin, ne 
da bi vanje pokukal in  si 
nakupil nekaj sladkarije, 
vsaj za vzorec. Ko smo s 
prijatelji vstopili v eno od 
takih prodajaln, smo na
leteli na čudovit prizor, 
na tipičen prizor, ko se 
lahko postaviš v vrsto in 
čakaš... in  čakaš... in 
čakaš... Pred nam i je 
namreč potekal prizorček 
tipične kupoprodajne ak
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U S  V telovadnici doma Mario Ervatti

Podelili so nagrade 
Naš športnik

D ecem ber je čas obraču
nov, nagrad, priznanj, 
skratka razmišljanja in  

vrednotenja tega, kar je bilo 
storjeno v preteklih dvanajstih 
m esecih. Med vsa
koletne tovrstne po
bude sodi podelitev 
nagrade Naš šport
nik najzaslužnejšim 
slovenskim športni
kom, športnicam  in 
moštvom iz zamejst
va in  Slovenije. Na
grado že celo vrsto 
let skupaj prirejajo 
medijske hiše z obeh 
strani meje. Podeli
tev je bila letos v če
trtek, 14. decembra, 
v Večnamenskem 
središču pri Brišči- 
kih, se pravi v dobro 
znani telovadnici 
doma Mario Ervatti.
Za izvedbo 2006 je najboljše za
mejske posameznike in  ekipe iz
volila ožja komisija specializira
n ih  športnih novinarjev. Izbira je 
bila tudi letos dokaj široka, vsaj 
kar se tiče našega športnika leta 
pa sta bila naposled najuspešnej
ša posam eznik in  posam eznica 
potrjena, in  to že četrto leto za
pored. Pri ženskah si je Poletova 
šampionka, Tržačanka Tanja Ro
m ano zagotovila lovoriko prav v

zadnjih dneh pred podelitvijo z 
novim a svetovnima naslovoma 
v um etnostnem  kotalkanju v 
španski Murcii. V moški konku
renci pa je gabrski odbojkar Ma-

držana po svetu.
Najboljša zamejska ekipa le
ta 2006 je bila nogom etna 
enajsterica kriške Vesne, ki 
je v m inulem  prvenstvu za
sedla zgodovinsko četrto 
mesto v prestižni elitni ligi, 
v kateri je tudi letos po je
senskem delu odlična tretja. 
Za mladinsko ekipo leta pa 

sta bila priznanja deležna vrhun
ska jadralca sesljanske Čupe Jaš 
Farneti in  Simon Sivitz Košuta, 
ki sta se v preteklem letu udeleži
la vseh največjih m ednarodnih

naš športnik I

F oto K rom a

tej Černič, od letos član sibirske 
ekipe Novi Urengoj, spet prekosil 
vse tekm ece predvsem  zah
valjujoč se vnovičnem u nastopu 
na svetovnem  prvenstvu (letos 
na Japonskem) v ugledni panogi, 
v kateri je konkurenca neizpro
sna. Škoda le, da obeh zmagoval
cev, tako kot številnih nagrajen
cev iz slovenske Primorske, n i bi
lo na podelitvi, ker sta bila zara
di svojih športnih obveznosti za-

tekmovanj v razredu 420. Na Pri
m orskem je bila najboljša ekipa 
rokom etna sedmerka Gold Club 
iz Hrpelj (drugi in  tretji so bili 
nogometaši Hita Gorica in  Ane- 
ta Koper), ki se je uveljavila na 
evropski sceni. Med posamezniki 
pa sta zasluženo prvo mesto iz
borila svetovno uveljavljena ka- 
nuistka Špela Ponom arenko 
(druga veslačica Majda Jerman, 
tretja tenisačica Andreja Klepač)

in plavalec Matjaž Markič (drugi 
košarkar Primož Brezec, tretji ko
lesar Matej Mugerli).
Drugo mesto sta m ed zamejski
mi športniki osvojila rolkarica 
Mateja Bogateč in  voznik m o
torjev Mitja Emili, tretje pa med 
ženskami ex aequo tenisačica 
Paola Cigui in  smučarka Veroni- 
ca Tence ter pri moških nogom e
taš na mivki Michele Leghissa. 
Tudi letos je Združenje sloven
skih športnih društev v Italiji po
delilo še posebna priznanja an 
gažiranim športnim  delavcem in 

športnikom , ki so 
svojo zgledno kariero 
v celoti preživeli v 
slovenskem okolju. 
Med odborniki so 
tokrat izbrali Vojko 
Kralj in  VValterja Mik- 
luza ter trenerja Ch
ristiana Briščika, za 
zvestobo zamejske
m u športu pa sta bila 
nagrajena tenisačica 
Cirila Devetti ter od
bojkar Michele Brai- 
ni. Primorske novice 
pa so posebej nagra
dile zvezdnika prire
ditve, rokom etnega 
trenerja Vojka La
zarja, in  kolesarja Kri

stjana Korena.
Pri Briščikih je nagrajevanju na
m enjeno radijsko oddajo, ki sta 
jo kot ponavadi v živo prenašala 
Radio Trst A in  Radio Koper, vo
dil pa Jan Leopoli, oplemenitili 
karateisti Shinkai kluba, Borove 
gimnastičarke, pevka Andrejka 
M ožina ob spremljavi Tamare 
Tretjak ter glasbeni bend Dirty 
Fingers.

HC

Decembrska številka Galeba

Nadih prazničnih dni

N a lahk ih  krilih  je Galeb 
p rinese l m lad im  b ra l
cem  če tr to  številko  
m lad inske revije z naslovnico , 

odeto  v svetlikajoče se b lešča
ve, m ed  katerim i so dobro  v id 
n e  tri božične sm rečice, ki so 
jih  s te h n ik o  kolaža iz sem en  
izde la li M a rtin a  V erginella, 
D avide Cvjetkovič, Anja S tru
n a  in  A leksandar M and ič, 
u čen ci tretjega in  četrtega raz
reda OŠ J. Ribičič p ri Sv. Jako
b u . Prav tako  b leščeč je tu d i 
"k až is tran " , n a  h rb tn i  s tran i 
katerega je sedem  nov ih  G ale
b ov ih  knjig, ki s svojim i p rik u 
p n im i ilu s tra c ijam i vabljivo  
kličejo k bran ju .
D ecem brska  štev ilka se 
začenja s pesm ico  Želje Zvez
d an e  M ajhen  ob  ilustraciji Ve
sne  B enedetič . Želja im a m o  
vsi veliko, še p o sebno  ob  p raz
n ič n ih  n o v o le tn ih  d n eh . Prav

okrog te tem e se suče m arsika 
te ri G alebov  zapis tu d i v n a  
d a ljev an jih . R adovedna 
M aja v zgodb ici Žige ^  
G om bača pripravlja p a 
p irn a te  sn ež in k e  za g  
p r ih o d  dedka Mraza,
Ajda v p rip o v ed i 
Jaz in  P o lo n in a  f f
p rav ljica  p a  51____
pravi! da sl A  ' “ C ^ '  
želi včasih  
b iti kaj dru- ■

A  -a* m (gega kot 
m a jh n a  
deklica.
Učenci, ki 
m arljivo 
nab ira jo  
točke za 
b ra ln o  
značko, 
b o d o  z ve
seljem  brali Koliščarje 
Štefke K ac-M arn, D eklico  za

o g le d a lo m  D im a Z u p an a  in  
p rav ljico  D arinke  Kobal N a
gajivi M išek, p ri tem  pa bo d o  
gotovo  še p ra v iln o  iz p o ln ili 
G alebov  kviz, ki tu d i sod i v 

b ra lno  značko.
^  Da b o  le to šn je  b o ž ičn o  

drevesce m an j
k  po trošn iško  in  bolj do- 

m ače, b o d o  o tro c i 
lahko  sam i poskr- 

b e li ob  p o z o r
n em  

sprem ljan ju  
jasn ih  navo- 

** d il prof. Ja 
sne M erku ', 
ki v Galebo- 

\ v i likovn i 
delavnici

K r prika
zuje, 
kako n a 
stanejo  
angelčki 

iz d e b e 
lejšega pa- 

p irja , a lu m i
n ija ste  folje, p a p irn a tih  

kroglic in  p tič jih  peres.

Veliko dom išljije p ri k rašenju  
sm rečic so pokazali tu d i šolarji 
OŠ J. Ribičič, ki so dve G alebo
vi s tran i n ap o ln ili s šestnajsti
m i lepo  p isan im i risb icam i. V 
decem brskem  G alebu je še ve
liko d ru g ih  likovn ih  izdelkov 
m a lih  risarjev z različno  m o ti
viko in  tu d i zapisi, ki so jih  ob  
ogledu  Kekčeve dežele sestavi
li u čen ci K. D. K ajuh-Prim ož 
T ru b ar Bazovica. L orenzo  
M azzo len i, p e to šo le c  COŠ 
P inko Tom ažič iz Trebč, pa je 
šolski obisk repentabrske obči
n e  izkoristil za zgodov insk i 
oris tega slikovitega kraja. 
D am ijana O ta v rub rik i Iz sk
rivnostnega sveta živali p red 
stavlja ku n o  belico  in  pod lasi
co.
Na G alebovih  s tran eh  je še ve
liko d ru g ih  prav ljično-san ja- 
v ih  in  h u d o m u š n ih  zgodb  v 
prozi in  verzih, p a  tu d i p esm i
ca Srečka Kosovela Na večer z 
n o tn im  p rip iso m  ug lasb itve  
D ine  Slam a, po  k a teri b o d o  
lahko segli šolski zborčki.

ne

Zgodba

Zibelka

Spavaj, spavaj,...
Gospa Vera je ostala 
vdova. Ni bilo tako, da se 

sin in  hči nista brigala zanjo; 
vsak je im el svojo družino, 
otroke, službo, svoj utrudljivi 
vsakdan. Če je b ilo  potrebno, 
kadar je m ati im ela težave z 
zdravjem, sta ji oba sicer 
pom agala, tako, da sta jo ali 
eden  ali d ruga peljala k 
zdravniku, ali pa sta ji 
preskrbela zdravila in  ne sam o 
to.
Skoraj vedno sta bodisi sin 
bodisi hči, vsaj enkra t na 
teden, vsak s svojo družino, 
šla k njej n a  obisk. Preživeli so 
pri njej par u r in, p reden  bi 
prišli, je bil že pripravljen 
lonec kom pota, kom pot, ki so 
ga skupaj pojedli, za 
popoldansko m alico. 
P om em ben trenu tek  
družabnosti s svojci je trajal 
prem alo  in  Vera se je znašla 
zopet sama.
Verina h iša n i bila prazna. Bila

znala uporabljati in  poleg  tega 
so bili gum bki predrobceni za 
n jene skoraj nepokre tne prste. 
Kadar je poskusila uporabljati 
daljinski upravljalnik, ta 
enostavno  n i ubogal. Naučila 
se je od vnukov, kako ga lahko 
rabi, a vseeno je b ilo  to  zanjo 
včasih prezahtevno.
Strm ela je vsak dan, dosti u r v 
ekran in  karkoli so predvajali, 
ji je b ilo  prav. Slišala je besede, 
gledala je prem ikajoče se 
osebe, neprenehom a. Ta 
predm et, ki ga je im ela v hiši, 
ji n i nud il m ožnosti, da bi 
obujala spom ine, n iti za 
trenutek . Ni ji nud il m ožnosti, 
da bi m islila na svojo 
preteklost. In n iti na 
sedanjost.
Koliko bolj živi so spom ini na 
moža, na preteklost. Vendar 
spom ini so tren u tn i in  
spadajo v preteklost. D rugo je, 
če pritisneš na gum bek in  
doživljaš nekaj, kar traja v 
sedanjosti. Vera si n iti ne 
zastavi problem a, da to, kar 
gleda, n i živo. O na pa ja, ona 
je živa, toda ne budna. 
Spom ini ji pojejo uspavanko 
in  ko pritisne na gum bek

je po lna  predm etov, na katere 
je bila zelo navezana, ker so ji 
obujali spom ine. Trenutki, ko 
so ji predm eti priklicali kaj v 
spom in, so bili pogosti, 
vendar sam o trenutk i. Vsak 
predm et ji je pom enil nekaj, 
kar je doživela skupaj z 
m ožem . Seveda so prav vsi 
im eli zanjo svoj 
nenadom estljiv i pom en, 
predstavljali so n jeno  preteklo 
življenje. Vera pa si je želela 
tud i sedanjosti. In seveda ni 
vseeno p redm et ali oseba. Z 
osebo lahko m alce poklepetaš, 
si zam enjaš par m isli ali pa se 
tud i kregaš. Predm et ali oseba. 
Ni vseeno.
Otroci, več kot toliko, nim ajo  
časa, da bi ji prišli delat 
družbo. In torej, kaj naj bi 
počela?
V času sam otnega dneva je 
Vera neštetokrat pritisn ila 
vedno na iste gum bke. 
Daljinskega upravljalnika ni

daljinskega upravljalnika se 
zibelka začne gugati. 
N enadom a zazvoni telefon. 
Vera se počasi prebuja, zleze iz 
zibelke in  s hrapavim , skoraj 
neslišn im  glasom  odgovori: 
"Ja?"
"Nona! Sem jaz, Tomaž! Kako 
si kaj?"
Vera, ki je še pod  vplivom  
uspavanja, ne sliši dobro  in  
vpraša glasneje:
"Ja? Kdo govori?"
Ko razum e, da ji je telefoniral 
vnuk, se veseli ter m u reče: 
"Počakaj en  h ip!"
N akar vzam e v roke daljinski 
upravljalnik in  s prstom  
odločno  pritisne na gum bek. 
Tokrat gum bek uboga. Zibelka 
se n e  guga več. Kadar kličejo 
vnuki, se Vera prebuja in  
v nukom  rada govori o 
spom in ih  in  o sanjski 
realnosti, ki so važen del 
njenega vsakdana.

Elena Cerkvenič

Peš po  Korziki (33)

Med morjem in gorami
19. Psihobikoborba in želodčne 
težave v  Marignani
V M arignano na višini dobrih 
700 m etrov nad m orjem  sva 
prišla po petih urah ne preveč na
porne hoje. Ob prihodu sva se za
letela naravnost v zavetišče, ki je 
stalo takoj na začetku vasi. V večji 
stavbi sta bili tudi ošterija in trgo
vina. Za hišo je bilo nekaj bunga
lovov in  prostor za kampiranje. 
Možakar, ki naju je sprejel, je go
voril dobro italijansko, tako da 
smo se vse zmenili. Zanimalo ga 
je, od kod prihajava, in  ko je izve
del, da sva iz Nove Gorice, na 
meji m ed Slovenijo in  Italijo, je 
poznavalsko pokimal ter to podk
repil z om em bo Trsta in  Ljublja
ne. Prav prijetno sva bila prese
nečena.
Njegova mlajša sodelavka, naj
verjetneje hčerka, naju je potem 
posprem ila v zgornje prostore,

kjer sta bili poleg prostorne 
kuhinje in  jedilnice z vso potreb
no oprem o ter velike kopalnice 
še dve spalnici, v katerih je bilo 
skupaj skoraj dvajset pogradov. 
Za ureditev toliko nočitvenih ka
pacitet so se prav gotovo odločili 
zato, ker leži M arignana na od
seku Cargese -  Evisa, kjer poteka
ta po isti trasi dve dobro obiskani 
pešpoti na Korziki, ki sem ju že 
omenil. Očitno je bilo tudi, da se 
pohodniška sezona počasi 
zaključuje, saj sva imela res pro
storno zavetišče skoraj povsem 
zase. Toaletne prostore in 
kuhinjo ter jedilnico sva (rade 
volje) delila le s Thomasom, An
drejo in  Lirio, ki so bili poleg naju 
edini gostje, prenočiti pa so na
meravali v že postavljenem šoto
ru.
Kot da bi se dogovorili, smo se ob 
istem času srečali v trgovini. Po

dila m im o pokopališča. Tako kot 
v ostalih vaseh je im elo tudi tu 
pokopališče častno mesto, saj je 
bilo urejeno na prestižni, z vseh 
strani dobro vidni lokaciji. Za raz
liko od pokopališč pri nas, so na 
Korziki slednja polna družinskih 
grobnic, ki izgledajo kakor 
manjše hiše. Od daleč je vse sku
paj še najbolj podobno manjši va
si v okviru večje.
Ob robu pokopališča se je proti 
cesti spuščalo nekaj krav. Ena od 
njih je bila precej večja in  bolj tol
sta od ostalih. Šele ko sem opazil, 
da "ji" nam esto vim en m ed 
zadnjim i nogam i binglja nekaj 
drugega, sem "poštekal", da gre 
za bika. Ker vem, da znajo biti 
biki, če se jim  utrga, precej nevar
ni, ne vem pa, kaj jih nervira, sva 
se z Jano malo podvizala in  m u s 
tem  na nek način pobegnila. 
Med ogledom vasi me je potem 
ves čas globoko notri skrbelo, da 
ga bova med vračanjem še sreča
la.

/dalje 
Nace Novak

tem  ko smo nakupili vse potreb
no za večerjo in  zajtrk, smo sku
paj sedli k eni od miz na terasi 
pred barom-gostilno-trgo- 
vino in  pokom entirali do
godke iztekajočega se dne.
Z Jano sva prvič poskusila 
tem no korziško pivo, im e
novano Pietra, ki ima svoje
vrsten okus, saj m u je doda
na aroma kostanja. Okus je 
bil zanimiv, a nič več kot to.
Precej bolj zanimivo je bilo 
pasje dogajanje okrog mize.
Liria je dobila konkurenco, 
saj sta bila pri hiši dva psa; 
štirimesečni nemški bokser 
Boki, ki je grizel vse, kar m u 
je prišlo pod še mlečne in 
zato kot igla tanke, a ostre 
zobke, in  nekaj let stara 
"baštardina" Piču, ki ji je 
manjkalo le še nekaj dni do 
kotitve in  je m ed pre
m ikanjem  naokrog dobe
sedno pometala z napihnje
nim  trebuhom. Veliko je bi
lo lajanja, skakanja in  pre
ganjanja. Ta glavni je bil seveda

smrkavec Boki, ki pa sta m u dali 
starejši pasji gospe sem pa tja ve
deti, da bo moral pojesti še precej

Thomas in  Andrea sta se potem  
odločila, da je napočil čas za pri
pravo zgodnje večerje, nam a pa

Poleg bika na glavni cesti sva v  Marignani srečala tudi številne druge prosto 
sprehajajoče se živali

pasjih briketov, preden ga bodo 
ostali psi resno jemali.

se še ni mudilo in sva se šla raje še 
malo sprehodit po vasi. Pot je vo
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moi glas
tvoj, glas
nas g|as
,  na§ glasf nas glas

Novi naročnik ali tisti, ki podari  naročnino na naš  
tednik  n o v e m u  naročniku, bo prejel v dar letošnjo knjižno 
zbirko Coriške Mohorjeve družbe , ki jo  sestavljajo naslednje  
knjige:
- KOLEDAR GMD 2007
- Tereza Srebrnič: V OBJEMU SONČNE AFRIKE
- Danijel Čotar: DOMAČE SIRARSTVO ZA ZABAVO IN ZARES
- Miroslava Leban: MRAVLJA HOČE V ŽIVALSKI VRT

p r i m o r s k i  
t e d n i k

NAROČNINA ZA LETO 2007 ZNAŠA:
za Italijo 45,00 evrov  
za Slovenijo 48,00 evrov  
za inozem s tvo  85,00 evrov


